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Nr. 11 Maandag 11 december 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 291

Begrotingsstuk
Indiening en verwijzing, blz. 291

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 291
Intrekking, blz. 291

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 291

Verslagen
Indiening, blz. 292

Jaarverslagen
Indiening en verwijzing, blz. 293

Rapport van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 293

Motie
Indiening en verwijzing, blz. 293

Verzoekschriften
Indiening en verwijzing, blz. 293

Mededelingen van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 293

Interpellaties (R.v.O. art. 72)
Indiening, blz. 294

Mondelinge vraag (R.v.O. art. 70)
Indiening, blz. 294

Schriftelijke vragen (R.v.O. art. 69)
Indiening, blz. 294

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (19881989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be
- 6-B (19881989$

rotingsjaar 1990
- Nr. 1 (Toelichtin-

gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking, blz. 294
Sprekers : de heren J. De Bremaeker
en P. Deprez, verslaggevers, de heren
G. Verhaegen en A. Denys, Minister
G. Geens, de heren H. De Loor, W.
Luyten, E. Van Rompuy, P. Van

Grembergen, L. Hancké, mevrouw
M. Vogels, Minister N. De Batselier

Regeling van de werkzaamheden, blz. 317

Nr. 12 Maandag 11 december 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 319

Samenstelling van Commissies
Wijziging onder de vaste en de plaatsver-
vangende leden, blz. 319

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be
- 6-B (1988-19897

rotingsjaar 1990
- Nr. 1 (Toelichtin-

gen)- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
294

Sprekers : de heren P. Van Grember-
gen, H. De Croo, E. Van Rompuy,
Minister G. Geens, de heren W. Luy-
ten, A. Denys, G. Annemans, P. Van-
gansbeke, L. Dierickx, J. Loones, A.
Kempinaire

Algemene bespreking (Voortzetting)

Buitenlandse en Externe Aangelegenhe-
den, blz. 336

Sprekers : de heer J. De Bremaeker,
verslaggever, de heren H. Suyker-
buyk, A. Kempinaire, A. Denys, D.
Van der Maelen,  W. Luyten, E. Bock-
stal, Minister G. Geens

Regeling van de werkzaamheden, blz. 352

Nr. 13 Dinsdag 12 december 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 353

Ontwerp van decreet houdende aanpa:
sing van de begroting van de Vlaamse Ge
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mic
delenbegroting van de Vlaamse Gemeer
schap voor het be rotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989B - Nr. 1 (Toelichtir
gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begrc
ting van de Vlaamse Gemeenschap vac
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtir
gen)- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalir
gen tot uitvoering van de begroting va
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

Binnenlandse Aangelegenheden en Oper
baar Ambt, blz. 353

Sprekers : de heer H. De Loor, vel
slaggever, de heren E. VankeirsbilcE
J. Pede, Minister L. Van den Bosscht
de heren R. Van Lerberghe, R. Va
Hooland, L. Vanhorenbeek, G. Cal
doen, J. Van Eetvelt, F. Willockx, P
Denys, R. Daems, mevrouw M. Vc
gels

Ontwerp van decreet tot oprichting va
een Vlaams Financieringsfonds tot herstc
van de emeentefinanciën
- 267 P1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking, blz. 380
Sprekers : de heer J. Van Eetvelt, ve
slaggever, de heer H. De Loor

Regeling van de werkzaamheden, blz. 38

Nr. 14 Dinsdag 12 december 198
Middagvergaderin

Berichten van verhindering, blz. 383

Ontwerp van decreet houdende aanpa
sing van de begroting van de Vlaamse Gc
meenschap voor het begrotingsjaar 198!
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mic
delenbegroting van de Vlaamse Gemeet
schap voor het be rotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989f - Nr. 1 (Toelichtii
gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begrc
ting van de Vlaamse Gemeenschap vo(
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtil
gen)
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- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

Welzijn en Gezondheid, blz. 383
Sprekers : de heer J. Van Hecke, ver-
slaggever, de heren A. Denys, J. De-
volder, Minister J. Lenssens, de heer
J. van der Sande, Minister H. Weckx,
mevrouw M. Vogels, de heren W.
Peeters, F. Dewinter, W. Luyten, E.
Van Rompuy, mevrouw M. Tyberg-
hien-Vandenbussche, de heren L.
Hancké, H. Lauwers, H. Van Wam-
beke, W. Verreycken

Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en
Landinrichting. blz. 420

Sprekers : d e  heer G. Beerden, ver-
slaggever, de heren J. Van Eetvelt, F.
Vreven, H. De Loor, J. Cuyvers, J.
De Seranno, Minister L. Waltniel,
mevrouw F. Brepoels, de heren W.
Verreycken, P. Breyne, M. Olivier,
Minister T. Kelchtermans

Regeling van de werkzaamheden, blz. 439

Nr. 15 Woensdag 13 december 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 441

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be rotingsjaar 1990
- 6-B (1988-19897 - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

Leefmilieu en Natuurbehoud, blz. 441
Sprekers : de heren J. Van Looy en
A. Van Nevel, verslaggevers, de he-
ren E. Vandebosch, D. Vervaet, Jozef
Bosmans, J. Timmermans, Minister

T. Kelchtermans, de heren E. Gryp,
M. Capoen, P. Vandermeulen, G.
Beerden, J. Dufaux, J. Cuyvers, J.
Caudron, mevrouw M.-P. Kestelijn-
Sierens, de heren A. Denys, P. Van
Grembergen

Regeling van de werkzaamheden, blz. 469

Nr. 16 Woensdag 13 december 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 471

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be rotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989f - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

Leefmilieu en Natuurbehoud (Voortzet-
ting), blz. 471

Sprekers : Minister T. Kelchtermans,
de heren E. Gryp, R. Van Hooland,
J. De Seranno, J. Timmermans, J.
Caudron

Economie, Energie en Tewerkstelling,
blz. 478

Sprekers : de heer D. Van der Mae-
len, mevrouw M. De Meyer, verslag-
gevers, de heren J. De Roo, J. Laver-
ge, C. Lisabeth, A. Denys, mevrouw
N. Maes, de heren R. Van Hooland,
F. Dewinter, H. Candries, Minister N.
De Batselier, de heren L. Bril, F.
Aerts, D. Van Mechelen, Minister R.
De Wulf, mevrouw M.-P. Kestelijn-
Sierens

Regeling van de werkzaamheden, blz. 5 13

Nr. 17 Donderdag 14 december 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 513

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be
- 6-B (1988-19897

rotingsjaar 1990
- Nr. 1 (Toelichtin-

gen)- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

Media, blz. 513
Sprekers : Mevrouw L. Nelis-Van  Lie-
dekerke, verslaggever, de heer E. Van
Rompuy, Minister P. Dewael, de he-
ren A. Denys, A. De Beul, E. Dery-
cke, H. Van Dienderen, W. Verrey-
cken. L. Hancké

Regeling van de werkzaamheden, blz. 536

Nr. 18 Donderdag 14 december 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 537

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
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Gemeenschap 
1990 

gen) 

de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Cultuur, blz. 537

Sprekers : de heer F. Bosmans, ver-
slaggever, de heer M. Van Peel, Mi-
nister P. Dewael, de heren P. Berben,
J. Devolder, W. Content, L. Peeters,
J. Geysels, A. De Beul, W. Verrey-
cken, 0. Van den Broeck,  R. Garcia,
H. Lauwers, J. De Roo, A. Schellens,
J. Loones, F. Cauwenberghs, M. De-
sutter, W. Seeuws, E. Van Rompuy

Onderwijs en Vorming, blz. 568
Sprekers : de heer F. Sarens, verslag-
gever, de heer G. Annemans, R. De-
swaene, Minister D. Coens, de heren
E. Baldewijns, C. Moors, mevrouw N.

‘Maes, de heren W. Van Durme,  L.
Vanhorenbeek, W. Seeuws, mevrouw
A. Leysen, de heren W. Taelman, J.
Verheyden, R. Garcia

Regeling van de werkzaamheden, blz. 607

Nr. 19 Vrijdag 15 december 1989
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 609

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be rotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989)  - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
-  6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
kW
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)
Openbare Werken en Vervoer, blz. 609

Sprekers : de heer M. Desutter, ver-
slaggever, de heren J. Ansoms, H. De
Croo, J. De Seranno, Minister J. Sau-
wens, de heren A. Schellens, H. Van
Dienderen, R. Van Hooland, H.
Candries, W. Verreycken, F. Vermei-
ren, G. Cardoen, M. Schoeters,  P.
Dumez, W. Content, T. Van Parys

Regeling van de werkzaamheden, blz. 635

Nr. 20 Vrijdag 15 december 1989
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 637

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Algemene bespreking (Voortzetting)

Openbare Werken en Vervoer (Voortzet-
ting), blz. 637

Sprekers : Minister J. Sauwens, de he-
ren H. De Croo, J. De Seranno, F.
Vermeiren, H. Van Dienderen, R.
Van Hooland, W. Kuijpers

Voorstel van resolutie van de heer A. De-
nys betreffende maatregelen om een einde
te maken aan de compensatiepolitiek
- 268 (1989-1990) - Nr. 1

Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 645

Sprekers : de heren A. Denys, P. Van
Grembergen, L. Hancké

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (19881989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Artikelsgewijze bespreking, blz. 645

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Artikelsgewijze bespreking, blz. 648

Ontwerp van decreet houdende de begro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Artikelsgewijze bespreking, blz. 649
Sprekers : de heer H. Suykerbuyk,
Minister G. Geens, de heer W. Luy-
ten

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Artikelsgewijze bespreking, blz. 689

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap voor het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3 + Errata

Hoofdelijke stemming, blz. 701
Sprekers : de heren W. Luyten, L.
Hancké, A. Denys, J. Geysels, G.
Annemans, G. Verhaegen, mevrouw
N. Maes, de heer W. Seeuws

Ontwerp van decreet houdende de mid-
delenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het be
- 6-B (1988-1989‘i

rotingsjaar 1990

g)
- Nr. 1 (Toelichtin-

- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Hoofdelijke stemming, blz. 705

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
y9etreenschap  voor het begrotingsjaar

- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelichtin-
gen)
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 15

Hoofdelijke stemming, blz. 706
Sprekers : de heren R. Van Rompaey,
F. Vermeiren. G. Cardoen

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 707

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot uitvoering van de begroting van
de Vlaamse Gemeenschap
- 265 (1989-1990) - Nrs. 1 tot 9

Hoofdelijke stemming, blz. 709

Ontwerp van decreet tot oprichting van
een Vlaams Financieringsfonds tot herstel
van de emeentefinanciën
- 267 t1989-1990) - Nrs. 1 en 2

Hoofdelijke stemming, blz. 709
Sprekers : de heren R. Van Hooland,
A. Denys

Mededeling van de Voorzitter
Commissie van Onderzoek over het Ge-
westplan Halle-Vilvoorde-Asse, blz. 711

Eindejaarswensen, blz. 711

Regeling van de werkzaamheden, blz. 711

Bijlagen
Begrotingstabellen, blz. 713
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16e vergadering Woensdag 13 december 1989
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen v a n de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14 uur.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotings-
jaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelich-
tingen)
- 8-B (1988-1989) - Nrs. 1 (+ Bijla-
gen) tot 15

De Voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende bepalingen tot uitvoering van
de begroting van de Vlaamse Ge-
meenschap
- 265 (1989-1990)  - Nrs. 1 tot 9
Algemene bespreking (Voortzetting)

BERICHTEN VAN VERHINDE- LEEFMILIEU EN NATUURBE-
RING HOUD (Voortzetting)

G .  Annemans.  M .  Bartholomeeus-
sen. E. Beysen.  Jos Bosmans. A. Du-
roi-Vanhclmont. 0 .  Lefeber. C .
Marchand. G. Sprockeels. A. Stever-
lynckk : gezondheidsredenen

P. Berben : ambtsverplichtingen.

De Voorzitter : Dames en heren, aan
de orde is de voortzetting van het
begrotingsdebat met de materie
Leefmilieu en Natuurbehoud.

Minister Kelchtermans heeft het
woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de Voorzitter.
geachte collega’s. bij deze uitvoerige
bespreking van het hoofdstuk Leef-
milieu en Natuurbehoud wens ik
voorafgaandelijk de verslaggevers te
danken voor de wijze waarop deze
verslaggeving werd naar voren ge-
bracht, evenals voor de zorg waar-
mee zij tijdens de commissievergade-
ringen de verslaggeving op de voet
hebben gevolgd. Daarvoor dank ik
zowel collega Van Looy als collega
Van Nevel.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende aanpassing van de begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor
het begrotingsjaar 1989
- 9 (1988-1989)  - Nrs. 1 tot 3 +
Errata

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1990
- 6-B (1988-1989) - Nr. 1 (Toelich-
tingen)
- 7-B (1988-1989) - Nrs. 1 tot 3

Verschillende collega’s en meer in
het bijzonder collega Vandebosch
hebben hun waardering uitgesproken
voor de open wijze waarop deze be-
groting in de Commissie werd be-

sproken. Ook in het verleden hebben
wij een aantal thema’s die recht-
streeks bij het MINA-Plan behoren,
bij deze besprekingen ingelast, onder
het voorzitterschap van de heer Bos-
mans.

Er werd in de Commissie besloten
het daarbij niet te laten. maar er later
nog op terug te komen. Ik dank allen
die deze wijze van werken steunen,
van mijn kant wens ik deze gedrags-
lijn in de toekomst aan te houden.

In het begrotingsdocument heeft u
waarschijnlijk gelezen dat in het be-
grotingsontwcrp voor 1990  59,6  pro-
cent meer wordt voorzien, tegenover
de werkelijke  uitgaven v o o r  1988.
Het MINA-Fonds  is een belangrijke
kapstok voor het lecfmilicubeleid en
stijgt zelfs met 35 procent.

Dit MINA-Fonds  wil ook een ant-
woord geven op wat wel eens de
achillespees van het Plan werd ge-
noemd, met name de vraag naar de
financiële middelen.

De grote opties. die in het kader van
het MINA-Plan werden naar voren
gebracht, maakten het noodzakelijk
af te stappen van de casuïstiek. om
tot een structureel leefmilieubeleid te
komen en zulks op een geïntegreerde
wijze. in samenwerking met alle be-
leidsdomeinen. waaronder het leef-
milieu ressorteert.

Er is niet alleen de vraag naar finan-
ciële middelen, maar ook naar meer
menselijke middelen. Dat werd ook
uitdrukkelijk vooropgesteld.

Het MINA-Fonds  wil een aanzet ge-
ven om te antwoorden op de vraag
van waar de financiële middelen
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moeten komen. De idee van de hef-
fingen kwam ter zake uitvoerig aan
bod. Het gaat hier dus om het princi-
pe van ,,de vervuiler betaalt” en alle
nuanceringen, die daarbij moeten
worden aangebracht .

Er was tevens de idee van de milieu-
holding, die rechtstreeks verband
houdt met de vraag van waar de mid-
delen moeten komen. Het daadwer-
kelijk en meer betrekken van de so-
ciale gesprekspartners werd door ie-
dereen bijgetreden. De sociale ge-
sprekspartners. werkgevers en werk-
nemers. dienen inzake milieubeleid
hun verantwoordelijkheid te dragen.
Er zijn immers zowel interne als ex-
terne rechtstreekse effecten vanuit
het bedrijf op het milieu.

Er is tevens de optie om de wetgeving
te veranderen. De verschillende be-
leidsniveaus dienen op een geïnte-
greerde wijze hun rol te kunnen spe-
len. met name de gemeenten.  de pro-
vincies en het Vlaams Gewest. Het
gaat hier dus niet om centralisme. ie-
dereen dient er zijn rol in te spelen.

Bovendien is er nog de sensibilisering
en de attitudevorming, die op brede
schaal van onder uit naar de burger
moet worden opgebouwd. Maar ook
naar de bedrijven of om het even wie,
die onder gelijk welke sector ressor-
teert, met inbegrip van landbouw.
Dit laatste misverstand dient men uit
de wereld te helpen. Collega Beer-
den heeft daarop zeer uitdrukkelijk
gewezen. Landbouw wenst zijn rol te
spelen in dit milieubeleid, niet enkel
in verband met de sanering maar ook
inzake een grondige aanpak.

Het blijft de bedoeling via het MI-
NA-Plan tot een Milieubeleidsplan te
komen. Dit Vlaams Milieubeleids-
plan zou kunnen kaderen in een na-
tionaal milieubeleidsplan dat hier
door AGALEV werd gesuggereerd.
Ik heb daar geen bezwaar tegen.
maar ik meen dat deze regionale be-
leidsplannen moeten worden gecoör-
dineerd. in zowel in ons land alsook
in de Europese Gemeenschap en op
mondiaal vlak.

Laten wij eerst en vooral onze ver-
antwoordelijkheid nemen in onze ei-
gen regio. waar wij.. . gelet op de z e e r

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 16
13 december 1989

sterke milieugevoeligheid, het voor-
touw moeten nemen tijdens de vol-
gende maanden en jaren en een aan-
tal concrete beleidslijnen in een actie
dienen om te zetten.

Dat is het beste antwoord op de dis-
cussie over wie welke verantwoorde-
lijkheid moet nemen. Wij zullen dit
Vlaams Beleidsplan. waarvoor de
voorbereiding volop aan de gang is,
bij het begin van volgende jaren neer-
leggen.

Ik begrijp s o m m i g e  o p m e r k i n g e n  ter
zake niet zeer goed .  Immers collega
Dufaux zwaait met persknipsels en
zegt .. er zijn veel plannen en intenties
maar geen daden. Collega Timmer-
mans. die tot dezelfde  politieke frac-
tic behoort zegt dat wij best wat tra-
gcr zouden werken en ons goed voor-
bereiden.  ten einde iedereen  de nodi-
ge tijd te geven om alle gegevens te
verzamelen.

Het Vlaams Milieubeleidsplan wil te-
gelijkertijd een natuurontwikkelings-
plan z i j n .  Bij  het Mina-Plan heb ik
z e l f  de kritiek geformuleerd door te
stellen dat na tuurbehoud en natuur-
ontwikkeling in deze eerste inventari-
satie-analyse een te geringe rol speel-
den. Wij z u l l e n  dit goed maken in het
Vlaams M i l i e u b e l e i d s p l a n  1990- 1995
waarin dat  hoofdstuk v e e l  uitdrukke-
lijker aan  bod za l  komen.

De vragen naar d e  middelen worden
beantwoord in w a t  wij h e t  Milieudek-
kingsplan noemen.  Het principe ,,de
vervuiler betaalt” vindt d a a r  een
maximale toepassing. Wat i n  d e  be-
groting voor 1 9 9 0  o n  voldoende v e r -
fijnd wordt toegepast - deze kritiek
heb ikzelf in de Commissie geuit -
vinden wij hier terug. Dit i s  slechts
een aanzet  tot e e n  verfijnder regeling
en toepassing i n  de begroting voor
1991  . waarvoor nog decretaal werk
dient te gebeuren. In de Commissie
heb ik dat zeer uitvoerig uiteengezet
en wegens tijdsgebrek verwijs ik naar
de discussic over het Milieudekkings-
plan.

In het MINA-Fonds  zullen deze mid-
delen bij mekaar worden gebracht of
rechtstreeks bij de Vlaamse Maat-
schappij voor de Waterzuivering of
bij het organisme dat er in de toe-
komst voor in de plaats zou komen,
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teneinde de objectieven van het be-
leid tijdens dat begrotingsjaar uit te
voeren, rekening houdend met de
lange termijnplanning, die ter zake
werd voorzien, want dit kan niet van
jaar tot jaar worden gewijzigd.

De vaste afval heeft eigen heffingen.
Zij worden in de begroting voor 1990
in het Milieudekkingsplan, gemid-
deld verhoogd met een factor 8. Ik
weet dat het niet weinig is. Ieder van
u heeft voldoende contacten met be-
drijven en anderen, die er bij betrok-
ken zijn. om de hoegrootheid van de-
ze heffingen in vraag te stellen en
daaraan een aantal consequenties te
verbinden.

In de ons omringend; landen liggen
zij nog hoger. WIJ zullen een omstan-
dige vergelijkende studie maken om
na te gaan hoe deze verschillende
heffingen op de verschillende catego-
rieën afvalstoffen in de ons omrin-
gende landen worden georganiseerd.

Belangrijk echter is de filosofie die
achter deze heffingen zit. Dat werd
hier reeds aangehaald. Enerzijds is er
dc ontradingsfunctie. of de aanmoe-
digingsfunctie indien u het positief
wil stcllcn. waardoor men dus minder
afval wil produceren. Hoe milieu-
vriendelijker de verwijdering van het
afval gebeurt.  hoe lager de heffing.

Het is juist dat in het kader van de
voorbereiding  van het Vlaamse Mi-
lieubelcidsplan OVAM van ons de
opdracht heeft gekregen om de be-
leidslijnen aan te duiden en concrete
acties voor te stellen met betrekking
tot de periode 1990-1995,  ook b i j  de
verwerking van het afval, niet alleen
hoe het moet worden verwerkt maar
hoe de afvalberg moet worden ver-
kleind en tenslotte hoe deze milieu-
vriendelijke heffing moet worden
georganiseerd.

Het Master-Plan met betrekking tot
de verbrandingsovens voorziet ener-
zijds in de sluiting en anderzijds in de
oprichting van nieuwe of de renova-
tie van verbrandingsovens. Dit is een
gevolg van de rechtstreekse opdracht
die vanuit mijn departement aan
OVAM werd gegeven.
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Wij hebben trouwens in dezelfde
context van afvalverwijdering samen-
werkingsakkoorden met de Waalse
regio gesloten, wat nog eens bewijst
dat het geen handicap is over regio-
nale bevoegdheden inzake het leef-
milieu te beschikken als men dus ook
constructief met de andere regio’s de
samenwerking en het overleg organi-
seert. Wij hebben daarvan de bewij-
zen geleverd in het Afvalprotocol dat
wij met de Waalse regio hebben ge-
sloten en in de manier waarop wij het
waterzuiveringsprobleem in het
Brusselse Hoofdstedelijke Gebied
aanpakken.

Ik kom nog heel even terug op de
waterzuivering. Er werden veel vra-
gen gesteld over de rol van de VMZ.
Er is een studieopdracht bezig die op
het einde van het jaar wordt gefinali-
seerd. Wij zouden dan in de moge-
lijkheid moeten zijn om de toekom-
stige rol van de VMZ inzake de wa-
terzuivering te definiëren en de op-
drachten klaar en duidelijk te bepa-
len. Die zullen anders zijn dan de
huidige, maar ze zullen ook moeten
worden gezien in samenhang met de
toekomstige plaats die deze VMZ in
de te reorganiseren  Vlaamse Admini-
stratie zal innemen. U weet dat de
Bijzonder Commissaris de Ryck
daarover een aantal voorstellen heeft
gedaan.

Ook de heffingen verhogen daar ge-
voelig. We hebben voldoende rede-
nen om dit op die manier door te

voeren. niet alleen omdat wij de in-
vesteringen crin brengen. maar ook
omdat door de verhoogde heffingen
het volume van de investeringen kan
toenemen.

Ook de subsidiëring die in het verle-
den 100 procent bedroeg zal terugge-
bracht worden op 60 procent ; 4 0
procent moet uit eigen middelen ko-
men.

Het MINA-Fonds  speelt in dit Mi-
lieutechnisch plan zijn eigen aanvul-
lende rol. Dat Fonds zal decretaal
geregeld worden.

Ik antwoord ook aan degenen die
zich zorgen maken omtrent de beste-
ding. Ik heb aan de Voorzitter van

de Commissie gezegd dat wij steeds
bereid zijn om voor de Commissie
van de Vlaamse Raad de besteding
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van dit Fonds te verantwoorden. Ik
denk dat wij ter zake geen betere
controle kunnen hebben.

Inzake de Milieuholding zal ik vrij-
dag aan de Vlaamse Regering voor-
stellen om tot de oprichting ervan
over te gaan. De Gewestelijke Inves-
teringsmaatschappij Vlaanderen richt
in dit voorstel een eigen dochter-
maatschappij op met als opdracht
precies op het terrein van de milieu-
investeringen een specifieke rol te
spelen en ook om de alternatieve fi-
nanciering, waarvoor iedereen wen-
sen heeft geformuleerd. te organise-
ren. Deze Milieuholding, ik herhaal
het, moet één van de belangrijkste
instrumenten zijn om versneld een in-
vesteringsprogramma zoals wij dit in
het actieplan ,,Vlaams milieubeleid
1 9 9 0 -  1995”  zullen vastleggen, uit te
voeren zowel op het vlak van de wa-
terzuivering als op het vlak van het
afval.

Het spreekt voor zich dat heel de
problematiek van de gemeentelijke
rioleringen daarbij moet worden be-
keken. De vraag is of wij in de discus-
sic die momenteel met het Gemeen-
telijk Investeringsfonds wordt ge-
voerd. de middelen voorzien voor de
gemeentelijke riolering in dit Ge-
meentelijk lnvestcringsfonds moeten
inbrengen.

 Ik ben een principiële voorstander
van de gemeentelijke autonomie. Be-
grijp mij niet verkeerd. Zij zouden
ook dan dc vrije keuze hebben om
daaruit de investeringen te financie-
ren waarvan zij denken dat ze voor-
rang hebben, zonder dat wij vanuit
het Vlaamse Gewest op deze besluit-
vorming kunnen wegen in de richting
van de rioleringen die voor ons even-
tueel belangrijk zijn. De vraag is of
wij ook de eigen middelen niet moe-
ten reserveren voor de Milieuholding
en vervolgens bijkomende opdrach-
ten geven in samenspraak met de ge-
meenten om tot een versnelde uit-
voering van deze gemeentelijke riole-
ringen te komen.

De heer E. Gryp : Wat de uitvoering
van de rioleringsplannen door de ge-
meenten betreft wil ik u er toch op
wijzen dat bij voorbeeld in Nederland
de gemeenten, net zoals de privé-per-
sonen. of privé-bedrijven of andere
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gebruikers van de riolering, verplicht
zijn een lozingsvergunning te heb-
ben, wat hier niet het geval is. Het
is dus mogelijk om een lozingsver-
gunning te eisen van de gemeenten,
net zoals van iedereen. Dit biedt de
overheid de mogelijkheid, indien de
rioleringsplannen niet worden uitge-
voerd zoals afgesproken, deze ver-
gunning in te trekken.

Minister T. Kelchtermans : Dit ele-
ment van discussie kan worden inge-
bracht wanneer we het probleem zelf
zullen aanpakken in het kader dat ik
daarnet heb geschetst. De meeste ge-
meenten hebben echter een perfect
register, vermits zij belanghebbende
partij zijn. van alle aansluitingen.
(Onderbreking dodr mevrouw N.
Maes)

Daarop heb ik een antwoord gege-
ven, mevrouw Maes. Ik heb gezegd
hoe wij een alternatieve financiering
willen inbrengen in de gemeentelijke
rioleringsinvesteringen. anders zullen
wij daar niet slagen. Ik zeg niet dat
wij niet zullen slagen want ik heb nu
wel via deze Milieuholding een kap-
stok om voor dit probleem haalbare
voorstellen te doen.

Ik richt mij tot collega Dufaux die in
zijn toelichting bij de begroting ge-
sproken heeft over de vele uitspraken
en die hij samenvatte als zijnde plan-
nen, intenties en andere. Ook collega
Vandebosch heeft gezegd dat de ver-
valdata die in de Commissie en hier
werden vernoemd goed in zijn geheu-
gen zitten en dat hij ons daaraan te
gepasten tijde zal herinneren. Het
spreekt voor zich dat ik daaraan mag
herinnerd worden. Immers, ik heb
nog geen enkele maal lichtzinnig de-
ze vervaldata geformuleerd.,
Ik heb u gezegd dat wij tegen het
einde van het jaar een afspraak zou-
den maken in verband met de afval-
collector. Er zal dus, minstens voor
een gedeelte van deze afvalcollector,
een bestemming worden vastgelegd.

Ik kan u nu reeds meedelen dat wij
nog voor het kerstreces aan de Exe-
cutieve een voorstel ter bekrachtiging
zullen voorleggen waardoor het deel
van de afvalcollector tussen Viersel
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en Antwerpen ook voor het waterlei-
dingsnet van de Antwerpse Water-
werken kan worden ingeschakeld en
aldus voor de drinkwatervoorziening
kan worden benut.

Het tweede gedeelte blijft nog even
ter discussie. Immers, er is nog een
technisch-wetenschappelijke discus-
sie over de kwaliteit van de afvalwa-
ters en over de mogelijke investe-
ringsmiddelen die het bedrijf Tessen-
derio-Chemie al of niet wil of kan
inzetten. Deze discussie wordt nog
volop gevoerd. Ik kom echter mijn
afspraken na.

Ik heb afspraken gemaakt met be-
trekking tot een studiesyndicaat over
de waterzuivering. Ik stel vast dat de
verslaggeving daar zo goed als rond
is. Collega Timmermans heeft verwe-
zen naar een bijkomende opdracht
die voor een studie werd gegeven -
er is gesproken over elf miljoen -
waar een financiële audit diende te
worden opgesteld over deze VMZ.
Om klaar en duidelijk in de financiële
gegevensstructuur van deze maat-
schappij te kunnen zien en om over
deze maatschappij een oordeel tc
kunnen vellen was het nodig dat wij
hier een omstandige en diepgaande
audit zouden hebben.

Het is precies op vraag van het stu-
diesyndicaat dat deze bij komende
opdracht is gegeven. U hebt gezegd
dat u daarop morgen in de Commis-
sie zult terug komen. Ik zal er daar
ook nader op ingaan.

De watervoorziening is eveneens een
opdracht van een studiesyndicaat om
na te gaan hoe wij het investerings-
programma in de volgende jaren kun-
nen organiseren, al of niet in samen-
hang met waterzuivering en aanmoe-
diging van rationeel waterverbruik.
Het eindrapport is zo goed als klaar.
De verantwoordelijke ambtenaren
hebben mij gecontacteerd ten einde
hierover een concluderend gesprek te
kunnen hebben.

Tegen het einde van het jaar moeten
wij een idee hebben over de wijze
waarop wij de afvalverwerking of -
verbranding in Vlaams Brabant moe-
ten aanpakken.

Ik stel vast dat wij ook nu reeds het

resultaat kennen van deze studie-op-
dracht die, wat belangrijk is, voor de
eerste keer concrete voorstellen be-
vat voor de afvalverwijdering op een
milieuvriendelijker manier. Sedert
jaren heeft men niets anders gedaan
dan hierover van mening verschild.

Ik heb een afspraak gemaakt in ver-
band met de oplossing van het water-
probleem aan onze Westkust. Er
werd reeds een protocol onderte-
kend. Ik spreek hier dus niet over
plannen of intenties, maar over fei-
ten. Mijnheer Dufaux, ik geef u de
afspraak van 1 juli 1990. U zult kun-
nen constateren dat de werken wer-
den aangevat. zowel aan de zijde van
de IWVA als van de TMVW om deze
veiligheidsleidingen. zoals overeen-
gekomen, voor 1 juli af te werken.

Ik heb een afspraak gemaakt met de
stad Antwerpen om de Hoge Maaey
te saneren. Daarvoor wordt 360 mil-
joen uit het MINA-Fonds genomen.
Het beloofde sluitingsplan voor de
vcrbrandingsovens is klaar. Het plan
moet nog wel worden gcrcaliscerd op
het tcrrcin. maar wij hebben ons ten-
minste gehouden aan onze afspraken
tegenover dc Raad e n  dc Commissie.

Wij hadden ontwcrpdccrctcn beloofd
voor dc MINA-Raad en het MINA-
Fonds. Beide ontwcrpdccrctcn zijn
er en worden ter adviscring bespro-
ken.

Ik heb tevens beloofd het Vlaams Mi-
lieu- en Natuurbeleidsplan begin
1990 voor te stellen aan de Vlaamse
Regering en vervolgens aan de Com-
missie en in de Vlaamse Raad.

Ik meen dat wij hierdoor voldoende
bewijzen hebben geleverd dat wij de
kalenderafspraken die wij ten opzich-
te van de Vlaamse Raad hebben ge-
maakt. zijn nagekomen. Ik ga dan
niet verder in op het afvalstoffende-
creet en het bosdecreet. die in de
Commissie hopelijk spoedig zullen
worden besproken. noch over het
Mestactieplan waarover momenteel
discussies aan de gang zijn met de
landbouwsector en waarvoor wij mid-
den 1990  in de Vlaamse Raad een
decretale basis hopen te kunnen ge-
ven.

De heer R. Van Hooland : Mijnheer
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de Minister, u zegt zeer behartigens-
waardige dingen.

Minister T. Kelchtermans : Dat is
ook de bedoeling.

De heer R. Van Hooland : Wanneer
ik dit alles plaats tegenover de lange
klaagzang van vanmorgen, rijzen er
bij mij toch wel enkele vragen. U ver-
wijst naar de verschillende studies die
bijna voltooid zijn en naar studiesyn-
dicaten.

Het is mijn overtuiging, niet alleen
op basis van wat wij hier vandaag
hebben gehoord, dat wij het zeer
complexe probleem van milieube-
heer niet beheersen, noch inzake re-
sultaten, noch inzake kosten..

Het valt mij tevens op dat vandaag,
tenzij ik mij vergis of niet goed heb
geluisterd, het woord milieumanage-
ment nog niet is gevallen. Er wordt
slechts gesproken over plannen en
beleid. Er wordt verwezen naar in-
vesteringsfondsen en naar enorme
geldsommen die wij de volgende vijf
of tien jaar zullen nodig hebben maar
waarvan wij nu reeds weten dat wij
ze nooit zullen hebben.

Ik pleit dus voor meer milieumanage-
ment en voor een echt Vlaams mi-
lieubeleid en een miiicustrategie.
Mijnheer de Minister, wij hebben te
weinig beleidsondersteunende dien-
sten om dit te verwezenlijken.

Wat ik in uw Mina-Plan het meest
mis, is een evaluatie van wat de jong-
ste jaren reeds werd gedaan. Zonder
een dergelijke stringente beleidseva-
luatie is het haast onmogelijk een be-
leid voor de toekomst uit te stippe-
len. Naast de beperkte middelen
waarover wij beschikken hebben wij
ook een ongeschikte en onvoorstel-
baar versnipperde organisatiestruc-
tuur.

De Voorzitter : Mijnheer Van Hoo-
land, de Minister heeft het woord.
Hij heeft ongetwijfeld begrepen wat
u bedoelt.

Minister T. Kelchtermans : Mijnheer
de Voorzitter, ik heb begrepen dat
dit van mijn spreektijd wordt afge-
trokken, opdat de vragenstellers het
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mij straks niet kwalijk kunnen nemen
dat ik, wegens onderbrekingen van
derden, niet in de gelegenheid was
op al hun vragen te antwoorden.

De heer Vandebosch heeft niet al-
leen zijn appreciatie uitgesproken,
maar ook enkele kritische opmerkin-
gen geformuleerd. Ik heb hierop
reeds ten dele geantwoord.

Hij heeft verwezen naar de tewerk-
stellingseffecten in de projecten in
verband met de milieubescherming.
Op zijn opmerkingen in verband met
de vervaldata heb ik reeds voldoende
geantwoord. Hij heeft er ons voor
gewaarschuwd geen valse start te ne-
men zoals dat een aantal jaren eerder
is gebeurd. Daarom juist wensen wij
ons ook structureel te organiseren,
en daarmee antwoord ik meteen op
de opmerking die de heer Van Hoo-
land heeft geformuleerd. Het invoe-
ren van de alternatieve financiering,
en daarin begrepen het alternatief
management. biedt ons een mogelij-
ke oplossing. Daarmee antwoord ik
ook op de vraag die de heer Dufaux
heeft gesteld in verband met de vor-
ming van de milieu-ambtenaren.

Deze vraag richt zich echter veeleer
tot Minister Van den Bossche, ver-
mits deze bevoegd is voor de vorming
van de ambtenaren. Wanneer ik be-
voegd was voor de vorming in het
onderwijs heb ik op diverse terreinen
de idee integrale kwaliteitszorg inge-
voerd. omdat ik ervan overtuigd was
dat het belang van de vorming van
het ambtenarenkorps en het bijbren-
gen van kwaliteitsattitudes niet mag
worden onderschat. Het Regeerak-
koord vertolkt dezelfde bezorgdheid.

Collega Bosmans, u heeft een aantal
vragen gesteld over de MINA-Raad
en de 20 miljoen die in de begroting
voor deze Raad werden ingeschre-
ven. Wij wensen via deze Raad een
specifieke plaats te geven aan de mi-
lieuverenigingen in het leefmilieube-
leid. U hebt deze Raad omschreven
als besiissingsvertrager. Zulks ligt
niet in onze bedoelingen. Wij wensen
milieuverenigingen op een professio-
nele wijze te betrekken bij de voorbe-
reiding van en controle op het leefmi-
lieubeleid. Zij kunnen zich ook des-
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kundig en professioneel organiseren,
vandaar de financiële ondersteuning.

Een andere vraag handelt over een
milieuvergunningsdecreet. De decen-
tralisering, waar de gemeenten en de
provincies een rol spelen, staat hier-
bij voorop zeker bij de vergunningen.
Wie moet er oordelen in eerste en
tweede aanleg ? Inzake de geïnte-
greerde aanpak in de Vlaamse Exe-
cutieve kan ik u zeggen dat met col-
lega De Batselier, en ook met ande-
re, voldoende gesprekken zijn ge-
voerd. Ook het wetenschappelijk on-
derzoek wordt hier besproken. Er is
een protocol over het milieu-onder-
zoek, het ontwikkelen van milieu-
technologieën en er bestaat een vijf-
jarig impulsprogramma. De Execu-
tieve beslist hierover op een collegia-
le wijze.

Inzake de doorlichting van de milieu-
onderzoeksinstituten verwacht ik in
het begin van volgend jaar een rap-
port. Een ieder is daar, binnen zijn
sector uiteraard, mee bezig.

Er is ook een vraag gesteld over het
lot van de sectorraden zoals ze thans
bestaan. Hier mag geen misverstand
ontstaan. De sectorraden blijven be-
staan en dragen de volle bevoegdheid
binnen hun sector, maar daar waar
gecoördineerd moet worden opgetre-
den moet dit gebeuren binnen de MI-
NA-Raad, de Milieunatuurraad.

Er is een doorlichtingsverslag van de
OVAM in voorbereiding, dat begin
volgend jaar klaar zal zijn. Er werden
een aantal suggesties geformuleerd
voor een betere samenwerking, ook
met de privé-sector. De milieuhol-
ding wil daar reeds op inspelen.

Na al uw positieve beoordelingen
mijnheer Bosmans, hebt u gezegd dat
u deze begroting niet kunt goedkeu-
ren, wat haaks staat op uw positieve
appreciatie. Anderen zullen deze be-
groting wel goedkeuren, niettegen-
staande hun negatieve appreciatie.
Dit is inderdaad een persoonlijke
keuze.

De heer Timmermans heeft verschil-
lende vragen gesteld, waarop in de
Commissie reeds ten dele werd
geantwoord. onder meer over het
MINA-Fonds. Ik kan hem ten dele
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begrijpen wanneer hij zegt dat hij het
technologisch optimisme niet kan de-
len. Wij geven ook altijd voorrang
aan het brongerichte beleid. Ik heb
dit steeds beweerd, maar de veelheid
van problemen verdringt dit soms op
de achtergrond.

Over de omzetting van de richtlijnen
zal ik straks verder uitweiden. Ik zal
ook de lijst die u heeft, opvragen. Er
zijn hier heel wat betwistingen, maar
wij menen dat wat kon worden omge-
zet ook effectief is omgezet.

U heeft ook gepleit voor een betere
milieuwetgeving. Op uw vraag over
de toelagen aan de Bond Beter Leef-
milieu. heb ik geantwoord. Dat zal
in de toekomst structureel worden
geregeld.

De personeelsformatie van OVAM
wordt uitgebreid omdat er bijkomen-
de opdrachten zijn. Daarbij moeten
wij ook rekening houden met de
reorganisatie van de Vlaamse Admi-
nistratie. Pas dan kunnen wij defini-
tieve beslissingen nemen over de pa-
rastatalen zoals OVAM. VMZ en an-
dere.

Het IHE is een nationale instelling
waarmee wij een samenwerkingsak-
koord hebben. waarvoor in het bud-
get middelen zijn ingeschreven.

U zegt dat het Milieuheffingsplan tc
lineair is. In de Commissie heb ik
reeds verzachtende omstandigheden
gepleit.  Indien het nog nodig zou zijn
kunt u mij met reden aanvallen bij
de bespreking van de begroting 1991.
Nu is het een overgangsjaar.

Ook collega Gryp heeft vragen ge-
steld. vooral de uitspraken van CVP-
Voorzitter Herman Van Rompuy zit-
ten hem hoog. In deze bespreking
van de begroting is dat misschien
minder ter zake.

Mijnheer Gryp, u bent blijkbaar een
trouw lezer van het CVP-ledenblad,
Zeg, waarin u het verwijt gelezen
hebt dat u uw verantwoordelijkheid
zou ontvluchten.

Het is ook mijn indruk dat u in gebre-
ke blijft om de essentiële vragen te
beantwoorden, zoals : ,,Waar  moeten
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de middelen worden gehaald, bij de
burgers, bij de industrie of bij de
landbouw ?” U gaat te gemakkelijk
de polemische toer op. Ook de grote
groep, waarvan u de sympathie niet
kunt missen, moet voor zijn verant-
woordelijkheid worden geplaatst.
Hier speelt de collectieve verant-
woordelijkheid, en  men moet  de
moed hebben dat te zeggen.

Wij zullen het mest-actieplan door-
voeren, met normen.

U vindt dat de regionalisering een
nadeel is voor het goed verloop van
de Noordzeeconferentie. Ik betwist
die stelling. Regionalisering is een
groot voordeel voor efficiëntere mi-
lieusanering en voor heel het milieu-
beleid in Vlaanderen. op voorwaarde
dat het wordt geïntegreerd in de Bel-
gische en vooral in de Europese con-
text.

De heer E. Gryp : Miinheer  de Mi-
nister, u herhaalt opnieuw dat wij.
Groenen. onze verantwoordelijkheid
zouden ontvluchten.

Ik stel vast dat u niet goed hebt ge-
luisterd  naar wat ik allemaal  heb ge-
zegd. Wat u niet wenst tc verstaan.
verstaat  u niet. Dc maatregelen die
wij voorstellen zijn voor u blijkbaar
te radicaal  en te ingrijpend.

Ik heb gezegd dat men. zoals elders.
dc bedrijven moet verplichten aan

zclfzuivering te doen. Dat is u aange-

geven w e l k e  maatregelen  moeten
worden getroffen. Collega Van Hool-
and heeft er daar straks op gewezen
dat er geen middelen zijn. Ik herhaal
dat er wel middelen zijn als men doet
zoals in het buitenland. bijvoorbeeld
in Nederland, waar men erin slaagt
door. heffingen na de zelfzuivering.
op de restvervuiling, per jaar 25 mil-
jard Belgische frank binnen te rijven.

Is dat zijn verantwoordelijkheid ont-
vluchten ?

Minister T. Kelchtermans : Het gaat
niet helemaal op Nederland als voor-
beeld voor milieusanering te idealise-
ren. De plannen zijn er misschien uit-
stekend, maar de feiten niet. Ook
daar horen wij geregeld dat de kwa-
liteit van het water en van de water-
lopen zo slecht is als hier.
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De heer E. Gryp : Wat u nu zegt, is ,
totaal onjuist. In Nederland zijn 25
procent van de oppervlaktewateren 
vervuild. in België net omgekeerd,
75 procent.

Minister T. Kelchtermans : De heer
Capoen heeft vragen gesteld over ra-
t ioneel  waterverbruik.  Dit  onder- 
werp zal aan bod komen bij het inte-
greren van waterzuivering en water-
voorziening. Daarbij is rationeel wa-
terverbruik een essentieel bestand-
deel.

De heer Vandermeulen heeft onder
andere vragen gesteld over de
Vlaamse Maatschappij voor Water-
zuivering en over d e  geïntegreerde
aanpak. De provincies doen de hef-
fingen niet. maar stellen alleen de in-
frastructuur en het personeel ter be-
schikking van de Vlaamse Gemeen-
schap. die de kosten daarvan volledig
ten laste neemt.

Het advies van de SERV is niet zo
negatief als hier wordt voorgesteld.
Over de csscntic bestaat  cr immers
ruime consensus  bij de wcrkgcvcrs en
dc wcrkncmcrs. maar over de te li-
neaire toepassing heeft men terecht
enkele bcdcnkingcn. die ik onder-
schrijf.

De heer Bocrcicn doet een beroep op
mijn ,,boerenbloed” o m  de land-

bouworganisaties te bctrckkcn bij de
analyse van de problemen.  Wij heb-
ben behoefte aan een objectieve dis-
cussie en moeten ons niet laten leiden
door wat cmotionccl e n  eenzijdig
wordt gezien.

Ik heb reeds gehandeld over  het
Mestplan. Wij denken inderdaad aan

een stoppen van het atleveren van
exploitatievergunningen in afwach-
ting van een decretale regeling. die
wij verwachten halfweg 1990. Die ex-
ploitatie zou gelden voor zover de
bouwwerken van de betrokken be-
drijven niet zijn aangevat op 1 de-
cember 1989. want wij moeten enigs-
zins begrip hebben voor de sociale
consequenties van een eenzijdige li-
neaire beslissing. (Onderbreking
door de heer G. Beerden)

De burgemeester moet daarvan een
attest geven op zijn woord van eer.
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De heer J. De Seranno : De kleinere
familiale veebedrijven moesten een
lening aangaan alvorens de werken
konden worden aangevat. Maar voor
de kredietinstelling moesten ze daar-
toe wachten op de exploitatievergun-
ning.

Minister T. Kelchtermans : Die heb-
ben zich nog niet financieel geënga-
geerd omdat de werken zijn aange-
vat. Wanneer alles verloopt zoals ik
het hier schets kan het dossier in juli
1990 worden heropend.

Indien men allerlei poortjes wil open-
zetten meen ik niet dat deze exploita-
tiestop ook maar enige betekenis
heeft.

Er is een besluit in voorbereiding
o v e r  d e  vegetatiewijziging. Zoals
voor de andere problemen zal met de
betrokken sector overleg worden ge-
pleegd.

Op veel vragen van de heer Cuyvers
heb ik al geantwoord. Wij zullen aan-
dacht blijven  besteden  aan het Na-
tuurontwikkelingsplan. E r  m o e t e n
ook hoofdgebieden komen.  kernge-
bieden.  ontwikkelingsgebieden buf-
ferzones. enzovoort.  Dat zal allemaal
te pas komen bij het Vlaams Milieu-
beleidsplan.

Ook op de bedenkingen van dc heer
Dufaux ben ik reeds ingegaan.  Hij
was zeer sceptisch. Na het memoran-
dum van de Raad van Bestuur  o v e r
de rol van de VMZ is er reeds een
herschikking gebeurd van de leiden-
de ambtenaren en van de opdrach-
ten. Ik kan niets anders dan de auto-
nomie van de Raad van Bestuur er-
kennen.

Ik beaam dat er wat schort aan onze
administratie en aan de technische
uitrusting. Een van de belangrijke
opdrachten is de milieu-administratie
inhoudelijk en kwantitatief te ver-
sterken. Wij moeten coördineren. en
dit vooral voor de inspectiediensten.

De heer Caudron heeft verschillende
algemene beschouwingen gemaakt,
onder meer over de gemeentelijke
riolering. Wij moeten ze inbrengen
in de aanpak van de milieuholding
met respect voor de gemeentelijke
medezeggenschap en de prioriteiten.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 16
13 december  1989

Dit is een gevoelig probleem. Ik ben
van oordeel dat we de waterzuive-
ring, noch de watervoorziening cen-
traal moeten organiseren.

Mevrouw Kestelijn heeft een vraag
gesteld in verband met de fiscale af-
trekbaarheid van de milieuheffingen.
Ik verwijs naar het antwoord dat
Voorzitter Geens in dit verband heeft
gegeven. De milieuheffingen zijn te
beschouwen als een aftrekbare be-
drijfslast, wat een zekere nuancering
is ten opzichte van fiscale aftrekbaar-
heid.

Er werden suggesties gedaan inzake
de vorming van milieuconsulenten.
Heel wat diensten - hoewel privé -
staan nu reeds ter beschikking. Het
loont de moeite om samen te werken
met mijn collega die bevoegd is voor
de middenstandsvorming. Het Insti-
tuut voor de Voortdurende Vorming
van de Middenstand kan initiatieven
stimuleren.

Ik erken dat de evolutie van de mi-
licuheffingcn belangrijk is voor de
economische planning. Men moet de
bedrijfslast goed kunnen inschatten.
Er is‘ in ieder geval een aanzet.  Het
is moeilijk de grootte  van de bedra-
gen t e  voorspellen. Er zijn al een aan-
tal scenario’s uitgewerkt. Het scena-
rio in verband met d e  waterzuivering
toont aan dat w i j  als we het gehele
investeringsprogramma uitvoeren
tot een bijdrage per inwoner-equiva-
lent komen, die  1.OOO frank   bena-
dert. Dat is in ieder geval lager dan
de milieuheffingen in de ons omrin-
gende landen.

De heer Vcrvaet heeft beschouwin-
gen gemaakt over de open ruimten
en de groene pacten die een rol moe-
ten kunnen spelen. Ik herhaal dat
daarover kan worden gediscussieerd
bij de bespreking van het Vlaamse
Milieubeleidsplan dat begin volgend
jaar zal worden geïntroduceerd.

Ik wens degenen te danken die het
woord hebben genomen en die hun
vertrouwen hebben gegeven aan on-
ze structurele en geïntegreerde aan-
pak van het Vlaamse milieubeleid.
De wijze waarop deze bespreking is
verlopen, ervaar ik als bijzonder con-
structief. (Applaus)
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De Voorzitter : De heer Timmer-
mans heeft het woord.

De heer J. Timmermans : Mijnheer
de Minister, ik moet even een toe-
lichting geven bij de tegenstrijdigheid
die u meende te ontwaren tussen de
heer Dufaux en mezelf. Die bestaat
niet. Dat is uw interpretatie.

Als u begin volgend jaar een globaal
Milieubeleidsplan voorstelt, moet dat
goed gestoffeerd zijn en niet een bij-
eenraapsel van verschillende be-
staande reglementen of voorstellen,
vooral omdat u voor bepaalde deel-
sectoren nog altijd studies verwacht.
U heeft er de opsomming van gege-
ven.

Dat is een eerste voorwaarde voor
een degelijk en globaal Beleidsplan.
Het plan mag niet à l’improviste de
wereld worden ingestuurd. Dat geeft
aanleiding tot kritiek.

Ik heb geen antwoord gekregen op
mijn concrete vraag in verband  met
de toepassing van de milieuheffing
voor BASF-Antwerpen die 300.000
ton vloeibaar gips in de Schelde loost
en cr met 10.000 frank vanaf komt.
Dat is niet logisch.

De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : Ik heb in
de Commissie gezegd dat wi j  zullen
laten nagaan of wij gebruik kunnen
maken  van het OVAM-decreet. Het
is inderdaad mogelijk alles nu reeds
te regelen via e e n  technisch amende-
m e n t  maar dc Vlaamse Esccuticvc
is van oordeel dat nu nog niet tc kun-
nen doen. het zal gebeuren  tegen
1991.

De Voorzitter : De heer Caudron
heeft het woord.

De heer J. Caudron :  Ik heb deze
ochtend gesteld dat de gemeenten in
staat moeten worden gesteld riole-
ringswerken uit te voeren die nood-
zakelijk zijn om aan te sluiten op de
collectoren en de waterzuiveringsin-
stallaties. De gemeenten zijn er fi-
nancieel niet toe in staat. Ze moeten
dus worden gesubsidieerd.

Mijn vraag is of het mogelijk is om
op korte termijn de gemeenten daar-
voor de nodige subsidies te verlenen.
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De Voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans : De mid-
delen van het overheidsbudget zijn
beperkt en daarmee zal het dus niet
gaan.

Ik heb op het spreekgestoelte al ge-
zegd dat wij zullen nagaan hoe we
een gedeelte van de gemeentelijke
rioleringen in de alternatieve finan-
ciering kunnen brengen. Vandaar het
idee niet alle geld dat voor riolerin-
gen bestemd is - maar de discussie
is open - te stoppen in een Investe-
ringsfonds, maar het gedeeltelijk te
storten in een MINA-Fonds om in
samenwerking met de Milieuholding
het gemeentelijk rioleringsprogram-
ma versneld uit t e  voeren.

ECONOMIE, ENERGIE EN TE-
WERKSTELLING

De Voorzitter : Wij behandelen nu
de materies waarvoor Minister De
Batselier en Minister De Wulf be-
voegd zijn. met name Economie.
Energie en Tewerkstelling.

De heer Van der Maelen, verslagge-
ver betreffende de materies Econo-
mie en Energie, heeft het woord.

De heer D. Van der Maelen, verslag-
gever (op d e  tribune : Mijnheer de
Voorzitter. de Commissie heeft in de
inleiding van de Minister vernomen
dat volgende krachtlijnen aan de ba-
sis liggen van de begroting.

De eerste krachtlijn is de grondige
herschikking van de instrumenten
van het industrieel beleid. voor bijna
alle instrumenten van het industrieel
beleid worden wijzigingen bij decreet
of besluit in het vooruitzicht gesteld.

De meest in het oog springende her-
schikking betreft de expansiewetge-
ving. Begin 1990  zullen nieuwe richt-
lijnen uitgevaardigd worden die vorm
moeten geven aan een drieledige
doelstelling.

Een leefmilieu- en energievriendelijk
beleid : de basissubsidiëring zal dras-
tisch verlaagd worden, doch de bijko-
mende subsidiëring zal verhoogd
worden indien het een milieuvriende-
lijke investering blijkt te z i j n  die
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energiezuinig is en een bezuiniging
o p materialen en grondstoffen
beoogt.

Een selectiever beleid : rekening
houdend met de gunstige economi-
sche situatie zullen courante investe-
ringen slechts voor expansiesteun in
aanmerking komen indien ze een be-
langrij ke sociaal-economische weer-
slag hebben.

Ontwikkelingsbeleid voor probleem-
gebieden : specifieke maatregelen
zullen worden uitgewerkt voor de
bevordering van de sociaal-economi-
sche ontwikkeling in probleemgebie-
den die niet door de Europese Ge-
meenschap erkend zijn als ontwikke-
lingszone.

De tweede krachtlijn is dat het over-
heidsinitiatief een belangrijke rol
blijft spelen in de Vlaamse economie.
Het overheidsinitiatief in Vlaanderen
wordt gegroepeerd in een industriële
holding, de Gewestelijke Investe-
ringsmaatschappij voor Vlaanderen.
GIMV. die belangrijke bijkomende
t a k e n  e n  m i d d e l e n  toegeschoven
krijgt.

Daarenboven wordt orde op zaken  in
het vooruitzicht gesteld voor dc Ge-
westelijke Ontwikkelingsmaatschap-
pijen wier bevoegdheden herzien
worden en wier samenstelling van dc
Raden van Bestuur en de Algemene
Vergadering drastisch zal worden
herleid.

Tot slot belichtte de Minister  in zijn
inleiding een laatste krachtlijn met
betrekking tot zijn beleid.

Het betreft drie nieuwe accenten in
het technologiegebied.

Eerste accent : er wordt gestreefd
naar een groepering onder het Fonds
voor Industrieel onderzoek in Vlaan-
deren. FIOV. van alle beschikbare
middelen met betrekking tot het we-
tenschappelijk en technologisch on-
derzoek met een industriële finaliteit.

Tweede accent : Vlaanderen kan de
internationale technologiewedloop
niet aan op elk vlak en daarom wor-
den de inspanningen gekanaliseerd
naar die domeinen waar Vlaanderen
de vergelijking met het buitenland

kan doorstaan. Het geheroriënteerde
biotechnologie en het nieuw actie-
programma inzake nieuwe materia-
len zijn voorbeelden van deze nieuwe
beleidsoptie.

Derde accent : het nieuw ontworpen
technologiebeleid wordt gekenmerkt
door de bijzondere aandacht die
wordt besteed aan de studie van de
maatschappelijke aspecten van nieu-
we technologieën.

In haar bespreking heeft de Commis-
sie aandacht gehad voor een zevental
beleidsaspecten.

Het eerste beleidsaspect betrof de
vroeger zogenoemde nationale secto-
ren. Verschillende leden wezen op de
discrepantie in sociale begeleiding
naargelang betrokkene werknemer
was in een nationale sector of in een
andere sector. De Gemeenschapsmi-
nister  beaamde dit. doch wees erop
dat dit een nationale erfenis is en dat
de nationaal aangegane verbintenis-
sen dienen nageleefd.

In dat zelfde hoofdstuk kwamen nog
drie van de vroeger  als nationaal ge-
kende sectoren aan bod.

T e n  eerste : tcxticl. wat dc toekomst
van het ITCB betreft verklaarde de
Gemeenschapsministcr dat het ITCB
tot 31 dcccmbcr onder controle  van
de Gewesten zal belast worden met
de uitvoering van het dienstenluik
Voor een vcrdcrc toekomst onder-
zoekt de Gcmcenschapsministcr de
mogelijkheid van een intcrscctorieel
dicnstvcrlcnend centrum.

Ten tweede : scheepsbouw en
scheepsherstelling.  Met betrekking
tot de financiële moeilijkheden van
de NV Beliard Shiprepairers ver-
klaarde de Gemeenschapsminister
dat hij het GIMV-advies tot oprich-
ting van een nieuw scheepsherstel-
lingsbedrijf in zijn krachtlijnen onder-
schrijft. doch vatbaar is voor wijzigin-
gen die kunnen voortvloeien uit over-
leg met betrokkenen. De Gemeen-
schapsminister stelde dat dit nieuwe
bedrijf er slechts kan komen, mits
voldaan is aan een reeks voorwaar-
den zoals bijvoorbeeld een gelijke in-
spanning vanwege de privé-aandeel-
houders als vanwege de Vlaamse
overheid.
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Inzake het tekort bij het Sociaal
Fonds voor de Boelwerven deelde de
Gemeenschapsminister op vraag van
een lid mee dat hij erop staat dat de
nationale sociale enveloppe integraal
wordt uitgekeerd. Op vraag van een
ander lid verklaarde hij zich niet be-
reid dat tekort bij het Sociaal Fonds
bij te passen uit FNSV-reconversie-
middelen.

Ten derde : De Kempense  steenkool-
mijnen. In antwoord op een vraag
van een lid deelde de Gemeenschaps-
minister mee dat, met extrapollatie
van de bekende gegevens, in het oos-
ten 11 miljard en in het westen 22
miljard aan overschotten op de enve-
loppes mogen verwacht worden.

Betreffende het bijzonder reconver-
sieprogramma Rechar deelde de Ge-
meenschapsminister mee dat actueel
onderzocht wordt of Limburg in aan-
merking kan komen voor dit pro-
gramma.

Vervolgens heeft de Commissie ook
aandacht gewijd aan de expansiewet-
geving. Betreffende de opmerkingen
van een lid bij de thans ter tafel lig-
gende nieuwe richtlijnen inzake
KMO-expansiesteun deelde de Ge-
meenschapsminister mee dat nog
geen definitieve beslissingen zijn ge-
nomen. We1  cijferde hij de Commis-
sie voor dat bij lage investeringsbe-
dragen de KMO’s vaak evenveel ad-
ministratiekosten hebben als ontvan-
gen expansiesteun. Hieruit conclu-
deerde de Gemeenschapsminister dat
de investeringsbedragen niet onder
een bepaalde drempel mogen zak-
ken.

De Gemeenschapsminister verklaar-
de zich tot slot bereid om in de Com-
missie het onderliggend beleid van de
richtlijnen te bespreken en de parle-
mentaire controle op de grote expan-
siedossiers te verbeteren door een in-
zagerecht  voor bepaalde tot geheim-
houding bonden parlementairen.

Een volgend hoofdstuk betrof de bui-
tenlandse handel. Met betrekking tot
deze buitenlandse handel wees de
Gemeenschapsminister op de vele
overgangsproblemen waarmee actu-
eel wordt gekampt. Hij beloofde op
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korte termijn een beleidsnota over te
maken aan de Vlaamse Raad.

Een vierde punt betrof het indus-
trieel onderzoek. In antwoord op een
vraag van een lid, dat verwees naar
de financiële moeilijkheden van de
collectieve centra, deelde de Ge-
meenschapsminister mee dat recent
aan het IWONL middelen verschaft
werden ter financiering van deze cen-
tra.

Wat het FIOV betreft wees de Ge-
meenschapsminister erop dat, voor
de uitvoering van zijn opdracht, het
FIOV naast de vastleggingsmachti-
ging van 2.5 miljard ook nog een be-
roep kan doen op een stijvingskrediet
van 1,6  miljard frank.

Het laatste punt dat in de Commissie
besproken werd. betrof de industrië-
le vernieuwing. Betreffende het ac-
tieprogramma inzake nieuwe mate-
rialen deelde de Gemeenschapsmi-
nister niet de door een lid geuite
vrees van overlapping tussen SCK en
LUC. omdat precies onderhng over-
leg tussen alle betrokken partijen een
essentieel onderdeel is van het actie-
programma.

Een lid van de Commissie diende een
hele reeds amendementen in die alle
verworpen werden met acht stemmen
tegen één.

De begrotingsartikelen en de aan de
Commissie toegewezen tabel werden
aangenomen met acht stemmen, te-
gen één, bij één onthouding.

De Voorzitter : Mevrouw De Meyer,
verslaggever wat de materie Tewerk-
stelling betreft. heeft het woord.

Mevrouw M. De Meyer, verslagge-
ver (op de tribune) : Mijnheer de
Voorzitter. mijnheer de Minister,
collega’s. in de Commissie Tewerk-
stelling van de Vlaamse Raad lichtte
Gemeenschapsminister De Wulf uit-
voerig zijn beleidsaccenten toe in ver-
band met de begroting ‘90.

De Minister constateerde dat de
werkloosheid is gedaald sinds ‘84
door een combinatie van verschillen-
de factoren : geringere stijging van
de actieve bevolking. toename deel-
tijdse arbeid en een heropleving van
de economie. maar dat er anderzijds
een harde kern van langdurig werklo-
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zen blijft die zich situeert bij de laag-
geschoolden, de
en de vrouwen.

oudere werklozen

De doelstellingen van het ministe-
rieel beleid ter zake zijn ook te belet-
ten dat die grote groep langdurig
werklozen - meer dan 1 jaar werk-
loos - nog verder gemarginaliseerd
wordt en te beletten dat schaarste
aan geschoolde arbeidskrachten de
economische groei zou vertragen.

Hiervoor wil de Minister komen tot
de uitbreiding van de kennis van de
arbeidsmarkt en de verbetering van
de doorstroming van de arbeids-
marktinformatie, zowel naar het be-
leid als naar de gebruikers (onderne-
mingen en werknemers) ; de optima-
lisering van het instrumentarium dat
ter beschikking staat van de Vlaamse
overheid, waarvan de VDAB één
van de belangrijkste onderdelen
vormt ; de valorisatie van de bestaan-
de arbeidsmarktreserve.

In de ontwikkeling van de arbeids-
marktkennis staan het Simona-sys-
teem, de VDAB zelf en de SERV
centraal. In de doorstroming naar de
gebruikers  toe zullen de Subregiona-
le Tewerkstellingscomités een be-
langrijke rol gaan spelen.

Wat de ontwikkeling van het instru-
mentarium betreft, daaromtrent zal
binnen de VDAB een volwaardige
studiedienst worden uitgebouwd.
Naar buitenuit zal getimmerd worden
aan de imagoverbetering van de
VDAB.

De beroepsopleiding zal nog verder
verfijnd en uitgebreid worden in sa-
menspraak met onderwijs, midden-
standsopleiding en het bedrijfsleven.

Er zuilen bredere samenwerkingsvor-
men komen met de sector en de out-
placement-methodologie zal ook bin-
nen de VDAB, uitgebouwd worden.

Wat de valorisatie van de arbeids-
marktreserve betreft, plant de Minis-
ter een betere bemiddeling van de
vrije werkzoekende en een extra in-
spanning naar de tewerkstelling van
vrouwen toe. In de strijd tegen de
langdurige werkloosheid beschikt de
Minister enerzijds over de Weer-
werkactie en anderzijds over de te-
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werkstellingsprogramma’s die zullen
worden geëvalueerd en selectiever
gericht naar reële maatschappelijke
noden, waarbij ook bestaansmini-
mumtrekkers aan bod zullen kunnen
komen.

Tenslotte kondigde de Minister zijn
ontwerp van decreet in verband met
de uitzendarbeid aan.

Na een gedetailleerde toelichting van
de heer Minister over de hierboven
geschetste beleidsnota, werd in de
Commissie een algemene discussie
gehouden in verband met de omvang
van de toegewezen beleidsmiddelen.
De begroting van Tewerkstelling
blijkt immers een snelle groeier  te
zijn binnen de Vlaamse begroting.

Verschillende leden vroegen zich af
of het Fonds voor Tewerkstelling en
Beroepsopleiding zal volstaan om en
de tewerkstelling en de beroepsoplei-
ding en de Weerwerkactie te kunnen
financieren.

De Gemeenschapsminister verklaar-
de hierbij te rekenen op een verhoog-
de ESF-tussenkomst enerzijds en an-
derzijds te kunnen rekenen op het
volledig regionaal aandeel zonder na-
tionale besparing. Tenslotte ligt het
ook in de bedoeling van de Minister
om het deel van de 0,18  procent, be-
stemd voor de beroepsopleiding op
te eisen voor de gemeenschap.

Daarna kwamen de commissarissen
tot een uitgebreide discussie, die in
vijf grote thema’s kan samengevat
worden : de tewerkstellingsprogram-
ma’s ; de Weerwerkactie ; de projec-
ten-Kelchtermans ; het vraagover-
schot op de arbeidsmarkt ; de proble-
matische verhouding tussen arbeids-
bemiddeling en de werkloosheids-
controle.

Er was in de Commissie ook nog een
korte gedachtenwisseling over out-
placement enerzijds en het ontwerp
van decreet over de uitzendbureaus
anderzijds.

Ik zal nu meer in detail de discussie
in de Commissie weergeven.

Ten  ee r s t e  de  tewerkstellingspro-
gramma’s. Op het gebied van de te-
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werkstellingsprogramma’s bleken
verschillende elementen van budget-
taire onzekerheid te bestaan : onder
andere door de zeer stringente tek-
sten in de financieringswet met be-
trekking tot het regionaal aandeel en
de trekkingsrechten en door de on-
duidelijkheid rond de honderden pro-
jecten, die weliswaar in Brussel gesi-
tueerd zijn, maar geen specifiek
Brussels werkterrein beslaan.

De doelstelling van de Minister blijft
om met zo weinig mogelijk middelen
zoveel mogelijk mensen tewerk  te
stellen. Dit betekent dat projecten
die eigen inkomsten hebben. niet ex-
tra kunnen worden gesteund, maar
dat anderzijds projecten waarvan het
maatschappelijk nut onbetwist is. ze-
ker zullen blijven bestaan.

Erkenningscriteria uitwerken hier-
omtrent bleek een moeilijke zaak
door de grote diversiteit van de pro-
jecten. Verschillende leden wezen op
de problemen van het GESCO-stel-
set in gemeenten en OCMW’s.

De Minister beloofde een stiptere
uitbetaling van de subsidies en kon-
digde een nieuwe regeling aan met
versoepeling van sommige modalitei-
ten vanaf 1990.

Ten tweede, de Weerwerkactie. Ver-
schillende leden vragen naar de resul-
taten tot hiertoe van de Weerwerkac-
tie. Vermits de hele actie echter pas
na de vakantie operationeel werd.
stelde de Minister voor in de Com-
missie op een latere datum een uitge-
breide discussie te hebben over de
evolutie en de evaluatie van de Weer-
werkactie.

Op vraag van een lid naar de kost-
prijs van de herintegratie van de
werkloze in de Weerwerkactie stipte
de Minister aan dat de economische
benadering van de hele operatie
slechts één facet is, maar dat de
beoogde mentaliteitswijziging en ge-
wijzigde sociale context minstens
even belangrijk zijn. Voor de Werk-
werkactie wordt in 1990  860 miljoen
ingeschreven.

Een lid wees op de noodzaak van
betrokkenheid van de OCMW’s en
gemeenten ter zake. De Minister
ging met deze visie akkoord.

Ten derde, de projecten-Kelchter-
mans. Op vraag van een lid naar de
evaluatie bevestigde de Minister dat
de meeste projecten automatisch
worden verlengd gezien het waarde-
vol werk dat ze verrichten, met uit-
zondering van punt 6 en 7.

Met de overschakeling van TWW-
statuut naar GESCO-statuut werd
ook de situatie van de instructeurs
voor die projecten aanzienlijk verbe-
terd. In de rand vermeldde de Minis-
ter nog zijn intentie om de bestaande
projecten van de koninklijke beslui-
ten 123 en 258, met name tegemoet-
koming aan zeer dure en hoogge-
schoolde arbeidskrachten, te laten
uitdoven gezien de gewijzigde toe-
stand op de arbeidsmarkt.

Ten vierde, het vraagoverschot op de
arbeidsmarkt. In dit kader werd door
een lid de nood aan flexibiliteit en
mobiliteit aangekaart. Het thema van
de tlexibiliteit is echter een nationale
materie. Uit het antwoord van de Mi-
nistcr bleek dat de VDAB contacten
onderhoudt  met Wallonië en Frank-
rijk. Zo worden er vacatures  doorge-
spccld vanuit Kortrijk naar Henegou-
wen .

Nog in het kader van het vraagover-
schot werd de nood aan verhoogde
vormingsinspanningcn bespro ken.
De Minister kondigde ter zake de op-
starting  aan van een interkabinetten-
groep met onderwerp : vorming en
middenstandsopleiding. Tenslotte
wordt er ook werk gemaakt  van een
herdenking  van de beroepsopleiding
in de richting van samenwerkingsak-
koorden met de bedrijfssectoren.

Wellicht volstaat het bedrag uitge-
trokken voor de beroepsopleiding in
1990  niet, ondanks het feit dat het is
opgetrokken ten opzichte van 1989.

Ten vijfde, de problematische ver-
houding tussen arbeidsbemiddeling
en werkloosheidscontrole. Een lid
stelt de vraag waarom geen verplich-
te vorming wordt opgelegd. De Mi-
nister wijst op de bevoegdheidsop-
splitsing ter zake : werkloosheidsuit-
keringen en controle zijn een natio-
nale materie ; arbeidsbemiddeling en
beroepsopleiding zijn geregionali-
seerde materies.
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De Minister vindt dat ieder op zijn
terrein moet blijven en plaatst grote
vraagtekens achter de verplichte vor-
ming, gezien het feit dat de capaciteit
van beroepsopleiding hierop niet is
voorzien en dat de opleiding van een
niet gemotiveerde een slag in het wa-
ter is en bovendien nog nefast voor
wel-gemotiveerden. Vele werklozen
komen trouwens niet in aanmerking
voor het soort vorming dat de natio-
nale Minister in gedachten heeft. Het
is precies hier dat het werkterrein van
de Weerwerkactie ligt.

Tenslotte vond nog een gedachten-
wisseling plaats over de uitvoerings-
begeleiding en de uitzendbureaus.
Wat het eerste betreft, denkt de Mi-
nister aan het opzetten van een admi-
nistratieve equipe die bij massale ont-
slagen een geheel van maatregelen
kan ontwerpen en begeleiden. Wat
de uitzendbureaus betreft, wordt het
voorontwerp onderworpen aan het
advies van de Raad van State en de
SERV.

Tot daar, mijnheer de Voorzitter,
mijnheer de Minister, collega’s, de
weergave van de discussie in onze
Commissie. De begroting van de Ge-
meenschapsminister van Tewerkstel-
ling werd gestemd met 8 tegen 1 bij
1 onthouding. (Applaus)

De Voorzitter : De heer De Roo
heeft het woord.

De heer J. De Roo (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter. mijnheer de
Voorzitter van de Vlaamse Regering,
heren Ministers. collega’s, de CVP-
fractie stelt zich inzake het econo-
misch en tewerkstellingsbeleid glo-
baal gezien positief op tegenover de-
ze begroting van 1990. Dit betekent
dat wij het beleid ten volle zullen on-
dersteunen en mede richting geven.

Wel willen wij enige opheldering be-
komen over één en ander en wij zul-
len tevens de concrete invulling ervan
nauwgezet en waakzaam opvolgen.
Daaruit zal immers blijken hoe aan
de grote bezorgdheden op sommige
terreinen wordt tegemoet gekomen,
zoals het scheppen van echte, duur-
zame werkgelegenheid in bepaalde
sectoren en streken in Vlaanderen,
het voeren van een dynamisch KMO-
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beleid, wars van administratie en
dreigende nieuwe Vlaamse bureau-
cratie, een waarachtig innovatie- en
technologiebeleid, een exportbeleid
met het oog op het verwerven van
nieuwe marktaandelen voor onze
Vlaamse ondernemingen en secto-
ren.

Wij stellen vast dat de sociale onrust
in Vlaanderen toeneemt. Denk maar
aan UCO, Interbrew, Beliard en an-
dere ondernemingen. Vele jobs drei-
gen verloren te gaan ten gevolge van
herstructureringen. Het bereiken van
sociale akkoorden inzake sociale be-
geleiding schept nog geen werkgele-
genheid.

Nochtans beleven wij een periode
van hoogconjunctuur. Een recente
studie van de Kredietbank toont aan
dat de Belgische economie in 1989
buiten index groeit met 4,9  project
van het BNP. In 1988 was dit maar
4.3 procent. Voor 1990 kondigt zich
wel een beperkte groeivertraging
aan. In zo een periode van hoogcon-
junctuur komt ontslag nog veel
zwaarder en onrechtvaardiger aan
dan in een periode van depressie.

Vanuit deze vaststellingen hebben
wij een aantal vragen voor de Vlaam-
se Executieve. In verband met de
herstructureringen wordt telkens ver-
wezen naar de noodzaak van rationa-
lisatie e n  de noodzaak van verstevi-
ging van het concurrentievermogcn
van de bedrijven.  1992 is daarbij het
sleutelwoord.

Het zou kunnen dat er nog een hele
reeks herstructureringen volgen, ook
in sectoren die het op het eerste ge-
zicht niet laten vermoeden. Ik denk
aan de financiële sector. Zal de over-
heid hierbij richtinggevend optre-
den ? Wij vonden het veelbeteke-
nend dat de Minister op 16 november
jongstleden ons hier in de Vlaamse
Raad moest antwoorden dat ook
voor hem het herstructureringsplan
van UCO totaal onverwacht was.

In zijn toelichtingsnota bij de begro-
ting 1990 stelt de Minister dat hij de
Commissie voor Preventief Bedrijfs-
beleid een nieuwe impuls wil geven.
Hopelijk zal de Minister dan in de
toekomst beter geïnformeerd zijn,
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want wie niet geïnformeerd is, kan
natuurlijk ook niet tijdig optreden.

Hoewel in een open markteconomie
als de onze de spelregels meestal van
buitenaf worden opgelegd, wordt het
Vlaams economisch beleid ongetwij-
feld fundamenteel belangrijk voor
onze toekomstige welvaart, voor het
welzijn van de Vlaamse burger en ze-
ker voor de werkgelegenheid.

Deze begroting, die we onderschrij-
ven en zullen goedkeuren komt tot
stand op het ogenblik dat de vooruit-
zichten van het Planbureau voor ons
land gewagen van een stevige econo-
mische groei in Vlaanderen en van
succesvolle vooruitzichten voor 1990
met een toename van de werkgele-
genheid vooral in de diensten en in
de tertiaire sector en vooral onder
impuls van een hoge particuliere con-
sumptie.

Vooral in Vlaanderen mag volgens
het Planbureau een stijging van de
werkgelegenheid worden verwacht.
vooral door een toenemende jobcrea-
tie in de dynamische dienstensector.
Wij hopen dat de Vlaamse Regering
richtinggevend zal opleiden en zoals
aangekondigd een beleid zal voeren.
gericht op alle sectoren van de econo-
mie met niet alleen aandacht voor
de traditionele ontwikkelingsgewes-
ten, maar ook voor de achteropge-
raakte kleinere subregio’s, die met
ernstige moeilijkheden kampen, zo-
als is gebleken uit de recente SERV-
studie en uit de ,,Sociaal-Economi-
scha atlas van Vlaanderen”.

Wij verheugen ons over het door de
Minister van Economie vorige week
aange kondigde impulsprogramma
voor 8 zones waardoor in de niet-er-
kende ontwikkelingszones vanaf mei
1990 een tweede gordelbeleid zal
worden gevoerd.

Wat zal dit impulsprogramma voor
die streken en gemeenten beteke-
nen ? In de persmededeling verwees
de Minister naar de GIMV-studie die
zal worden opgemaakt in overleg met
de gemeenten. Wat houdt die studie
in ? Zullen streken die door verschil-
lende herstructureringen werden ge-
troffen - ik denk aan het Meetjes-
land met UCO en Kruger - op enige
steun kunnen rekenen ? In de acht
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probleemzones leven bijna 800.000
mensen of 15 procent van de Vlaam-
se bevolking.

Wij rekenen erop dat de Vlaamse
Regering zoals aangekondigd, spoe-
dig selectieve maatregelen zal nemen
voor deze regio’s via een selectieve
aanwending van de beschikbare mid-
delen.

Wat het expansie- en reconversiebe-
leid betreft. houdt de Vlaamse Rege-
ring wel rekening met probleemge-
bieden, maar op het eerste gezicht
niet met sectoren. De economische
reconversie heeft nochtans sterke
sectoriële aspecten. Het overleg in
VESOC gebeurt tot nog toe alleen
met interprofessionele organisaties
en in het Regeerakkoord lezen we
,,of en hoe in Vlaanderen sectorieel
overleg georganiseerd kan worden
door de SERV”.

De Minister heeft een ontwerp van
decreet aangekondigd over het secto-
rieel overleg. Het advies van de Raad
van State is klaar. Wanneer wordt dit
in de Vlaamse Raad behandeld ?

Het verwondert ons dat blijkbaar in
bepaalde kringen, ook van de Vlaam-
se Executieve, aan de zin en de nood-
zaak van sectorieel overleg wordt ge-
twijfeld. Wij zijn van oordeel en wen-
sen dat ook duidelijk te stellen. dat
een dynamisch expansie- en recon-
versiebeleid in Vlaanderen onmoge-
lijk is zonder ernstig sectorieel en vol-
waardig sociaal overleg. Wij menen
dat het beleid tot nog toe vanuit een
te algemene aanpak wordt gevoerd.
Graag zou ik enige opheldering krij-
gen over deze aanpak waarmee u de
versteviging van het Vlaams econo-
misch draagvlak principieel vanuit
horizontale beleidslijnen wij voeren.

Ten slotte zou ik nog enkele opmer-
kingen willen maken.

Voor de nationale sectoren van het
verleden blijken er nog een reeks
problemen te zijn. Het Fonds voor
de Nationale Sectoren in Vlaande-
ren, het FNSV, heeft zijn portefeuille
van ruim 36 miljard ondergebracht
bij GIMVINDUS. Het zou de bedoe-
ling zijn om van de GIMV het instru-
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ment bij uitstek van het openbaar in-
dustrieel initiatief in Vlaanderen te
maken.

Is het wel zinvol de rol van het open-
baar industrieel initiatief zo sterk in
de verf te zetten, precies op het ogen-
blik dat de Vlaamse economie de
wind in de zeilen heeft ? Welk beleid
voert de GIMV ? De GIMV is een
rendabele overheidsonderneming.
Via de pers vernemen wij dat de
GIMV bijvoorbeeld participaties
neemt in autoverhuur en autoleasing.
Om het cliché-matig te zeggen, is de
GIMV een beleggingsclub of zal de
GIMV nieuwe initiatieven nemen
voor vervangende werkgelegenheid
bij herstructureringen ? Ik denk aan
Beliard, Interbrew en UCO. De
vraag kan worden gesteld waarom de
GIMV in de ene sector wel partici-
peert en in de andere niet.

Wij hopen dat de Vlaamse Executie-
ve een duidelijk overzicht heeft over
het doorzetten van het sociaal econo-
misch herstelbeleid. Vlaanderen
heeft behoefte aan nieuwe impulsen.
ook op het vlak van onderwijs en op-
leiding.

W i j  kunnen niet aanvaarden dat
enerzijds opnieuw honderdduizenden
werknemers hun betrekking zouden

verliezen en dat duizenden werkloos
blijven. terwijl er anderzijds een ge-
brek is aan gekwalificeerd  personeel
in de ondernemingen.

De basisopleiding blijft van uitzon-
derlijk belang en daarbij komt dat de
overheid ook heel wat inspanningen
kan doen. Het zou trouwens ver-
keerd zijn al de verantwoordelijkheid
inzake onderwijs en opleiding, bij- en
omscholing bij de Gemeenschappen
te leggen. Ook de werkgevers heb-
ben ter zake een rol te vervullen. na-
melijk binnen hun sociale opdracht
maximale ontplooiingskansen schen-
ken aan de werknemers, binnen een
volwaardige tewerkstelling. Meer
dan ooit zullen ook de werkgevers
bereid moeten zijn te investeren in
personeel en niet enkel in machines
en kapitaal.

Mijnheer de Minister. in het kader
van de VDAB zou ik enkele vragen
willen stellen. Wij vernemen dat het
tekort van de VDAB in verband met
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de beroepsopleiding voor 1989 op on-
geveer 60 miljoen kan  worden ge-
raamd. Dit vloeit voort uit e e n  over-
schrijding van de personeelsuitgaven.
Wat betreft de begroting  1990,  heeft
het beheercomité van de VDAB la-
ten opmerken  dat de uitgaven te laag
zijn geraamd. Voor 1990  valt er een
overschrijdin g van de personeelsuit-
gaven te verwachten v a n  ongeveer 75
miljoen. Er komen weliswaar meer
middelen vanwege het Europees So-
ciaal Fonds. In de begroting zijn deze
inkomsten geraamd op 150 miljoen,
maar waarschijnlijk zal er een over-
schreiding zijn van 100 miljoen.

Mijnheer de Minister. gaat het hier
om middelen die kunnen worden ge-
bruikt door de VDAB ? Zullen er
voldoende middelen beschikbaar zijn
voor de opdrachten van de Vlaamse
Dienst voor Arbeidsbemiddeling en
Beroepsopleiding ? Zijn er voldoen-
de middelen voor de lopende tewerk-
stellingsprogramma’s ? Wanneer zul-
len de heropgerichte Subregionale
Tewerkstellingscomités in startposi-
tie worden gezet ?

Tot daar een aantal beschouwingen
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betreffende de economie enerzijds
de tewerkstelling anderzijds.

en

De Voorzitter : De heer Laverge
heeft het woord.

De heer J. Laverge (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, eerst wens ik
de verslaggevers te danken omdat zij
een moeilijke materie kort en kern-
achtig hebben weergegeven en het in-
houdelijke van de debatten in grote
lijnen naar voren hebben gebracht.
Dat maakt het mij gemakkelijk om
mathematisch op deze begroting in te
spelen.

Ik wil uw aandacht vestigen op enke-
le punten betreffende0 het econo-
misch beleid en enkele aspecten toe-
lichten.

Eerst en vooral kan ik de Minister
moeilijk volgen in zijn verklaringen
enerzijds en in zijn daden anderzijds.

Uiteraard leven wij vandaag - zoals
de heer De Roo terecht zei - in het
bijzonder gunstige economische si-
tuatie. De heropleving en de investe-
ringen groeien op een spectaculaire
wijze. In dit verband kan ik de vol-
gende cijfers citeren. Tussen 1984 en
1988 zijn de industriële investeringen
met 57 procent gestegen ; voor de
niet-industriële sector is de stijging
aanzienlijker : meer dan 77 procent.
Daarentegen stelt men vast dat de
aangroei van de werkgelegenheid in
functie van de expansiesteun in 1989
minder toenam dan in 1988. In 1988
kwamen er nog 20.388 nieuwe ar-
beidsplaatsen bij, tegen slechts 9.255
in 1989.

Ik stel mij vragen in verband met het-
geen Minister De Batselier zei over
de arbeidsintensiviteit. Worden zijn
ondersteuningen wel gevolgd ?

Mijnheer de Minister, u hebt altijd
gezegd - en ik ben er zeker van dat
u dat meent - dat u tracht de inspan-
ningen voor de expansiesteun te kop-
pelen aan de arbeidscreatie. De cij-
fers die ik daarnet aanhaalde ontken-
nen dat. U beweerde altijd dat de
KMO’s de basis vormen van ons
Vlaams Economisch beleid.

Uit uw begroting blijkt echter dat u
voor de KMO’s 4,2  miljard expan-
siesteun voorziet terwijl de grote on-
dernemingen 7,6  miljard toebedeeld
krijgen. Daar bestaat schijnbaar een
tegenspraak. Volgens mij roept de
selectie aangaande de expansiesteun
een paar vragen op.

U kent het dossier Amoco aangezien
u daarnet er op reageerde. In dat ver-
band moet toch worden gezegd dat
één arbeidsplaats 5 miljoen kost, ter-
wijl een KMO-arbeidsplaats - het
staat in uw rapport - 500.000 frank
kost. U heeft aan de multinational
Volvo 1 miljard toegeschoven. De
laatste tijd heeft u enkele dossiers
gunstig geadviseerd. Als wij die dos-
siers dan analyseren stellen wij vast
dat de aangroei van de arbeidscreati-
viteit zeer beperkt is.

Ik zal in dat verband enkele voor-
beelden citeren. Ten eerste, de NV
Camble and Wire Assemblies te Has-
selt die een subsidiesteun van 26,7
miljoen frank kreeg en dit voor een
meer-tewerkstelling van slechts 3 ar-
beidsplaatsen. Ten tweede. de NV
Agglo te Genk die een subsidiesteun
genoot van 60 miljoen ; de meer-te-
werkstelling was in dit geval nihil.

Mijnheer de Minister, ofwel voert u
een beleid dat gekenmerkt is door
kapitaalintensieve ondersteuning, of-
wel voert u een beleid waarbij u de
voorkeur geeft aan arbeidsintensieve
ondersteuning. De dualiteit die terug
te vinden is in uw beleid is zeer eigen-
aardig. Zijn de beweringen dan juist.
namelijk dat het lobbyisme succes
kent bij de politieke beleidsverant-
woordelijken ? Misschien ligt daar de
oorzaak van het verschil tussen woor-
den en daden.

Mijnheer de Minister, ik wil ook uw
aandacht vestigen op he t  feit dat de
KMO’s, in voorbereiding tot het Eu-
ropa van 1992. nog sterk achterlopen
wat betreft de aanpassing van hun
structuren en van hun middelen. Ook
op dat vlak zouden meer inspannin-
gen moeten worden geleverd tenein-
de de KMO’s te informeren over wat
hun mogelijks te wachten staat in het
Europa van morgen.

Wij pleiten voor de afschaffing van
de subsidieaanvragen die slechts

hulpmiddeltjes zijn en voor het rigou-
reus doortrekken van een drastische
vermindering van de vennootschaps-
belasting. Wij zijn ervan overtuigd
dat investeringen niet louter gebeu-
ren om subsidies te bekomen, maar
wel in functie van het rendement dat
voortvloeit uit de ligging, de arbeids-
krachten, de dynamiek. Het zijn die
elementen die aanzetten tot investe-
ring, eerder dan het verkrijgen van
subsidies.

Mijnheer de Minister, uw systeem
komt erop neer dat het rendement
van de subsidiëring in de nationale
pot terechtkomt, dit wil zeggen voor
een deel bij de belastingen. Onze
werkwijze daarentegen, namelijk het
verminderen van de vennootschaps-
belasting en het afschaffen van de
subsidiëring, zou tot gevolg hebben
dat er miljarden vrijkomen die voor
andere doeleinden zouden kunnen
worden aangewend. Hier komen we
natuurlijk terecht bij het luik ven-
nootschaps-. subsidiërings- en expan-
siepolitiek.

Wat zal er worden van de economi-
sche entiteit van Vlaanderen in de
komende jaren ? Wat wil men van
Vlaanderen op economisch vlak ?

De Minister bezorgde ons een docu-
ment waarin allerlei aspecten van on-
ze economische apparatuur thema-
tisch worden toegelicht. Toch weet ik
nog steeds niet welke richting wij
moeten uitgaan.

Welke zijn onze sterke en onze zwak-
ke punten ? Welke bedrijven moeten
worden aangetrokken ? Moet men al
dan niet vreemde bedrijven aantrek-
ken ? Moeten er nieuwe technolo-
gieën worden gestimuleerd ?

Welke weg zullen wij bewandelen om
ons Vlaams bedrijfsleven en ons
Vlaams volk binnen tien jaar verder
welvaart te bezorgen die wij vandaag
genieten. De evolutie voltrekt zich
zeer snel ; de Europese integratie
kan men zien als een heil, maar het
kan ook grote risico’s inhouden. De-
ze risico’s moeten wij nu reeds bepa-
len, alsook de sterke en zwakke pun-
ten van onze economische situatie,
onze ligging, onze arbeidskrachten.
Bovendien moeten wij in een beleids-
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visie pogen onze kaders te valorise-
ren.

Mijnheer de Minister, u weet dat de
economie in Vlaanderen vooral ge-
stoeld is op export. U zegt dat u inza-
ke Buitenlandse Handel een beleids-
visie zal uitwerken. Sedert twee jaar
werd deze beleidsvisie schriftelijk op-
gesteld, maar intussen werd Buiten-
landse Handel onthoofd : de structu-
ren functioneren niet meer, de plaat-
selijke delegaties in de verschillende
provincies weten niet meer precies
waarmee ze te maken hebben, wie
hun overheid is, hoe hun diensten
zullen functioneren. Er bestaat een
impasse  d ie ,  niettegenstaande de
gunstige conjunctuur, gevaren in-
houdt.

Mijnheer de Minister, thans kom ik
tot het luik van het industrieel onder-
zoek. Ik heb de indruk dat er van-
daag, inzake industrieel onderzoek
aan een therapie wordt gedaan door
het administratief instandhouden van
het bestaande. Er is echter geen dy-
namiek meer ; men exploreert geen
nieuwe terreinen ; het onderzoek op
Vlaams niveau wordt niet gestimu-
leerd. Ik weet dat het moeilijk is, om-
dat er ter zake nog een nationale ver-
weving is. Het is echter uw taak en
uw verantwoordelijkheid. als Vlaams
Minister, bevoegd voor het onder-
zoek, meer aandacht en meer stimuli
te geven.

Mijnheer de Minister, ik stel mij te-
vens vragen inzake de evolutie van
de zogenaamde nieuwe industriële
revolutie, de communicatie. de tech-
nologie .

Wij moeten Vlaanderen, met zijn
centrale ligging, voorbereiden op de-
ze telecommunicatie-eeuw. Welke is
onze visie op een telecommunicatie-
net ? Het is een nieuw industrieel en
economisch apparaat. Teleport en
Teleregio worden de centra van de
nieuwe ontwikkelingen. Men zal in-
derdaad meer en meer gaan naar de
telecommunicatie, naar de technolo-
gie. De volgende eeuw zal op dat
vlak toonaangevend zijn. Bijgevolg
moeten wij onze apparatuur, ons net-
werk daaraan aanpassen.
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U kan zeggen dat het uw bevoegd-
heid niet is, maar wel deze van de
nationale Minister van RTT. Ik meen
echter dat u, als verantwoordelijke
van het economisch beleid in Vlaan-
deren, met uw collega zou moeten
praten, ten einde vast te leggen wat
er eerlang zal worden gedaan. Inder-
daad, andere landen houden zich in-
tensief bezig met de voorbereiding
van deze evolutie. Wij moeten er dus
over waken dat wij niet uit de boot
vallen en dat wij onze kansen op een
centrumfunctie niet missen in het Eu-
ropese toekomstperspectief.

Mijnheer de Minister, op welke wijze
zal u de vreemde investeringen aan-
trekken ? Welke is daaromtrent uw
specifieke visie ? Buurlanden zoals
Nederland, proberen met alle moge-
lijke middelen bedrijven aan te trek-
ken. bedrijfszetels te installeren, met
de bedoeling een aanzuigeffect te
creëren inzake handel en nijverheid
en vooral - en dat is zeer belangrijk
- beslissingsorganen binnen het ter-
ritorium op te richten. Dit is inder-
daad een voordeel. omdat men der-
wijze niet afhangt van buitenlandse
beslissingsmachten.

Mijnheer de Minister, ik weet dat u
het soms moeilijk hebt inzake inves-
teringen. gezien ons fiscaal systeem
en de onzekerheid. België heeft in-
derdaad niet de beste quotering op
het gebied van stabiliteit en op het
gebied van rechtszekerheid.

Mijn beschouwingen tonen aan dat
de nationale overheid nog steeds
sterk ingrijpt in de bevoegdheden van
de Vlaamse Executieve. Daarom is
de ruimte, de vrijheid en het dynami-
seringsbeleid van ons Vlaams econo-
misch beleid beperkt en moeilijk. Ik
heb d a a r  begrip voor, maar u hebt
de taak, als Minister, om te pogen
deze handicap te overwinnen en ter
zake initiatieven te nemen.

Mijnheer de Minister. tot slot van
mijn beschouwingen wens ik een
vraag te stellen.

Door de nationale Regering - wij
zijn immers nog allen lid van het na-
tionale Parlement - wordt een wets-
ontwerp uitgewerkt inzake de proble-
matiek van het misbruik van fiscale
verliezen door fusies van maatschap-
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pijen. Dit wetsontwerp is ontstaan
door de fameuze operatie van de Ge-
nerale, waarbij de Union Minière
werd  opges lo rp t  door  ACEC en  
daardoor een prachtig cadeau kreeg
door het fiscaal recupereerbaar ver-
lies.

Mijnheer de Minister, u staat aan het
hoofd van de GIMV, een van de bij-
zondere nieuwe holdings in de
Vlaamse holdingwereld, een holding
die initiatieven neemt op allerlei
vlakken. Zoals de heer De Roo, heb
ik mijn bedenking over de houding
van de GIMV. Zal zij zich als een
soort beleggingsclub of als een eco-
nomisch machtsapparaat profileren ?

Ik wens terug te komen op de funda-
mentele vraag inzake het dossier van
de Generale.

Mijnheer de Minister, ik vind het,
moreel gezien. een zeer moeilijke
toestand. Terwijl wij in Kamer en Se-
naat wetten voorbereiden en er ook
reeds gedeeltelijk over gestemd heb-
hen. moet vandaag worden verno-
men dat Barco een van de rijke
dochters. een overname doet in de
CG-Intcrsys Graphic  met é é n  miljard
fiscaal vcrlics. Zij hebben bovendien
nog het lef deze operatie vóór 31 de-
cember te doen. Ik vind dat dit mo-
reel. als overheidsbedrijf. rekening
houdend met alle kritiek die wij op
anderen hadden. zeer laakbaar.
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De Voorzitter : De heer Lisabeth  
heeft het woord.

De heer C. Lisabeth : Mijnheer de 
Voorzitter, vooraf wil ik me aanslui- , s
ten bij de dankbetuigingen en felici-  r
taties aan de verslaggevers voor hun 
degelijk en uitvoerig verslag over de 
commissiewerkzaamheden inzake de 
begrotingen voor Economie en Te- 
werkstelling.

In mijn tussenkomst zal ik het in
hoofdzaak hebben over een aantal 1
beleidsaspecten en vooruitzichten op 
het vlak van het economisch beleid. 

In de eerste plaats wil ik de Gemeen-
schapsminister voor Economie, Mid-
denstand en Energie feliciteren voor
de uitgebreide toelichting bij zijn be-
leid en zijn beleidsperspectieven die
hij aan de commissieleden in een uit-
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gebreide nota heeft beschikbaar ge-
steld.

Het heeft mij als nieuw lid van de
Vlaamse Raad in ieder geval de mo-
gelijkheid geboden om op een vrij
snelle wijze inzicht te krijgen in de
diverse beleidsmateries. Het was bo-
vendien bijzonder verhelderend erin
te kunnen vaststellen in welke rich-
ting de Minister het beleid verder
wenst te oriënteren. Ik ben ervan
overtuigd, Mijnheer de Voorzitter,
dat indien elke Gemeenschapsminis-
ter op dergelijke wijze zijn beleid en
zijn perspectieven zou toelichten, dit
aan de Vlaamse Raad zou toelaten
tot een meer diepgaande en open ge-
dachtenwisseling te komen.

.
Met deze begroting voor Economie,
Middenstand en Energie staat de Mi-
nister voor één van de-uitdagingen

. gesteld in het Vlaams Regeerak-
koord met name om met beperktere
budgettaire middelen toch ambitieu-
ze doelstellingen inzake het econo-
misch beleid te realiseren.

We hebben hier inderdaad te maken
met een begroting die ten aanzien
van het vorige jaar over minder bud-
gettaire middelen beschikt. Dit ver-
onderstelt dus een uitdrukkelijkc
keuze van prioriteiten.

Bij een eerder algemene en onge-
nuanceerde beoordeling zou men
kunnen trachten die prioriteiten af te
leiden aan de hand van de toe- of
afname van de, per programma be-
schikbaar gestelde middelen. Zo zou
men op een ongenuanceerde wijze
kunnen stellen dat de expansiesteun
wordt verminderd, of dat iets minder
middelen beschikbaar worden ge-
steld voor industriële vernieuwing of
voor buitenlandse handel of voor het
algemeen economisch beleid.

Dit is naar ik meen een verkeerde
benadering. Een keuze van beleids-
prioriteiten is immers niet alleen een
kwestie van centen, maar ook van het
leggen van accenten in het beleid. En
het is vooral op dit vlak dat de Minis-
ter, blijkens zijn toelichting, een aan-
tal zaken wil heraccentueren.

Het is op enkele van deze nieuwe
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oriënteringen dat ik, in het vervolg
van mijn betoog, nader zal ingaan.
Ik volg hierbij de indeling die de Mi-
nister in zijn beleidsnota heeft ge-
volgd. De volgorde heeft dus geen
uitstaans met de belangrijkheid die ik
hecht aan elk van de aangehaalde be-
leidspun ten.

Ik wil het achtereenvolgens even
hebben over : de Commissie voor
Preventief Bedrijfsbeleid ; de aan-
passing van het decreet inzake de So-
ciaal-Economische Raad voor Vlaan-
deren ; de voorziene aanpassingen
inzake de taken en bevoegdheden
van de GOM’s ; de voorziene aan-
passingen inzake de toepassing van
de expansiewetgeving.

Ten eerste, de Commissie voor Pre-
ventief Bedrijfsbeleid. Als ik diverse
adviezen en verslagen lees, dan blijkt
dat de idee om een dergelijke Com-
missie op te richten reeds een lange
lijdensweg heeft ondergaan. Ik herin-
ner me dat reeds in 1978 door de
toenmalige GERV een aantal voor-
stellen werden gedaan betreffende de
concrete aanpak van de problematiek
van ondernemingen in moeilijkhe-
den. Daarbij werd toen reeds gepleit
voor een vroegtijdige en systemati-
sche opsporing van dergelijke bedrij-
ven.

Uiteindelijk  is  pas in 1985  overge-
gaan tot de oprichting van een Com-
missie voor Preventief Bedrijfsbe-
leid. Maar ook nadien bleef de lij-
densweg verdergaan. want pas eind
1987 werd de Commissie operatio-
neel.

Uit het eerste jaarverslag van deze
Commissie, over de werking in 1988.
blijkt bovendien dat deze werking
verre van optimaal is te noemen. De
knelpunten inzake de huidige wer-
king situeren zich vooral rond vol-
gende punten : de Commissie heeft
een duidelijk gebrek aan gegevens ;
de Commissie is onvoldoende opera-
tioneel en onvoldoende uitgebouwd
om op professionele basis te kunnen
werken ; de medewerking van het
bedrijfsleven is onvoldoende.

Het verheugt me, dat blijkbaar de
politieke wil nu aanwezig is om een
echt voorkomingsbeleid te voeren.
Sommigen zullen zich misschien af-
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vragen of dit in de huidige economi-
sche context en conjunctuur wel no-
dig is. Welnu, uit diverse studies
blijkt dat, ondanks de positieve be-
drijfseconomische evolutie, er toch
een opmerkelijk groot aantal falingen
zijn.

Bovendien moet men er rekening
mee houden dat de uitbreiding van
de Europese markt en het openstel-
len van de grenzen de concurrentie
zullen verscherpen, zodat heel wat;
vooral kleinere ondernemingen, al
dan niet tijdelijk voor grote moeilijk-
heden kunnen komen te staan.
Vlaanderen beschikt immers over
een groot aantal dergelijke kleine -
dus potentieel kwetsbare - bedrij-
ven.

In het kader van het voorgaande lijkt
het mij belangrijk dat bij de herzie-
ning van het decreet ter zake in vol-
doende mate rekening zou gehouden
worden met bovenvermelde knelpun-
ten. In die zin is het wenselijk om :

- de in artikel 7 van het huidig de-
creet voorziene drempel te verlagen
tot ondernemingen met 50 werkne-
mers in plaats van de huidige 100.
zoals trouwens ook door de huidige
Voorzitter van de Commissie wordt
gesuggereerd  ;

- de analyse van de financieel-eco-
nomische toestand van de onderne-
mingen uit te breiden tot alle aspec-
ten van het bedrijfsgebeuren, zoals
management, produkt-gamma, com-
mercialisering enzovoort ;

- de Commissie ruimere toegangs-
mogelijkheden te geven tot tal van
bestaande gegevens ;

- de medewerking van het bedrijfs-
leven zelf te verbeteren voor een dui-
delijke band te leggen tussen het ver-
lenen van overheidssteun en het be-
schikbaar stellen van de nodige gege-
vens aan de Commissie ;

- de vertrouwelijk behandeling der
gegevens te waarborgen.

Dergelijke uitbreiding van de op-
dracht van de Commissie impliceert
uiteraard dat de Commissie zelf beter
wordt uitgerust, teneinde op een pro-
fessionele basis te kunnen werken.
Dit veronderstelt onder meer een
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vast personeelskader. In dit verband
rijst de vraag of de huidige, geplande
7 miljoen in de begroting op termijn
niet moeten worden verhoogd.

Ten tweede, de Sociaal-Economische
Raad voor Vlaanderen. In zijn be-
leidsnota wijdt de Gemeenschapsmi-
nister  ook ruime aandacht aan de ge-
plande uitbreiding van de overleg-
functie, in het kader van de Sociaal-
Economische Raad voor Vlaande-
ren. Terecht worden hier op een aan-
tal terreinen nieuwe overlegmogelijk-
heden gepland. Ik denk daarbij on-
der meer aan de oprichting van de
Vlaamse Havencommissie, de ge-
plande oprichting van de Overleg-
commissie Vrouwen en in het bijzon-
der ook aan de oprichting van secto-
riële commissies.

Hierdoor wordt de advies- en overleg
bevoegdheid binnen de Sociaal-Eco-
nomische  Raad voor Vlaanderen in
belangrijke mate uitgebreid. Hier-
voor worden vanzelfsprekend geen
nieuwe administratieve diensten op-
gericht, maar de SERV zelf wordt
belast met zowel de materiële en ju-
ridische organisatie, als met het se-
cretariaat van de nieuwe commissies.
Dit impliceert vanzelfsprekend dat
hiervoor bijkomende middelen nood-
zakelijk zijn en deze worden ook in
de begroting voorzien.

De vraag die ik evenwel aan de Mi-
nister zou willen stellen is of deze
uitbreiding van taken nog met dezelf-
de mankracht zullen kunnen uitge-
voerd worden ? Temeer daar de
SERV ook reeds belast is met de ad-
ministratieve begeleiding van de
Stichting Technologie Vlaanderen en
straks wellicht ook het secretariaat
van VESOC zal waarnemen.

Wat dit laatste betreft, zou het niet
meer dan logisch zijn dat aan VE-
SOC een stevige administratieve on-
derbouw wordt gegeven, die niet
door politieke wisselvalligheden kan
worden beïnvloed.

De SERV beschikt over een efficiënt
functionerend secretariaat en heeft
een ruime ervaring in het organiseren
en het administratief begeleiden van
het sociaal en economisch overleg.

De SERV zelf heeft trouwens ook
reeds bevestigd deze bijkomende
taak op zich te nemen.

Graag vernam ik van de Minister of,
in het kader van voormelde uitbrei-
ding van taken. in de Executieve
reeds overleg is gepleegd omtrent
een eventuele kaderuitbreiding bij de
SERV of dat hier aan andere formu-
les wordt gedacht.

Ten derde, de Gewestelijke Ontwik-
kelingsmaatschappijen. Ook voor de-
ze regionaal belangrijke maatschap-
pijen heeft de Minister in zijn beleids-
nota een nieuwe taakbedeling, con-
form de bepalingen in het Vlaams
Regeerakkoord, in het vooruitzicht
gesteld. En vandaag wordt daar in de
pers meer dan uitgebreid aandacht
aan besteed. Ik zou het hier vooral
willen hebben over een aantal inhou-
delijke aspecten.

Er dient inderdaad vastgesteld te
worden dat de taken die door de wet
van 15 juli 1970 oorspronkelijk aan
de GOM’s werden voorbehouden.
deels achterhaald zijn en in ieder ge-
val in het kader van de huidige
Staatshervorming opnieuw bekeken
moeten worden.

Het is duidelijk dat hierbij moet reke-
ning gehouden worden met zowel de
nieuwe context die is ontstaan, sinds
de huidige Staatshervorming concre-
te vorm heeft gekregen. als met de
ruime ervaring die de GOM’s in de
voorbije jaren hebben opgedaan. Uit
een rapport van de Administratie
voor Economie en Werkgelegenheid.
die een evaluatie heeft uitgevoerd
omtrent de structuur en de werking
van de GOM’s. is inderdaad geble-
ken dat de kennis van de GOM’s van
het eigen werkgebied zéér ruim is en
dat deze op een flexibele manier we-
ten in te spelen op streekgebonden
vragen en noden.

Terzelfdertijd moest vastgesteld wor-
den dat veel van de talrijke sociaal-
economische gegevens. die door de
GOM’s in de loop van hun bestaan
werden verzameld. op beleidsvlak in
het verleden onbenut bleven, omwil-
le van het feit dat de betrekkingen
met andere instanties op nationaal of
gewestelijk niveau mank liepen.

In het kader van de in het vooruit-
zicht gestelde herziening is het dan
ook wenselijk dat opnieuw wordt ge-
streefd naar een inpassing van de
GOM’s in het Vlaams beleidskader
en de samenwerking met andere
Vlaamse instellingen of besturen.
Dergelijke band met ondergeschikte
besturen lijkt mij in het bijzonder be-
langrijk. De rijkdom aan informatie
waarover de GOM’s beschikken, zou
ook nuttig kunnen worden aange-
wend voor het beleidsvoorbereidend
werk van onder meer gemeenten en
intercommunales.

Meer nog zouden de GOM’s op be-
paalde beleidsterreinen een coördi-
nerende rol moeten kunnen vervul-
len.

De heer A. Denys : De beste oplos-
sing daartoe is het afschaffen van de
GOM’s.

De heer C. Lisabeth : Aan de
GOM’s moet een specifieke taak
worden toebedeeld.

De heer A. Denys : Dat liedje hoor
ik al tien jaar. De beste oplossing is,
ik herhaal  het. de afschaffing van de
GOM’s. Al de andere oplossingen
bctekcncn slechts een verzwaren van
het administratie-apparaat.

De heer C. Lisabeth : Mijnheer De-
nys, de GOM’s hebben in het verle-
den een waardevolle  taak vervuld.
De rijkdom aan informatie en erva-
ring is inderdaad aan revalorisatie
toe. Aan de taak van de GOM’s moet
een nieuwe inhoud worden gegeven.

De heer A. Denys : In de provincie
Oost-Vlaanderen. waartoe wij beide
behoren, werd naast de GOMOV
een EROV opgericht die naast elkaar
bestaan. Zij boeken wel resultaten,
maar ze worden niet gebruikt, en ver-
zwaren enkel het budget.

De heer C. Lisabeth : U kunt de ER-
OV moeilijk met de GOMOV verge-
lijken.

De heer A. Denys : Vraag ter zake
maar uitleg aan deskundigen.

De heer C. Lisabeth : Trouwens, ik
zal u een voorbeeld geven.

De coördinerende opdracht van de
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GOM’s moet zorgvuldig worden ge-
formuleerd, ten einde de autonomie
van de gemeenten zelf niet in het ge-
drang te brengen. Ik ben ervan over-
tuigd dat door het realiseren van een
nauwere band tussen de GOM’s en
de ondergeschikte besturen, en door
advies en informatie aan deze bestu-
ren, de GOM’s een bijdrage kunnen
leveren voor het goed functioneren
ervan.

In elke provincie zijn er ongetwijfeld
een aantal beleidsproblemen die het
louter gemeentelijk niveau overstij-
gen, doch waarbij de gemeenten zelf
belangrijke beslissingen moeten ne-
men. Zo werd het Leie-project in de
provincie Oost-Vlaanderen door de
GOMOV uitgedacht. Zonder me
hier over alle aspecten ervan uit te
spreken, staat het buiten kijf dat voor
de uitvoering van dergelijke projec-
ten een zekere coördinatie tussen de
belanghebbende gemeenten moet
plaatsvinden. De GOM’s zouden
hierin als draaischijf kunnen en moe-
ten fungeren.

De heer A. Denys : Als men een eva-
luatie maakt van een instelling, moet
men altijd de kosten afwegen ten op-
zichte van de baten. Wat u vermeldt,
was inderdaad de originele taak van
de GOM’s. Maar berekent men de
kostprijs en vergelijkt men die met
het resultaat op het terrein, dan moet
u de GOM’s afschaffen.

De heer C. Lisabeth : De kosten
worden voor een groot deel beperkt
in de voorstellen die de Minister ter
zake heeft gedaan en die sommigen
misschien niet zo gelukkig vinden.

De heer A. Denys : Ik zal geen cijfers
citeren, maar in de begroting is het-
zelfde bedrag opgenomen als vorig
jaar. Dit is window dressing, geen be-
sparing.

Mevrouw N. Maes : Waar was u toen
wij voorstelden slechts één GOM op
te richten ?

De Voorzitter : De heer Lisabeth
heeft nu het woord.

De heer C. Lisabeth : Anderzijds
pleit ik ervoor dat aan de GOM’s een
voldoende autonomie wordt ge-
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geven om op sociaal-economisch vlak
soepel te kunnen inspelen op streek-
gebonden noden en vragen. In het
verleden hebben zij bewezen dat zij
hieraan tegemoet kunnen komen.

Een ander aspect van de herziening
is de samenwerking tussen de GOM’s
onderling en de coördinatie tussen de
GOM’s en de Vlaamse Administratie
en andere Vlaamse instellingen.
Naast een regelmatig overleg is de
idee van de tweejaarlijkse richtnota
in dit verband bijzonder interessant.
Hierdoor kunnen niet alleen de
werkzaamheden van de GOM’s on-
derling beter op elkaar worden afge-
stemd, maar kan ook, na overleg, be-
paald worden wat in het kader van
het sociaal-economisch beleid van de
Vlaamse Executieve van de GOM’s
wordt verwacht.

Op die wijze moet het mogelijk wor-
den om opnieuw naar een vorm van
soepele sociaal-econonomische plan-
ning te evolueren. Ik hoop dan ook
dat de Minister zeer binnenkort een
ontwerp van decreet met een precise-
ring van de taken en de rol van de
GOM’s aan de Raad zal voorleggen.

De heer R. Van Hooland : Mag ik u
even een vraag stellen, mijnheer Li-
sabeth ? U hebt het gevraagde voor-
beeld inderdaad gegeven. namelijk
het project voor de Leiestreek. Dit is
echter het typevoorbeeld van wat een
Gewestelijke Ontwikkelingsmaat-
schappij niet moet doen voor één of
meerdere gemeenten, namelijk onge-
vraagd en ondemocratisch een derge-
lijke belangrijke problematiek aan-
pakken, zoals het Leieproject. Ik be-
twist niet dat er een aantal positieve
aspecten aan verbonden waren en de
gemeenten zijn niet zo dom dat ze de
positieve elementen daaruit niet heb-
ben gebruikt.

Het afschaffen van de GOM’s, mijn-
heer Denys, is een beetje simpel. Ze
in de administratie integreren is ook
een beetje simpel. Ik ben het met de
heer Lisabeth echter wel eens dat de
GOM’s onderbenut worden. Zij be-
zitten een kapitaal aan know how en
ervaring van 12 jaar en wij allen zou-
den erbij gebaat zijn in deze moeilij-
ke financiële situatie van de GOM’s
een beter gebruik te maken.
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De heer C. Lisabeth : Met uw eerste
opmerking ben ik het niet eens, mijn-
heer Van Hooland. In de jongste tien
jaar was de werking van de GOM’s
enigszins achterhaald en zij hebben
getracht zelf initiatieven te nemen. Ik
meen echter te mogen zeggen dat bij
het concrete project waarover ik heb
gesproken, de gemeenten. wel be-
trokken werden. De GOM’s hebben
dus niet zo ondemocratisch gewerkt.

De heer R. Van Hooland : Zij wer-
den achteraf geïnformeerd.

De heer C. Lisabeth : De meeste ge-
meenten die bij het project belang
hadden werden van in het begin voor
de vergaderingen van de werkgroep
uitgenodigd. De vertegenwoordiger
van mijn gemeente werd in elk geval
uitgenodigd.

Ik kom nu tot het vierde en misschien
wel belangrijkste deel van mijn uit-
eenzetting, namelijk de toepassing
van de expansiewetgeving.

In het Vlaams regeerakkoord werd
vooropgesteld dat de ex-pansiewetge-
ving eenvoudiger, selectiever en effi-
ciënter wordt gemaakt, op basis van
objectieve criteria. Ook werd de rich-
ting aangegeven waarin onder meer
selectiviteit wordt beoogd. Ik citeer :
,,aldus kan een tewerkstellingsbevor-
derend en ecologisch gericht beleid
worden gevoerd, dat bovendien de
internationale concurrentiekracht
van de Vlaamse bedrijven verhoogt.”
In deze korte tekst uit het Regeerak-
koord worden in feite reeds meerde-
re redenen gegeven waarom het wen-
selijk is de toepassing van de expan-
siewetgeving te herzien.

Er zijn niet alleen de beleidsmatige
argumenten. namelijk bevordering
van de tewerkstelling en het voeren
van een meer ecologisch gericht be-
leid, maar ook de noodzaak van een
grotere vereenvoudiging en doorzich-
tigheid en een selectievere en effi-
ciëntere toepassing. Graag wil ik op
enkele punten dieper ingaan.

Waarom moet de expansiewetgeving
eenvoudiger en doorzichtiger wor-
den ? Ten eerste steunt de expansie-
wetgeving vandaag nog steeds op drie
expansiewetten. Voor de grote on-
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dernemingen zijn de wet van 1959,
van toepassing op het hele grondge-
bied, en de wet van 1970, enkel van
toepassing in de Europees erkende
ontwikkelingszones. Daarnaast is er
voor de KMO’s de expansiewet van
1978, die eveneens van toepassing is
op het hele grondgebied. Naargelang
de wet waarnaar verwezen wordt, is
er eveneens een verschil in intensiteit
van de toelage.

Alleen al het bestaan van verschillen-
de wetgevingen wijst op de graad van
complexiteit in het verlenen van ex-
pansiesteun. Ik neem aan dat het op
korte termijn niet mogelijk is deze
wetgevingen volledig te herzien of te
harmoniseren. Dit veronderstelt ove-
rigens een grondig overleg met de na-
tionale Regering.

Daarom is op korte t e r m i j n  een ver-
eenvoudiging slechts mogelijk door
een herziening van de toepassing van
de wetgeving, namelijk door een ver-
eenvoudiging en grotere doorzichtig-
heid van de richtlijnen. Hierbij is het
ook wenselijk dat deze herziening
geldt voor elk van de drie bestaande
wetten, dit wil zeggen zowel voor de
grote ondernemingen, als voor de

K M O ’s .

Een tweede reden waarom een ern-
stige vereenvoudiging noodzakelijk
is, heeft te maken met het huidig zeer
complexe toepassingsveld voor de
toekenning van expansiesteun. De
richtlijnen voor de grote onderne-
mingen beslaan tientallen bladzijden.
Alleen al de sectorindeling beslaat
vijf bladzijden. Dit heeft tot gevolg
dat er een ruime politieke arbitrage
mogelijk is.

Om dit te vermijden, moet worden
geopteerd voor objectieve en duide-
lijk omschreven criteria, die boven-
dien best openbaar worden gemaakt.
Deze algemeen geldende criteria
moeten de gewenste beleidsoriënta-
ties vastleggen voor een langere ter-
mijn. Dit sluit niet uit dat ze flexiebel
kunnen worden toegepast naargelang
de economische en budgettaire om-
standigheden.

Er zijn zeker verscheidene redenen
om te pleiten voor een selectievere
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toepassing van de richtlijnen. Ten
eerste komt door de veelheid van cri-
teria nagenoeg elke investering in
aanmerking voor overheidssteun.
Trouwens, in de huidige gunstige
economische conjunctuur heeft het
weinig zin elke investering te onder-
steunen met enkele procenten. Daar-
om moet het aantal criteria bij voor-
keur beperkt worden gehouden.

Ten tweede is er uiteraard ook de
budgettaire context. Het volstaat
hierbij te verwijzen naar enkele pas-
sages uit het advies van de SERV bij
het begrotingsbeleid van de Vlaamse
Gemeenschap. Uit de daar gemaakte
prognose blijkt dat de beleidskredie-
ten voor de sector Economische Ex-
pansie op basis van de huidige richt-
lijnen tussen 1989 en het jaar 2000
met ongeveer 10.5 miljard zouden
toenemen.

In hetzelfde SERV-advies wordt in
het algemeen verklaard dat in de uit-
gaven van de Vlaamse begroting een
dynamiek is ingebouwd die niet kan
worden aange houden. althans wan-
neer men de vooropgestelde begro-
tingsnormen wil respecteren.

Ik neem aan dat dit ook het geval is
voor de uitgaven in het kader van de
expansiewetgeving. Daarom wordt er
in het vermelde advies op gewezen
dat een afremmen van de uitgavendy-
namiek gebaseerd moet zijn op struc-
turele ingrepen en niet op aanpassin-
gen en besparingen ad hoc. In de
voorbije jaren was dit laatste precies
al te veel het geval.

Het verheugt me dan ook dat u, mijn-
heer de Minister, bij deze herziening
gepleit hebt voor een meer funda-
mentele aanpassing. Temeer daar de-
ze aanpassing gekoppeld wordt aan
enkele beleidsmatige prioriteiten,
met name een grotere selectiviteit
naar tewerkstelling en milieu toe.

Het is op deze laatste twee zaken dat
ik nu even dieper wil ingaan.

Inzake meer-tewerkstelling is in de
huidige richtlijnen reeds een zekere
toeslag voorzien. Gaande van 2 pro-
cent tot 4 procent bij een zeer belang-
rijke tewerkstellingscreatie in het ka-
der van de wet van 1959 en van 3
procent tot 6 procent in het kader
van de wet van 1970.

Wil men het criterium tewerkstelling
nog beter laten doorwegen in het toe-
kennen van expansie-steun, dan
dient mijns inziens niet alleen een
grotere maximumtoeslag te worden
bepaald, maar dienen de toepassings-
modaliteiten voor het criterium ook
te worden verfijnd. Dit zou bij voor-
beeld kunnen door rekening te hou-
den met een combinatie van zowel
de absolute als de relatieve groei van
de tewerkstelling en de steunverle-
ning zo continu mogelijk te module-
ren over de creatie van de tewerkstel-
ling.

Dergelijke formule wordt dan best
wel op een uniforme wijze toegepast
voor alle ondernemingen. Daarbij
kan nog worden voorgesteld de steun
eventueel te intensifiëren op basis
van kwalitatieve aspecten, met name
in de mate dat de onderneming be-
roep doet op langdurig werklozen of
andere risicogroepen.

Belangrijk is wel. dat er een afdoen-
de controle wordt uitgeoefend op de
toepassing van het tewerkstellingscri-
tcrium. Zo mag de tewerkstelling,
die in aanmerking komt voor steun-
verlening geenszins het gevolg zijn
van een loutere herlokalisatie en
dient de nieuwe tewerkstelling min-
stens gedurende een welbepaalde ter-
mijn te worden aangehouden.

Wat de milieufactor betreft, valt het
op dat in het kader van de huidige
richtlijnen zo goed als niets terug te
vinden is van een bevordering van
milieuverbeterende investeringen.

Deze vrijwel absolute afwezigheid
van de milieufactor komt enigszins
paradoxaal over, als men weet dat
tien jaar geleden in de richtlijnen wél
nog extra-aandacht hieraan werd ge-
schonken. In de richtlijnen die van
kracht waren in 1978 werden onder
de positieve maatstaven van de richt-
lijn onder meer vermeld : investerin-
gen ter bescherming van het leefmi-
lieu, ter besparing van energie, ter
besparing van grondstoffen, enzo-
voort.

Weliswaar waren de toenmalige
maatstaven niet van aard om op eco-
nomisch vlak ook een echt ecolo-
gisch-gericht beleid te voeren. Maar,
er was toch ergens een aanwijzing.

Begrotingen
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Het zou dan ook verdienstelijk en in-
noverend zijn, indien bij de expan-
siesteun aan het milieucriterium dit-
maal een voldoende gewicht zou wor-
den toegekend. De vraag rijst wel-
licht ook hoe dit juist moet gebeuren.
De inpassing van milieuvereisten in
de toepassing van de expansiewetge-
ving kan inderdaad op diverse manie-
ren gebeuren, variërend van negatie-
ve maatstaven tot een positieve sup-
plementaire steun.

Hoe dan ook is het wenselijk dat en-
kel supplementaire milieu-inspannin-
gen zouden worden gesubsidieerd.
Dit impliceert, dat milieu-investerin-
gen die gebeuren in functie van de
door de overheid reeds opgelegde
normen, niet in aanmerking zouden
komen, tenzij ze tot betere resultaten
leiden dan door de nomen opgelegd.
Het lijkt mij ook op het eerste gezicht
aangewezen dat het toekennen van
een belangrijke milieutoeslag ge kop-
peld wordt aan het respecteren van
de milieuwetgeving zelf ; in die zin
dat het niet-respecteren van deze
wetgeving aanleiding zou moeten ge-
ven tot het terugvorderen van de ge-
noten overheidssteun.

Tot daar. mijnheer de Voorzitter.
mijnheer de Minister, enkele be-
schouwingen bij de in het vooruit-
zicht gestelde herziening van de richt-
lijnen van de economische expansie-
wetgeving.

Ik heb vernomen dat vandaag in de
SERV een consensus is bereikt en
een eensgezind advies is uitgebracht
over de herziening van de huidige
richtlijnen. Ik denk dat hiermee een
belangrijke stap is gezet om ook snel
uitvoering te kunnen geven aan de in
uw beleidsnota in het vooruitzicht ge-
stelde hervorming van de expansie-
wetgeving.

Tot slot wil ik mij ook nog kort rich-
ten tot de Minister van Tewerkstel-
ling die eveneens aan de Commissie
een vrij omstandige beleidsnota heeft
voorgelegd.

In tegenstelling met de begroting
voor Economie, kan de Vlaamse be-
groting voor Tewerkstelling nog als
een groeier  beschouwd worden. De
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stijging ten aanzien van het vorige
begrotingsjaar bedraagt inderdaad
5,7  procent. Deze stijging wordt
voornamelijk verklaard door de groei
van het Fonds voor Tewerkstelling en
Opleiding en van de toelage met be-
trekking tot de beroepsopleiding.

Inzake beroepsopleiding’ rijst de
vraag of het voorziene budget van 1,7
miljard toereikend zal zijn om op de
nieuwe arbeidsmarktspanningen
daadwerkelijk in te grijpen. Welke
strategie denkt de Minister hierom-
trent te kunnen ontwikkelen ?

In de Commissie heeft de Gemeen-
schapsminister ook een herziening en
versoepeling van de regeling inzake
GESCO’s in het vooruitzicht gesteld.
Daarbij zou rekening worden gehou-
den met de noden van de gemeenten
en de OCMW’s.

Concreet wou ik hieromtrent vragen
in welke mate bij dergelijke herzie-
ning eventuele mogelijkheden be-
staan, voor gemeenten en OCMW’s
die nu voor hun GESCO’s slechts
over een toelage van 230.000 frank
beschikken, te evolueren naar een si-
tuatie waarbij zij op een toelage van
400.000 frank kunnen rekenen.

Bij het in voege treden van het sys-
teem van de gesubsidieerde contrac-
tuelen werden immers een aantal
normen gehanteerd, die bepalend
waren voor het al dan niet bekomen
van een toelage van 4OO.OOO frank.
Nu er reeds een paar jaar verstreken
zijn. sinds het in voege treden van dit
nieuwe systeem. kan het gebeuren
dat gemeenten of OCMW’s die bij de
aanvang niet aan de normen volde-
den ondertussen wél de vereiste nor-
men inzake statutair personeel en
dergelijke hebben bereikt.

De vraag is dus of bij een eventuele
herziening van de regeling hiermee
rekening zal worden gehouden.

Tot daar enkele korte vragen om-
trent de begroting inzake Tewerkstel-
ling en Arbeid.

Tot slot, mijnheer de Voorzitter, he-
ren Ministers, waarde collega’s, kan
ik u meedelen dat de SP-fractie haar
akkoord kan betuigen met de in bei-
de beleidsnota’s uitgestippelde be-
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leidslijnen en dan ook beide begrotin-
gen zal goedkeuren.

De Voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De heer F. Dewinter (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, ministers,
collega’s, alhoewel u als ministers
van Werkgelegenheid en Economie
beschikt over een begroting die 10
procent van de totale uitgavenbegro-
ting voor 1990 uitmaakt, kan ik me
voorstellen dat het frustrerend moet
zijn Minister van Economie te zijn
van een Gewest, noemt het voor wat
mij betreft gerust een land, waarvan
men weet dat indien het onafhanke-
lijk zou zijn, het geen begrotingste-
korten en overheidsschulden zou
hebben.

Frustrerend ook wanneer u weet dat
al uw inspanningen tevergeefs zijn.
De voorstellen tot reconversie. het
scheppen van een gunstig investe-
ringsklimaat, het investeren in nieu-
we technieken en projecten dient in
feite alleen maar om de bodemloze
Waalse putten te vullen.

Wat mij vooral tegen de borst stuit
is dat u tegen de, ondertussen via dc
recente Staatshervorming geïnstutio-
naliseerde. miljardenstroom nooit
enig officieel protest laat horen.

Graag had ik gezien dat u als Vlaam-
SC Ministers van Economie en Te-
werkstelling hiertegen een vuist had
gemaakt. U ontwijkt echter  ieder
conflict met de centrale overheid.

Wanneer zult u de ondemocratische
en onrechtvaardige behandeling van
Vlaanderen op sociaal-economisch
vlak aanklagen ?

Dit is evenwel een vrij belangrijke
taak waarvoor u zich als Ministers,
op dit moment, niet verantwoordelijk
acht.

Waar blijft het protest van de Vlaam-
se Ministers van Economie en van
Tewerkstelling tegen de voor Vlaan-
deren noodlottige miljardenstroom
naar Wallonië ?

Mijnheer de Minister, u bent zeer
nauw betrokken bij de onderhande-
lingen omtrent het al dan niet voort-
bestaan in het Antwerpse van het
scheepsherstellingsbedrijf Beliard
Shiprepairs nv.
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In uw begroting zijn geen concrete

fondsen ingeschreven om bedrijven
in nood te helpen. Met het conflict,

dat ondertussen is uitgedraaid op een
bedrijfsbezetting - we gaan vandaag
de vijfde week van deze bezetting in
- staat de Vlaamse Executieve voor
haar sociale vuurdoop. Bij Beliard
Shiprepairs gaat het over het behoud
van ongeveer duizend jobs. Verschil-
lende kleinere firma’s en bedrijven
leven als onderaannemers van de
scheepsherstelling.

Het zou overigens absurd zijn dat een
wereldhaven zoals Antwerpen waar
belangrijke investeringen worden ge-
daan. niet langer zou beschikken
over een eigen scheepherstellingsbe-
drijf, wat heel concreet betekent dat
schepen die in Antwerpen aange-
meerd zijn en dienen hersteld te wor-
den zouden moeten uitwijken naar
Vlissingen, Duinkerken of Hamburg.
Dit zou ongetwijfeld een belangrijk
trafiekverlies met zich brengen.

De scheepsherstellingssector was in
ons land ooit een bloeiende sector.
Na de Tweede Wereldoorlog waren
er ongeveer 11 .OOO scheepsherstel-
Iers. Dat aantal verminderde geleide-
lijk tot 8.000 in 1980. Net voor de
fusie tussen Beliard Murdoch en
Mercantile waren er nog 4.OOO. Bij
deze fusie werden via afvloeiingen.
saneringen en niet-overname van 700
arbeiders met een groene kaart, ten
slotte nog elfhonderd arbeidsplaatsen
behouden.

Bij de fusie-operatie tussen Mercanti-
le en Beliard kreeg de nieuwe maat-
schappij 1 miljard frank staatssteun.
er vielen 700  arbeidsplaatsen weg en
de lonen daalden met 4 procent. Drie
jaar later, met nog eens 1,2  miljard
frank staatssteun, werd aan de brug-
pensioenen geknabbeld, ging de af-
vloeiing verder en werden de be-
staanszekerheidsuitkeringen gehal-
veerd.

De Raad van Bestuur van Mercantile
Beliard besloot om op 1 oktober
1988, met een schamel startkapitaal
van 165 miljoen, de scheepsherstel-
ling los te weken van het moederbe-
drijf. Zo kwam men tot de huidige
NV Beliard Shiprepairs.
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Op het moment van de scheiding
werd al het modern materiaal overge-
dragen aan andere filialen binnen de
groep. Dat is u niet onbekend. Ook
vrijdag, tijdens de onderhandelingen
met de vakbonden werd dit voor de
zoveelste keer gezegd.

Het meeste materiaal dat de nieuwe
maatschappij ter beschikking heeft,
dateert van kort na de Tweede We-
reldoorlog.

Nu wenst het bedrijf erkend te wor-
den als een bedrijf in moeilijkheden.
Op die manier hoopt men nogmaals
miljarden franken overheidsgeld te
kunnen binnenrijven. Het maneuver
van Beliard Shiprepairs is al te door-
zichtig. De overheidsgelden. 1 mil-
jard in 1980 en 1.5 miljard in 1983.
zijn nooit gebruikt om het bedrijf te
moderniseren.

Het verwondert mij dan ook dat u
weigert een onderzoek in te stellen
naar de aanwending van deze gelden.
Ik ben er van overtuigd dat dit nood-
zakelijk is. wil men dergelijke finan-
ciële avonturen in de toekomst ver-
mijden.

Ten tweede, wil ik graag van u weten
welke uw concrete plannen zijn om
dit bedrijf te redden en dc werkgele-
genhcid veilig te stellen.

Ten derde, had ik graag van u verno-
men welke concrete gevolgen dit zal
hebben op de begroting.

De Voorzitter : De heer Candries
heeft het woord.

De heer H. Candries (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, geachte collega’s, bij de bespre-
king van deze Vlaamse begroting
moet ik onwillekeurig denken aan
het grootste boek ooit geschreven en
aan de van wijsheid overvolle parabel
van de talenten. U herinnert het zich
allen. Een heer had drie knechten en
toen hij vertrekken moest voor een
lange verre reis overhandigde hij elk
van hen een aantal talenten. En u
herinnert zich ook hoe de heer. bij
zijn terugkeer, die knecht berispte
die zich passief had gedragen en die
zijn talenten had verborgen, er niets
mee had gedaan.

Zo blijkt het ook hier en vandaag te

zijn. Ook nu deelt ,,vader geschiede-
nis” excuseer mevrouw Maes ,,moe-
der geschiedenis” talenten uit, nieu-
we kansen, en het is de vraag hoe wij
zullen worden beoordeeld bij het gro-
te rendez-vous met de geschiedenis.

Men kan zich moeilijk van de indruk
ontdoen dat de Vlaamse Executieve,
en misschien is de druk van de
Vlaamse Raad ter zake onvoldoende
groot geweest - dit is dan weer een
pleidooi voor het stopzetten van het
dubbel mandaat ! - mini-Belgisch
denkt en doet, dat ze als het ware
alle centralistische en Belgische ziek-
ten heeft overgeërfd. waarvan men
door de federalisering wou genezen.

Beperken wij ons inderdaad niet te
zeer tot een eerder passieve decen-
tralisering, daar waar de federalise-
ring een actief. dynamisch proces zou
moeten zijn.

Bij de installatie van deze Executieve
heb ik gepleit voor een prompte ter-
reinbezetting. Er bleven immers nog
zoveel grijze zones waar de over-
dracht van bevoegdheden nog teveel
interpretatiemogelijkheden open liet.
Hebben  wij aan de nodige terreinbe-
zetting gedaan ? Indien niet, waarop
wachten wij dan nog als de Grondwet
daartoe het licht op groen zet ? Waar
we het dan wel deden hoe ontginnen
we deze nieuwe kansen ?

Het is in deze positief-kritische,  maar
offensieve geest dat ik enkele  ge-
dachten wil formuleren bij de bespre-
king van deze begroting.

De manoeuverruimte voor de Vlaam-
se Executieve in het economisch ge-
beuren is niet zo groot. Een aantal
bepalende factoren zullen wij moeten
ondergaan. ze hebben een internatio-
naal of een algemeen maatschappe-
lijk karakter.

Zo worden de krijtlijnen op deze
aardbol vandaag spectaculair en
grondig hertekend. Dit heeft een im-
pact op het internationale gebeuren
en op ons competitievermogen.
Daarom verheugt het me dat de Mi-
nister een innovatiebeleid wil blijven
voeren. Dit zal niet alleen weerklank
moeten vinden in produkten en pro-
cessen, maar ook in een belangrijke
mentaliteitswijziging, die ons wordt
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opgedrongen door een nieuw kwali-
teitsbesef, waarvan ook de over-
heidsdiensten blijk zullen moeten ge-
ven.

Dit wordt niet vergemakkelijkt door
een dreigende wildgroei van aller-
hande  advies-- en overlegorganen.
We zullen de moed moeten opbren-
gen onze beleidsorganen, en de be-
hoeften waarvoor ze zijn opgericht
opnieuw duidelijk te formuieren en
de daaruit voortvloeiende taken dui-
delijk te omschrijven. Er zijn reeds
een aantal grijze zones tussen de cen-
trale en de regionale overheid. laten
wij er niet nog meer creëren binnen
onze eigen bevoegdheden.

, Voor het door de Executieve beoog-
de innovatiebeleid zie ik onder meer
volgende instrumenten.-

De bedrijvencentra, met als doel be-
drijven te helpen starten. Het succes
van die centra moet dus gemeten
worden aan hun lanceervermogen.
Hoelang blijft het gemiddeld startend
bedrijf in het centrum ? Welke vlucht
neemt het daarna. inzake omzet.
winst en tewerkstelling ?

De beschikbare gegevens zijn zeker
positief en verantwoorden het be-
staan van deze centra. Ze hebben  een
duidelijk hefboomeffect. Toch moet
ook aandacht besteed worden aan de
aard van de bedrijven. Daarbij rijst
de vraag of er niet teveel kantoorbe-
drijven bij zijn, meer dan 70 pro-
cent ? Zou ook hier niet moeten wor-
den gestreefd naar een beter even-
wicht tussen industrie en diensten ?
Misschien zullen we de industriële
starters elders vinden.

Zo komen we bij de researchparken.
Hier gaat het meer om het lanceren
van een nieuwe technologische toe-
passing of van een nieuw bedrijf in
een spitstechnologische context. De-
ze parken hebben vooral een brug-
functie tussen de onderzoekswereld
van de universiteiten en hogere tech-
nische instellingen en de bedrijfswe-
reld.

Ook hier zijn de toelatingscriteria
niet zo duidelijk, zodat het ernaar uit-
ziet alsof de researchparken veredel-
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de, of gespecialiseerde, of meer in-
dustriegerichte industrieterreinen of
bedrijvencentra zijn.

Er is behoefte aan duidelijke criteria
zodat het verschil tussen, en ook de
noodzaak van, industriezones, be-
drijvencentra en researchparken be-

.ter tot uiting komen.

Er zijn ook de pilot-centra. Enkele
jaren geleden werd de behoefte aan
experimenteer- en opleidingscentra
vastgesteld. Ze zouden uitmonden in
de oprichting van een aantal pilot-
centra, waar zowel onderzoeksperso-
neel, uit de universitaire wereld bij-
voorbeeld, als ondernemers iets aan
zouden hebben. Ondernemers en on-
derzoekers zouden er mekaar ont-
moeten. Er zouden impulsen worden
gegeven voor leerprogramma’s, er
zouden inspanningen worden gebun-
deld voor industriële toepassingen
van de nieuwste technologische vin-
dingen.

Voor de vernieuwingspogingen inza-
ke micro-elektronica zou IMEC tot
stand komen. Dit centrum geniet
vandaag een internationale reputatie
en speelt duidelijk in op een even
duidelijke behoefte. Alleen reeds het
sneeuwbaleffect van de daar ver-
strekte vorming zou het bestaan van
dit hoogwaardig centrum wettigen.
Er zal echter meer werk moeten wor-
den gemaakt van de draaischijffunc-
tie. waarbij het contact met de grote
elektronikareuzen en met de hoog-
waardige eigen Vlaamse KMO’s
wordt bevorderd. De bestaande
drempelvrees moet hier worden weg-
genomen.

Minister N. De Batselier : Dat staat
er met zoveel woorden in. Ook in het
crisisplan van IMEC is dat met cijfers
vastgelegd.

De heer H. Candries : Ook naar de
KMO’s toe ?

Minister N. De Batselier : Ook ener-
gieoverdracht is één van de activitei-
ten.

De heer H. Candries : Die inspannin-
gen spelen in op een echte behoefte.
Volgens mij moet er nog drempel-
vrees worden overwonnen. Daar
moeten wij iets aan doen.

Begrotingen

Wij staan achter deze begroting, zul-
len ze goedkeuren en wij zijn blij met
de inspanningen die worden gele-
verd.

Er werden echter ook nog andere be-
hoeften vastgesteld die een experi-
menteercentrum zouden verantwoor-
den.

De ontwikkeling en de mogelijkhe-
den van de lasertechnologie duiden
op de noodzaak van een LAC, de
Laser Appiication Center. De naijver
tussen universiteiten, enerzijds, en de
dubbelzinnigheid rond een aantal be-
drijven, anderzijds, hebben een echt
LAC verhinderd. Tenslotte is men
toch gekomen tot een bilaterale rela-
tie tussen de RUG en OIP.

Wat is hier vandaag de stand van za-
ken ? Welke vormingsrol speelt dit
centrum ? Is er een parallel mogelijk
met wat IMEC doet 3 Speelt de sa-
menwerking met de universiteiten er
even sterkt ? Misschien moet daar-
aan iets worden gedaan. Is het ter
beschikking voor alle universiteiten
en technische hogescholen ? Wordt
het gebruikt als springplank voor
nieuwe industriële toepassingen ?

Voor nieuwe materialen werd ge-
dacht aan een centrum voor nieuwe
oppervlaktebehandelingstechnieken.
dat nu op gang blijkt te komen in
Diepenbeek. Hoe wordt er inge-
speeld op dit kennis- en ervaringscen-
trum ? Zal het een interuniversitaire
rol kunnen spelen ? Worden er nieu-
we projecten op gang gebracht ? Zo-
als bij IMEC willen we hier steeds de
dubbele lijn doortrekken, enerzijds
vorming en anderzijds industriële ac-
tiviteiten.

Dezelfde vragen kunnen worden ge-
steld bij de uitbouw van het onder-
zoe kspotentieel inzake neo-keramie k
bij het SCK. Wat doet men er voor
onderwijs ? SCK heeft een reputatie
op wereldniveau, maar wat is het hef-
boomeffect inzake vorming en lance-
ring van nieuwe toepassingen ? Hoe
operationeel is de relatie met de on-
derwijsinstellingen ?

De monopoliseringsdrang van enkele
bedrijven heeft elke kans op de op-
richting van een experimenteercen-
trum voor toepassingen met com-
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posietmaterialen ondermijnd. Hier-
door dreigt een dubbel gevaar. Ener-
zijds wil men in bepaalde kringen al-
leen de militaire toepassingen  een
kans geven, anderzijds wil men die
sector voor enkele bedrijven reserve-
ren.

Zo loopt men inderdaad het risico de
spin-off-kansen voor deze interessan-
te technologische ontwikkelingen te
verliezen, en er zijn kansen in de me-
dische sector, in de automobiel-, in
de agro-industrie, in de chemie, in de
machinebouw, enzovoort. Ook mist
men het sneeuwbaleffect van de vor-
ming van bekwame technici, zowel
voor het onderwijs, als voor de indus-
trie. .

Het volstaat uiteraard niet zulke pi-
lootcentra op te richten. Ook de le-
raar en de ondernemer moeten wor-
den gemotiveerd. Het was de bedoe-
ling van de technologiebeweging de
ondernemer hierop attent te maken
en hierbij te begeleiden.

Bij de start van deze Vlaamse Execu-
tieve heeft de technologiebeweging
van het VEV een belangrijke rol ge-
speeld. Ze lag aan de basis van de
DIRV en de technologiegroepen
hadden een intens contact met de
Vlaamse bedrijfswereld, die met de
nood aan industriële vernieuwing
werd geconfronteerd.

Het is ongeveer tien jaar geleden dat
deze industriële samenwerkingsvorm
werd gelanceerd. Het contact met de
Vlaamse Executieve is sindsdien ver-
bleekt. Er is echter geen alternatief
gekomen voor die innovatiebewe-
ging.

Bij de opzet ging men ervan uit dat
de betrokkenheid van een aantal
overheidsopdrachten bij internatio-
nale programma’s kansen moet bie-
den tot het extrapoleren van de opge-
dane kennis en ervaring, wat moet
uitmonden in nieuwe toepassingen.
Het hetboomeffect werd onvoldoen-
de uitgespeeld. Vooral in verband
met de compensatie voor militaire
bestellingen heeft men deze toepas-
singen kunnen doen.

Men wilde een einde maken aan het
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verdoken subsidiëren via compensa-
tiecontracten, aan de nefaste meer-
kosten als gevolg van compensaties
waarvan het nut niet altijd bewezen
was, aan de sociale risico’s ingevolge
een te grote afhankelijkheid van -
vooral militaire - overheidscontrac-
ten. Men wilde ook een einde maken
aan de technologische passiviteit van
de compensatie kampioenen die
steeds opnieuw copiëren van anderen
zonder een eigen produkt te ontwik-
kelen.

De volgende strategie werd ontwik-
keld : liever geen compensaties, maar
als die er toch zijn, dan met een te-
genprestatie van ten minste dezelfde
hoogwaardige technologische kwali-
teit zonder dat dit noodzakelijk in de
militaire sector moet zijn - dus geen
confituur in de plaats van electronica.

We moeten kunnen loskomen van
die compensaties. Een aantal bedrij-
ven zullen er problemen mee heb-
ben.

We moeten bedrijven die bij militaire
hoogtechnologie betrokken zijn uit-
nodigen tot het zoeken naar spin-off-

mogelijkheden. We moeten de be-
drijven waarschuwen voor een te gro-
te afhankelijkheid van dat soort be-
stellingen.

Ik heb ook enkele beschouwingen bij
andere beleidsorganen, zoals de
Commissie voor Preventief Bedrijfs-
beleid.

Men zegt dat het aantal faillissemen-
ten zou toenemen. Dit pleit voor het
bestaan van deze Commissie. Het te
korte bestaan ervan is de oorzaak van
een, hopelijk voorlopig, gebrek aan
echte ervaring en informatie.

Misschien moeten we leren leven met
een trend naar wegwerpprodu kten,
wegwerpjobs en wegwerpbedrijven.
Flexibiliteit en innovatievermogen
zijn dus van essentieel belang. Een
hoogwaardige component. een toele-
veringsprestatie : ze zijn steeds ge-
bonden aan de levensduur van een
bepaald produkt of systeem. Als dat
van de markt verdwijnt. loopt het be-
drijf het risico de reden van zijn be-
staan te verliezen.

De bedrijven moeten dus de capaci-

Begrotingen
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teit hebben om van het ene produkt
over te schakelen op een ander. Ze
moeten dus een innovatievermogen
op gang brengen. Dit vereist een
grondige mentaliteitsverandering.
Hoe kan de Commissie hierbij wor-
den betrokken ?

Het VESOC heeft zijn degelijkheid
reeds bewezen. Het ziet ernaar uit
dat het belang ervan nog zal toene-
men. Het is dan ook normaal dat
wordt uitgekeken naar een betere
structuur, onder andere via een eigen
secretariaat.

Ik vrees echter dat we door de uit-
bouw van een eigen secretariaat in
feite bijdragen tot een groei - mis-
schien wel wildgroei ,- v a n  de over-
heidsorganen, wat uiteindelijk zwaar
zou kunnen wegen op begroting en
werking.

Ik heb begrip voor de formule waarin
de SERV dit secretariaat zou waar-
nemen. De SERV heeft in dit ver-
band al zeer goed werk geleverd. Ik
zei overigens niet in waarom men iets
nieuws zou creëren als men een dege-
lijk middel bij de hand heeft. Waar-
om de SERV dus niet blijvend belas-
ten met dit secretariaat ?

Bestaat niet het gevaar dat de SERV
zou uitgroeien tot een niet meer te
overzien en te log apparaat ? Ik
spreek me nu wel tegen. Daarnet ver-
klaarde ik de SERV te belasten met
het secretariaat ; nu vraag ik mij af
of men de SERV niet met werk over-
laadt.

Ik vrees ook dat de sectoriële opsplit-
sing remmend zal werken. Innovatie-
vermogen groeit in hoofdzaak uit
synergie. Zo stelt men vast dat nieu-
we technologieën zich niet laten ver-
zuilen door de sectoriële opdeling,
evenmin als zij zich laten indelen bij
één of andere wetenschappelijke dis-
cipline. Innovatie is meestal grens-
overstijgend, en dit in alle betekenis-
sen van het woord. Daarom durf ik
te pleiten voor de interprofessionele
aanpak.

Ik kan dit staven met een voorbeeld.
Neem de nieuwste vindingen inzake
nieuwe materialen, composietmate-
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rialen  bij voorbeeld. Benadering en
toepassing zijn duidelijk intersecto-
rieel. Met composieten  zit men im-
mers in de scheikundige nijverheid.
Ze worden ook gebruikt in de textiel-
sector : bij voorbeeld voor de weef-
technieken of de bedradingstechnie-
ken. Ze worden eveneens gebruikt in
de medische wereld : bij voorbeeld
voor prothesen. Ook de metaalver-
werkende sector maakt er gebruik
van. Ik denk aan de automobiel-, de
vliegtuig- en de metaalsector en aan
allerhande apparatuur en machine-
bouw. Nieuwe materialen en techno-
logieën moeten inderdaad intersecto-
rieel behandeld worden.

De wetenschappelijke benadering is
eveneens veelzijdig. Scheikundigen
duiken nu ook op in metaalverwer-
kende bedrijven die beweren niets te
maken te hebben met de chemische
sector.

Het verzuilde denken kan tot onbe-
grijpelijke stellingen leiden. Het be-
drijf dat in ons land meest toegevoeg-
de waarde realiseert in de lucht- en
ruimtevaart bij voorbeeld wordt door
Economische Zaken nooit bij bespre-
kingen betrokken. want het behoort
tot de chemische sector en niet tot de
metaalverwerkende nijverheid. Het
produkt van dit bedrijf behoort tot
de service- en kwaliteitsomgeving.

Hoewel het dus de meest toegevoeg-
de waarde realiseert, wordt het uitge-
sloten uit de discussies over de pro-
gramma’s. Het kan de programma’s
dus niet mede oriënteren, noch zich-
zelf oriënteren volgens de ontwikke-
ling van die programma’s.

Daarom pleit ik ervoor grondig na te
denken over de sectoriële opdeling.
Dan wil ik het nog hebben over de
Vlaamse Overlegcommissie Vrou-
wen, mijnheer de Minister.

U besteedt ook aandacht aan de
vrouw in onze economie. Dit is no-
dig. Ook hier zullen we moeten vech-
ten tegen een te behoudsgezinde
maatschappij.

Ik wil me hier beperken tot een her-
waardering en een grotere aanwezig-
heid van de vrouw in het bedrijfsle-
ven. Waar het bedrijf gisteren in
hoofdzaak handen nodig had, heeft

Begrotingen

men in het bedrijf van morgen even-
zeer en meer
hart.

behoefte aan hoofd en

Naarmate de kwaliteitsdimensie van
doen en laten in onze bedrijfswereld
groeit, gaan andere kwaliteiten dan
zuiver fysische de bovenhand nemen.
Nu blijkt dat in het hoofd van een
vrouw evenveel - misschien wel
meer - zit dan in dat van een man,
vraag ik mij af waarom wij geen gro-
tere inspanning doen om meer vrou-
wen te betrekken bij het bedrijfsle-
ven.

Mevrouw N. Maes : Niet alleen bij
de bedrijven.

De heer H. Candries : Dat weet ik,
maar ik heb het nu over economie.

De druk van een nieuw kwaliteitsbe-
sef dwingt tot creativiteit en daarbij
wordt een beroep gedaan op het ver-
standelijk vermogen van de mede-
werker. Daar is de vrouw minstens
evenwaardig.

Daarom moet worden gewerkt aan
een betere oriëntering van vrouwelij-
ke studenten naar ingenieursstudies,
naar informatica en dergelijke. De
demografische evolutie duldt hier
geen uitstel en ook niet met het oog
op 1992.

Wij moeten dringend meer vrouwen
motiveren om een taak op te nemen
in het bedrijfsleven.

Mevrouw N. Maes : Zeer juist.

De heer H. Candries : Mijnheer de
Minister, ik wou het ook even heb-
ben over compensaties.

De jongste dagen is de slepende dis-
cussie rond de verdeling van de com-
pensaties voor overheidsbestedingen
in het buitenland weer aan de orde
geweest. Er is met de cijfers gesjoe-
meld. Dat is een publiek geheim.
Men heeft de compensaties langs
Vlaamse kant brutaal overdreven,
langs Waalse kant heeft men ze
kunstmatig geminimaliseerd. Het is
mijn overtuiging dat we nog steeds te
doen hebben met een wanverhou-
ding.

Vlaanderen neemt drie vierden van
de Belgische export voor zijn reke-
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ning en 50 procent van de overheids-
bestellingen. Maar wanneer de aan-
kopen van de overheid in het buiten-
land moeten worden gecompenseerd
dan geraakt Vlaanderen maar juist
aan één derde. Gelukkig zal 1992
daar een einde aan maken.

Sommigen beweren dat er nu onge-
veer een evenwicht is. Ik beschik
over cijfers die duidelijk bewijzen dat
dat niet waar is. Naarmate de onge-
controleerde ingrijpmogelij kheid van
de centrale Staat stijgt, komt de
Vlaamse industrie minder aan de
bak. Met 1992 in het vooruitzicht
zouden we dit soort compensaties
moeten stoppen. We krijgen de in-
druk dat de Vlaamse overheid onvol-
doende optreedt en onvoldoende
mogelijkheden heeft om haar stellin-
gen door te drukken.

In afwachting zou moeten geijverd
worden voor compensaties op het-
zelfde kwalitatieve vlak als de te
compenseren aankoop. Daarbij zal
blijken dat er programma’s zijn die
kwalitatief belangrijker zijn dan an-
dere. Hier duikt het risico op van een
kwaliteitsontwijkende globalisatie.
Vlaanderen moet erop toekijken dat
het niet wordt gerold.

Het blijkt me onafwendbaar tussen
de regio’s ter zake tot samenwer-
kingsakkoorden te komen. Zo zal de
noodzakelijke complementariteit
meer kans krijgen. De centralistische
en unidirectionele benadering van
Economische Zaken is veel te be-
houdsgezind en geldverspillend.

Waarom kunnen we niet tot’ samen-
werkingsakkoorden komen met Wal-
lonië ?

Compensaties, die kostenverhogend
zijn, zouden slechts mogen overwo-
gen worden wanneer ze een echt en
aanwijsbaar hefboomeffect hebben
en een innoverend karakter hebben.

Dan wil ik het even hebben over de
Stichting Technologie Vlaanderen.
de STV. Innoveren is een beroep
doen op nieuwe technologie. In de
orwelliaanse doemdenktijd zijn nieu-
we technologieën dikwijls in een ne-
gatief daglicht gesteld. In die sfeer
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werd STV opgericht. Deze stichting
heeft in veel kringen, tegenover de
nieuwe technologieën, nog steeds de-
ze negatieve bijklank.

Op zoek naar meer kwaliteit van pro-
dukten en processen, zowel naar om-
geving als naar de verbruiker toe, zal
nochtans een beroep moeten worden
gedaan op nieuwe technologieën om
onze problemen op te lossen.

Waarom zich anti-technologisch op-
stellen ? Elke nieuwe technologie is
als een mes waarmee men boterham-
men kan snijden, maar waarmee men
zich ook in de vingers kan snijden.
We moeten er maar voor zorgen dat
we er niet mee in onze vingers snij-
den.

Graag had ik ook de aandacht ge-
vraagd van de Executieve voor het
kunstambacht in Vlaanderen. Laat
het niet versmachten in het koude
keurslijf van de bedrijfsaanpak. Deze
industrie is meer dan een goederen-
en dienstenverschaffer. Zij draagt bij
tot onze culturele bloei en tot ima-
goversteviging in het buitenland. Ik
denk onder meer aan onze meubel-
en kunsttapijtnijverheid. aan de dia-
mantsector, enzovoort. Zij zijn goede
begeleiders van andere goederen en
diensten op de buitenlandse markt.
Zij zijn dikwijls het bindteken met
het groots historisch verleden waarop
Vlaanderen terecht fier kan zijn.

Buitenlandse markt brengt ons bij
het beleid voor buitenlandse handel.
De SERV heeft enkele maanden ge-
leden ter zake een energieke aanpak
van de Vlaamse Executieve ge-
vraagd. In een discussie rond die ver-
klaring beloofde de Minister een be-
leidsnota tegen oktober.

Bij zijn toelichting van de begroting
kregen wij een opsomming van instel-
lingen, centraal en regionaal, van be-
voegdheden centraal en regionaal,
maar ik vind te weinig over een eigen
strategie.

Er is behoefte aan een eigen strategie
die zal moeten steunen op een veran-
derende wereld, op een nieuw kwali-
teitsbesef, op de nood voor specialis-
tische diepgang, enzovoort. Vlaande-
ren is vooral een KMO-land, op de
export georiënteerd.

Begrotingen

Minister N. De Batselier : Mijnheer
Candries, het was in de Commissie
afgesproken dat wij na de bespreking
van de begroting en de bespreking
van het decreet over de SERV een
debat zouden houden over de be-
leidsnota buitenlandse handel. Die
ligt overigens klaar op mijn Kabinet,

De heer H. Candries : Mijnheer de
Minister, ik ben blij dat u dit nog-
maals bevestigt. Wat ik kom te zeg-
gen is geen kritiek. Dit is alleen een
blijk van mijn groots verlangen om
dat beleid tot stand te zien komen.

Minister N. De Batselier : Wie niet
in de Commissie aanwezig was, is na-
tuurlijk niet op de hoogte van de af-
spraak van een apart debat over de
strategie inzake buitenlandse handel.

De heer H. Candries : Dat is juist,
mijnheer de Minister.

Onze KMO’s zijn in hoofdzaak geo-
riënteerd op de export en uitermate
onderhevig aan de internationale
competentie. Ik heb vertrouwen in
onze KMO’s, maar toch zullen er in-
spanningen nodig zijn om de bocht
in 1992 met succes te nemen.

Het overheidsapparaat zal in de toe-
komst meer rekening moeten houden
met de vele honderden KMO’s, ter-
wijl men gewoon was zich te beper-
ken tot een beperkt aantal bedrijven.
Wij moeten ook rekening houden
met het steeds verder evolueren van
een Belgisch of Vlaams produkt,
naar een produkt met Belgische of
met Vlaamse inhoud. Men zou moe-
ten denken in termen van potentieel,
van capability’s, prospectief denken
in plaats van enkel op basis van refe-
rentieprodukten.

Het succes zal steunen op kwaliteit
en prijs, toeleveringsflexibiliteit en
op het aanpassingsvermogen om in te
spelen op de behoeften van morgen.
Ten einde te kunnen bewijzen dat 
voor het produkt dat morgen ergens 
tot stand komt een onderdeel zal
kunnen worden ter beschikking ge-
steld. Deze flexibiliteit moeten wij
kunnen begeleiden en uitbouwen.

Buitenlandse handel brengt ons ook
bij de GOM’s. Het is noodzakelijk
het exportbeleid korter bij de bedrij-
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ven te brengen. Hier kunnen de
GOM’s een belangrijke rol spelen. Ik
pleit dus niet, zoals de heer Denys
zoëven heeft gedaan, voor een af-
schaffing van de GOM’s, integen-
deel.

Er is behoefte aan een instrument
voor de begeleiding van de KMO’s
bij de export. Daardoor is er eigenlijk
meer flexibiliteit nodig bij de GOM’s
zodat ze nauwer zouden kunnen sa-
menwerken met de bedrijfswereld.

De heer A. Denys : Weet u wat de
Minister in zijn nieuw ontwerp voor-
stelt ? Dat is geen besparing, maar
daarin wordt gewoon wat nu voor de
GOM’s gedecentraliseerd is, op-
nieuw gecentraliseerd, Een beetje
minder centralisme  en meer decen-
tralisatie. Welnu, het voorstel van
Minister  De Batselier inzake de
GOM’s druist volledig in tegen wat
u heeft gezegd. Wanneer men de in-
druk wil wekken op de GOM’s te
besparen is er slechts een middel.
met name : schaf de GOM’s af ! Zij
zijn overbodig. Hun kostprijs tegen-
over wat zij opleveren is nihil.

De heer H. Candries : Wanneer u
vandaag de GOM’s afschaft, zal u
morgen een nieuw apparaat creëren
en dat zal ook een GOM-achtige zijn.

Minister N. De Batselier : Mijnheer
Candries, om uw stelling te onder-
steunen wijs ik er op dat door de
vorige Executieve - waar de partij
van de heer Denys iets mee te maken
had - . . .

De heer A. Denys : Zeer juist !

Minister N. De Batselier : . . . met de
huidige Regering weinig, dat geef ik
toe - aan de administratie van de
Vlaamse Gemeenschap over de
GOM’s een evaluatie werd gevraagd.
Een zeer gedetailleerd rapport werd
opgesteld, dat de noodzaak heeft
aangetoond van het voortbestaan van
de GOM’s, maar met nieuwe taken,
onder andere die van buitenlandse
handel.

Het volstaat niet hier aan politieke
demagogie te doen, men moet ook
de evaluatierapporten lezen in ver-
band met bepaalde instrumenten. De
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evaluatie moet niet meer worden ge-
vraagd, ze werd gemaakt. Tegelijker-
tijd zouden dus de ideeën enigszins
moeten worden bijgestuurd op basis
van de gemaakte studies, anders
heeft het laten maken van evaluatie-
rapporten geen zin. Het heeft ook
geen zin studies te maken. en verder
blijven herhalen wat op congressen
wordt verklaard.

De heer A. Denys : Wat Minister De
Batselier zegt is juist. In de vorige
Executieve was de PVV vragende
partij ten einde een evaluatie- en een
voorlichtingsrapport te bekomen in-
zake  he t  func t ioneren  van  de
GOM’s. Wanneer men aan de admi-
nistratie een doorlichting vraagt,
krijgt men zeer zelden een resultaat
dat tot afschaffing leidt.

Wij zullen het debat ter zake niet ont-
wijken. Wat u hier stelt is geen be-
sparing maar enkel centraliseren in
de plaats van te decentraliseren.

Minister N. De Batselier : Hoe kan
u dat weten wanneer u dat ontwerp
niet heeft gelezen ?

De heer H. Candries : Ik denk, mijn-
heer Denys, dat er behoefte is aan
een instrument voor de begeleiding
van onze KMO’s bij de export. Daar-
voor is meer tlexibiliteit nodig dan
deze die de GOM’s vandaag kunnen
aan de dag le,,eggen Er is duidelijk ook
meer coördinatie nodig tussen de ver-
schillende GOM’s. Ik spreek er mij
niet over uit of wij in de richting die-
nen te gaan van één enkele GOM
voor Vlaanderen.

Het bestaande ‘potentieel kan en
moet beter worden aangewend. Op
dit vlak is nog veel werk. Wij moeten
dat ook zo rationeel mogelijk aan-
pakken. Het potentieel in de GOM’s
mogen wij niet laten verloren gaan.
omdat zij nauwe contacten met het
bedrijfsleven hebben.

De GIMV heeft een aantal spectacu-
laire operaties achter de rug. De gro-
te BARCO-operatie is voor Vlaande-
ren zeer goed geweest. Ik zou even-
wel willen waarschuwen voor de
trend. die eigenlijk niet overeenstemt
met het doel waarvoor de GIMV
werd opgericht.

Ik heb de indruk dat de GIMV be-
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drijven wil groeperen en bewijzen
een goede manager te zijn. Ik ben
ervan overtuigd dat men daar goede
managers heeft, maar - dat klinkt
misschien ondankbaar - de GIMV
zou eerder moeten worden aanzien
als een lanceerplatform. Zodra de
kruissnelheid is verzekerd en de
zuurstoftoevoer is gewaarborgd,
dient de GIMV haar aanwezigheid in
succesbedrijven af te bouwen, zoniet
zouden wij in een richting roeien
waaruit Oost-Europa vandaag terug-
keert.

Ik heb het op die manier zeer ex-
treem gesteld, maar ik vrees dat wij
aldus te veel in de richting van over-
heidsbedrijven gaan. De GIMVIN-
DUS dient eerder een lanceerfunctie
te hebben.

Ik vind de naam ervan slecht geko-
zen, ik zou gepleit hebben voor de
naam ,,VLINDER”, dat wil zeggen
,,Vlaamse Industrie en Research”,
om duidelijk de relatie tussen indus-
trie en research te demonstreren.
VLINDER zou ook een nuttige rol
kunnen spelen bij de relatie tussen
de bedrijven en de onderzoekswe-
reld. De VLINDER-functie zou voor
de bevruchtingsoverdracht van on-
derzoek naar bedrijf beter aan bod
komen. Zo zou ook de lanceerfunctie
voor nieuwe bedrijven bijdragen tot
een innovatiebeleid.

Mijnheer de Minister, ik vraag ook
aandacht voor onze toeristische in-
dustrie. Ik heb de indruk dat het toe-
risme nogal stiefmoederlijk wordt be-
handeld.

1992 zal een spoorslag zijn voor het
toerisme. Vandaag zouden wij een
duidelijk onderzoek moeten aanvat-
ten in verband met de toeristische in-
dustrie wanneer de grenzen wegval-
len. Wij dienen ons daarop voor te
bereiden en ervoor te zorgen dat de
toeristische industrie ook op het ni-
veau van de nieuwe Europese een-
heidsmarkt wordt uitgebouwd.

De heer A. Denys : Opleiding hangt
af van de kredieten van Minister De
Batselier. Ik gun hem dat, maar het
druist wel in tegen alles wat men op
dit ogenblik zegt, met name dat wan-
neer het economisch goed gaat, men
minder overheidssteun moet geven
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om de prioriteiten elders te leggen.
Wat wil u zeggen met meer aandacht
voor het een of het ander ? Bedoelt
u daarmee meer steun ?

De heer H. Candries : Ik pleit ner-
gens voor meer geld. Het gaat een-
voudig om de oriëntering van bepaal-
de activiteiten.

De heer A. Denys : Wat bedoelt u
dan zeer concreet met meer aan-
dacht, indien dat geen geld bete-
kent ?

De heer H. Candries : Ik begrijp u
niet.

De heer A. Denys : U zegt : ,,Er
moet meer aandacht komen voor de
toeristische sector”.,Tot  Minister De
Batselier ,  die verantwoordelijk is
voor het toerisme, zegt u dat het niets
met geld heeft te maken. Wat be-
doelt u dan concreet met meer aan-
dacht ?

De heer H. Candries : Ik bedoel
daarmee dat voor een aantal inspan-
ningen, die vandaag worden gedaan.
eventueel andere prioriteiten moeten
worden gelegd. De toeristische in-
dustrie dient daarbij beter aan bod te
komen.

Ik had graa,g van de Minister verno-
men wat wij zullen ondernemen inza-
ke de wereldtentoonstelling in 1992
in Spanje. Hoe zullen wij daar aan-
wezig zijn ? Werd op dat vlak reeds
iets voorbereid ?

Mijnheer de Minister. de VU-fractie
zal deze begroting goedkeuren. Wij
verheugen ons erover dat zij zeer dui-
delijk in de richting van een innova-
tief beleid gaat. Er is nog veel werk
voor de boeg en wij zullen u daarbij
steunen. (Applaus bij de VU)

De Voorzitter : De heer Bril heeft
het woord.

De heer L. Bril (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, heren Minis-
ters, waarde collega’s, het is niet al-
tijd zo eenvoudig om na één jaar re-
geringswerk een beoordeling te ma-
ken. Iedere regeringsverantwoorde-
lijke tracht iets van zichzelf en van
zijn overtuiging in zijn beleid tot ui-
ting te laten komen.
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Ik zal mijn betoog beperken tot enke-
le bedenkingen en vaststellingen,
maar ik zal ook enkele waarschuwin-
gen naar voor brengen die gebaseerd
zijn op ervaringen.

De algemene conjunctuurindicator
van de verwerkende nijverheid in
Vlaanderen kende sinds tweeënhalf
jaar een ononderbroken stijging. Tij-
dens de verlofperiode werd er echter
een kleine terugval waargenomen. Is
dit een adempauze of een keerpunt ?

Inzake de industriële produktie voor
1989 is tot op heden een begrenzing
waar te nemen. Inzake de omzet van
de kleinhandel is er op basis van de
BTW-aangiften. voor de eerste helft
van 1988 een stijging van 2,3 index-
punt en voor de eerste helft van 1989
een stijging van één indexpunt. Dit
is dus een aanzienlijke vertraging van
de stijging van de omzet.

Er is echter een positieve evolutie in
de tewerkstelling. De jeugdwerkloos-
heid is spectaculair gedaald. Van
1984  tot 1989  verminderde het aantal
volledig uitkeringsgerechtigde werk-
lozen in Vlaanderen  van 27  1.384 tot
157.172 of een vermindering met
114.3 12 eenhcdcn. Vooral de jeugd-
werkloosheid  evolueert i n  gunstige
zin.

Deze gunstige trend is vooral te dan-
ken aan het herstelbeleid van de vo-
rige Regering. De stijgende tewerk-
stelling en liet tcrugdringen van de
jeugdwerkloosheid zijn het beste be-
wijs van een algemeen gezond econo-

misch klimaat. waarbij de nadruk ligt
op het verbeteren van de concurren-
tiekracht van de ondernemingen. de
belangrijkste hefboom voor de stij-
gende tewerkstelling.

De heer De Roo vroeg zich af wat
er zal gebeuren met Interbrew en
UCO. De personeelsleden die in de-
ze bedrijven worden afgedankt moe-
ten worden vervangen. Men moet
echter ook kunnen aanvaarden dat
een herstructurering een must is om
de economie in stand te houden.

Om de tewerkstelling te beveiligen
kan men echter dergelijke herstructu-
reringsplannen niet uitsluiten. Reeds
in de jaren zestig was het bijvoor-
beeld reeds duidelijk dat Cockerill-
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Sambre moest worden geherstructu-
reerd. Ingevolge allerhande factoren
was het toen echter niet mogelijk om
te herstructureren. Uiteindelijk heeft
men toch geherstructureerd.

De produktiecijfers van Cockerill-
Sambre zijn nu zeer goed. De econo-
mie moet zich dus voortdurend aan-
passen. Vooral met het oog op Euro-
pa 1992  moet de herstructurering een
kans krijgen.

De heer Lisabeth verwees naar de
Commissie Preventief Beleid. Het
preventief beleid moet op een correc-
te manier worden toegepast, maar
men mag hierin echter niet overdrij-
ven. Dit zou immers negatieve gevol-
gen kunnen impliceren.

De voorzitter van een van de meer-
derheidspartijen gaf onlangs trou-
wens in een kranteninterview toe dat
de verbetering van de huidige con-
junctuur het werk is van de vorige
Regering.

Wij vragen dan ook de gunstige eco-
nomische evolutie in stand tc hou-
den .

Dc overheidsfinanciën vormen een
belangrijke schaduwzijde in het beeld
van de Belgische economie. Z o w e l
bij de nationale  als bij de Vlaamse
begroting  werden er onvoldoende
structurele inspanningen  geleverd om
de overheidsfinanciën te saneren.

Dc fractieleider van de PVV, de heer
Dcnys .  heeft daarover  gisteren op
e e n  duidelijke  wijze gesproken.

Bij de begrotingsbespreking 1989,
heb ik in mijn betoog reeds gewaar-
schuwd voor euforie. De hoge werk-
loosheidsgraad  en vooral de over-
heidsfinanciën leggen een zware hy-
potheek op de concurrentiepositie
van onze bedrijven.

Gezonde bedrijven blijven de essen-
tiële voorwaarde voor een econo-
misch herstel. Daarom moet het her-
stel, over de partijgrenzen heen, van
de concurrentiekracht van de onder-
nemingen de voornaamste prioriteit
blijven.

De overgrote meerderheid van de
Belgische ondernemingen zijn er im-
mers van overtuigd dat zij met succes
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hun intrede zullen doen in de een-
heidsmarkt. Hiertoe moet wel aan
een aantal voorwaarden worden vol-
daan. Competitieve bedrijven moe-
ten hun marktaandeel kunnen verde-
digen en de werkgelegenheid vergro-
ten, tevens moeten zij hun investerin-
gen zelf kunnen financieren. Daar-
voor moet de rendabiliteit groot ge-
noeg zijn. De bedrijven moeten kun-
nen werken zonder subsidies. Daar-
door kunnen de overheidsfinanciën
worden gesaneerd. Door de competi-
tieve bedrijven wordt de koopkracht
van de werknemers beveiligd. Zon-
der competitieve bedrijven is er geen
enkele hoop dat onze overheidsfinan-
ciën ooit zullen worden gesaneerd.

Het is nodig dat de Staat zijn uitga-
ven beheerst. De Staat moet snoeien
in zijn niet-essentiële uitgaven om te
voorkomen dat de toenemende ren-
telast  van de overheidsschuld steeds
meer knaagt aan de staatsuitgaven.
waarmee de uitgaven worden gefi-
nancierd en de economische groei
kan worden gewaarborgd.

Ik citeer een persartikel uit De Gazet
van Antwerpen van 14 november
1989. Daarin staat : ..De ongerust-
heid van de bedrijfsleiders zit trou-
wens dieper dan alleen maar hun kri-
tiek op de nieuwe bepalingen van de
vennootschapswetgeving. De jongste
maanden is een heuse lawine van
nieuwe overheidsbepalingen losgeko-
men die het sociaal-economisch be-
leid sterk in een bepaalde richting
dringen. Men heeft het gevoel alsof
de socialisten geleidelijk aan meer
greep krijgen op het gebeuren en hun
politieke ideeën langzaam maar doel-
bewust aan het doordrukken zijn”.

Het is precies of bepaalde drukkings-
groepen een bepaalde collectivisti-
sche visie aan het doordrukken zijn.
We hebben een tiental jaar geleden
gezien welke de gevolgen zijn. We
moeten in elk geval voorzichtigheid
aan de dag leggen en zelfs radicaal
neen durven zeggen.

Bij de voorstelling van zijn laatste
jaarverslag als afgevaardigd-bestuur-
der van het VBO heeft Raymond Pu-
linckx dan ook terecht gewaarschuwd
voor de reglementitis die ons land in
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de jaren zeventig doodziek heeft ge-
maakt.

We moeten de oorzaken durven on-
derschrijven. We moeten durven re-
kening houden met de lessen uit het
verleden. De manier waarop deze
Regering zich weer op alle niveaus
aan het bemoeien is met de normale
ontwikkelingen van de vrije markt-
economie zet vraagtekens bij de kan-
sen van onze ondernemingen in 1992.

Nu nog een woordje over de over-
heidsholdings. De feitelijke meerder-
heid blijft zich vastklampen aan oude
recepten van de jaren zeventig. Een
superholding als de GIMV blijft met
belastinggeld actief participeren in
het marktgebeuren. U kent onze
zienswijze hierop.

Het is niet de taak van de overheid
op die manier in te grijpen in een
economisch gebeuren. Integendeel.
De overheid moet het kader creëren
waarin bedrijven in vrije concurrentie
en tegen lagere prijzen een betere
service kunnen bieden aan de consu-
ment. Minder reglementering. het
versoepelen van de arbeidsmarkt en
het aanmoedigen via deregulering
van het scheppen van nieuwe banen.
zijn de juiste instrumenten voor een
gezond economisch beleid op middel-
lange termijn. met een maximale te-
werkstelling, vooral van de jeugd.

Privatisering is in dit geheel een in-
strument om onze economie nieuwe
impulsen te geven en een middel om
het overheidstekort te beperken. De
geschiedenis en de actualiteit geven
ons hierbij gelijk. In het Oostblok is
dat economisch systeem failliet. Men
spreekt daar nu van liberalisering. Bij
ons, in het nieuwe Vlaanderen is dit
wel anders. Niettegenstaande de ge-
kende resultaten van de vorige coali-
tie, waarin een duidelijke vrije-
marktsituatie terug te vinden was. wil
de huidige feitelijke meerderheid
verder de weg op gaan van het collec-
tivisme.

Minister N. De Batselier : Kan u mij
zeggen hoeveel geld de vorige coali-
tie heeft besteed aan openbare eco-
nomische initiatieven en hoeveel er
nu wordt aan besteed ? Uw antwoord
zal zeker niet uw stelling staven.
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De heer L. Bril : De vorige Regering
heeft voorstellen voor privatisering
neergelegd. Na de belabberde situa-
tie van de jaren zeventig en begin van
de jaren tachtig, zijn er overheidstus-
senkomsten geweest om zuurstof aan
de bedrijven te geven.

Minister N. De Batselier : Daarover
heb ik het niet. Geef mij uit de begro-
ting voor 1988 die initieel door de
heer Waltniel werd opgesteld, het be-
drag dat voorzien was voor openbaar
economisch initiatief en hoeveel er
dit jaar is ingeschreven.

De heer L. Bril : Ik zal duidelijk ant-
woorden. Ik heb het exacte cijfer niet
bij.

Minister N. De Batselier : Het is 250
miljoen frank meer.

De heer L. Bril : De vorige Regering
heeft duidelijk gesteld dat de privati-
sering voorrang moet krijgen. Na de
belabberde situatie die we hadden
overgeërfd. was privatisering nodig.

Onder Martens V hebben we duide-
lijk gesteld dat. nu de economie terug
op gang is, we moeten afbouwen. U
bent toch verstandig genoeg om te
weten cn te beseffen dat aan de eco-
nomie injecties moesten gegeven
worden om ze weer op dreef te bren-
gen.

Zodra de economie terug op dreef
was hebben wij voorgesteld om te
privatiseren. U weet dat dit ons niet
in dank werd afgenomen door de
toenmalige oppositie.

Minister N. De Batselier : Volgens
de theorie van de twee snelheden be-
vond Vlaanderen zich in 1988 reeds
in een periode van hoogconjunctuur.

De heer A. Denys : Minister De Bat-
selier, u weet dat dit verschil voort-
sproot uit het reconversieplan voor
Limburg. U weet ook zeer goed dat
er over de GIMV, uw instrument
voor het overheidsbeleid, totaal an-
dere ideeën bestonden dan degene
die u nu hebt. Wij wilden voor een
groot aantal zaken de participatie in
de GIMV verminderen, zodat de
GIMV voor de financiering op de
particuliere geldmarkt een beroep
zou moeten doen.
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De Voorzitter : Wegens de onderbre-
kingen krijgt de heer Bril nog enkele
minuten om zijn uiteenzetting af te
ronden.

De heer L. Bril : Ook over de So-
ciaal-Economische Raad voor Vlaan-
deren maak ik enkele bedenkingen.

De SERV is te machtig. Er kunnen
in Vlaanderen nauwelijks politieke
beslissingen worden genomen zonder
de zegen van de SERV-partners. Op
die manier wordt de ideologische ver-
zuiling vervangen door een veel
moeilijker te bestrijden kwaal, name-
lijk de economische verzuiling.

De invloed van de politieke concerns
of politieke netwerken weegt te
zwaar op de politieke en economi-
sche beslissingen: Deze schemerzone
moet dringend worden opgeklaard.

Inzake de GOM’s geldt onze visie
van het verleden nog altijd. Collega
Ward Beysen en ikzelf hebben tij-
dens de vorige Regering een voorstel
ingediend om de GOM’s af te schaf-
fen. Ook dat werd ons niet in dank
afgenomen.

Wij hebben ook om een evaluatie ge-
vraagd. Het is immers duidelijk dat
er overlappingen zijn. Ik denk bij
voorbeeld aan de BDBH. Ik beweer
niet dat daaruit belangrijke zaken
niet opnieuw kunnen worden ge-
bruikt, maar nu zijn er in elk geval
te veel overlappingen. Wij stellen ons
dan ook vragen bij het feit dat nu
geherstructureerd en gecentraliseerd
wordt, in de plaats van het omge-
keerde. In de huidige begroting is
hiervoor ongeveer 170 miljoen frank
ingeschreven. Het gaat echter eigen-
lijk om een provinciaal initiatief.
Moet deze zaak dan niet worden
doorgeschoven naar de provincies,
zodat de Vlaamse begroting wat
meer armslag krijgt. (Applaus bij de
PVV)

De Voorzitter : De heer Aerts heeft
het woord.

De heer F. Aerts (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, mijnheer de
Minister, collega’s, bij de bespreking
van de begroting van 1989 heb ik een
reeks opmerkingen gemaakt over het
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energiebeleid. In het overigens uit-

stekend verslag van de heer Van der
Maelen lees ik op de bladzijden 48
en 49 dat de Minister een hele reeks
goede intenties heeft. In vergelijking
met vorig jaar is er niet veel gereali-
seerd. Ik stel dit enkel vast en maak
daarover geen enkel verwijt.

Ik besef zeer goed dat het niet een-
voudig is om in één jaar tijd, en wach-
tend op studies, bepaalde problemen
aan te pakken. Hoe dan ook blijven
wij deze materie met bijzondere aan-
dacht volgen en verwachten wij in de
komende weken en maanden positie-
ve voorstellen van de Minister.

De korte uiteenzetting die ik vandaag
zal houden. heeft als enig onderwerp
het wetenschapsbeleid in Vlaande-
ren. Op dat gebied zijn er heel wat
problemen waarover ik opheldering
vraag. Door de activiteiten van de
Senaatscommissie voor de Financiën
kon ik jammer genoeg niet op de
commissievergaderingen v a n d e

Vlaamse Raad aanwezig zijn en ben
ik verplicht mijn vragen nu te stellen
ik neem aan dat dit voor de Minister
geen enkel probleem is.

Ik zal eerst spreken over het FIOV.
het Fonds voor Industrieel  Onder-
zoek in Vlaanderen. dat werd opge-
richt bij decreet  van 6 mei 1 9 8 7  m e  

als doei alle middelen voor het toege-
past industrieel onderzoek in é é n  be-
grotingsfonds onder te brengen.

Tot dusver werd het Fonds gebruikt
voor de financiering van het competi-
t ief onderzoek enerzijds cn het
précompetitief onderzoek via het
IWONL anderzijds.

In het verslag lees ik : ,,De overheve-
ling van bevoegdheden en middelen
maakte echter dat de Europese pro-
gramma’s EUREKA en Ruimte-
vaart. die beiden duidelijk technolo-
gisch gericht zijn, ook onder mijn be-
voegdheid vallen. Verder hebben
ook de impulsprogramma’s biotech-
nologie en nieuwe materialen een
duidelijke industriële finaliteit”.

Uit het woord ,,duidelijk” leid ik af
dat u iemand wil overtuigen van het
feit dat er inderdaad duidelijkheid
bestaat.

Besluitend zegt u : ,,... zal ik er naar

streven om de beschikbare middelen
met betrekking tot het wetenschap-
pelijk en technologisch onderzoek
met een industriële finaliteit te groe-
peren onder het FIOV. Ik heb dan
ook aan de administratie gevraagd
concrete voorstellen te formuleren”.

Mijn concrete vraag, mijnheer de Mi-
nister, is dan of ik uit het voorafgaan-
de moet besluiten dat het uw per-
soonlijke interpretatie is dat de pro-
gramma’s EUREKA en Ruimtevaart
duidelijk technologisch gericht zijn en
een industriële finaliteit hebben, en
dus tot uw bevoegdheid behoren, dan
wel of dit het standpunt van de
Vlaamse Executieve is. Misschien
werden de bevoegdheden gedele-
geerd. maar dat heb ik nergens kun-
nen lezen.

Hoe interfereren uw acties met de
bevoegdheid van andere Gemeen-
schapsministers ? l k denk hier spe-
ciaal aan Minister Coens. die over
e e n  aanzienlijk bedrag beschikt voor
wetenschapsbeleid. maar ook aan de

Ministers Kelchtermans, Weckx e n
Sauwens ?  Moet ik besluiten dat alle
onderzoek met e e n  technologisch  ka-
raktcr of een industriële finaliteit  tot
uw bevoegdheid behoort  ? Hoe is er
dan een rapportering  naar d e  Vlaam-
SC Executieve ? Is daarvoor e e n  pro-

cedure voorgeschreven of heeft men
afgesproken dat u het wetenschaps-
beleid regelt ? l-lct is belangrijk  dat
wi j  van dit alles op de hoogte zijn
zodat WC later contacten  kunnen leg-
gen om deze materie te volgen.

Een tweede deel van mijn uiteenzet-
ting handelt over het verslag van de
werking van het FIOV. Het FIOV
werd bij decreet van 6 mei 1987 opge-
richt. Dit decreet bepaalt dat er jaar-
lijks een versla,g over de werking
wordt uitgebracht. Bij mijn weten is
dit nog niet gebeurd. alhoewel het
FIOV gedurende het hele jaar 1988
heeft gewerkt. Die vraag is des te
interessanter, wanneer ik zie welke
grote bevoegdheden en daaraan ver-
bonden middelen aan het FIOV wer-
den gegeven.

Normaal zou de Vlaamse Raad op de
hoogte moeten zijn van het program-
meren van impulsacties. Dat zou het
resultaat van overleg moeten zijn.
Het niet éénduidig kunnen na-
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trekken van deze kredieten in de be-
groting door ze in een Fonds onder
te brengen staat de openheid van het
beleid in de weg en bemoeilijkt het
maken van een overzicht van de glo-
bale R- en D-inspanningen.

Verder vernam ik graag iets over de
programmatie en het beheer van de
nieuwe impulsprogramma’s. Hoe ge-
beurt dat ? Ressorteren zij onder het
Fonds voor Industriële Ontwikkeling
in Vlaanderen ? Hoe gaat men te
werk bij de opstelling van de pro-
gramma’s ? Welke adviezen worden
gevraagd aan de Vlaamse Raad voor
Wetenschapsbeleid ? Men heeft ge-
meend goed te doen allerlei adviezen
en procedures in te schakelen. Ik wil
graag weten of dat in d e  praktijk al-
lemaal goed werkt.

Mijn laatste vragen gaan over het
SCK, en zijn een beetje tegengesteld
met wat ik tot nu toe heb gelezen.

Hoe komt het dat de toelage van
SCK in het activiteitenprogramma
over de industriële vernieuwing is in-
geschreven en niet ook in de activitei-
tenprogramma’s inzake leefmilieu,
volksgezondheid en/of medisch so-
ciaal beleid, terwijl blijkt dat substan-
tiële onderdelen van het programma
voor het SCK betrekking hebben op
deze activiteitenprogramma‘s ?

Is het juist dat de programmatie van
het onderzoek in het SCK ontsnapt
aan het collegiaal overleg in de
Vlaamse Executieve, het advies van
de VRWB of de VLIWO-Commis-
sie ?

Indien het antwoord positief is, kan
ik dan besluiten dat men voor de toe-
lage aan de universitaire instellingen
een analoge werkwijze zal volgen en
zal de bevoegde Minister dan ook
weer zijn eigen weg gaan ? Dan
wordt het toch moeilijk nog over een
beleid van wetenschappelijk onder-
zoek in Vlaanderen te spreken.

Ik hoop dat het antwoord van de Mi-
nister ons zal toelaten het weten-
schapsbeleid in Vlaanderen te vol-
gen, te meer omdat een groot deel
van deze materie tot de nationale be-
voegdheid is gebleven, waar de toe-
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stand ook niet zo duidelijk is, aange-
zien daar én een Minister én een
Staatssecretaris verantwoordelijk
zijn.

Ik wil hier niet zo direct kritiek uitoe-
fenen. Ik wil alleen weten hoe het
allemaal werkt om deze problema-
tiek met des te meer kennis van za-
ken te kunnen volgen. (Applaus)

De Voorzitter : De heer Van Meche-
len heeft het woord.

De heer D. Van Mechelen (op de
tribune) : Mijnheer de Voorzitter, het
is niet mijn bedoeling hier de werk-
zaamheden van de Commissie over
te doen, maar de Minister zal het mij
niet kwalijk nemen dat ik enkele vra-
gen en bedenkingen opnieuw formu-
leer gezien de lange tijd die is verstre-
ken tussen de commissievergaderin-
gen en het huidige debat. en gezien
de belangrijke wijzigingen van de
jongste tijd.

Het liberale uitgangspunt is dat w i j
het triomfalisme over de sterke groei
van de tewerkstelling niet delen.

Inzake de groei van de begroting sluit
ik mij aan bij collega De Roo die zich
afvroeg of de middelen in deze be-
groting voor het Fonds voor Tewerk-
stelling en Opleiding zullen volstaan
om de geplande inspanningen voor
de tewerkstelling, de beroepsoplei-
ding en de Weerwerkactie te finan-
cieren.

Mijnheer de Minister, in de Commis-
sie werden een aantal vragen niet
beantwoord. onder meer over het re-
gionaal aandeel van de besparingen
op de nationale begroting, de fameu-
ze trekkingsrechten. Hoe zult u dat
opvangen in uw begroting ? Waar
denkt u dat besparingen kunnen wor-
den gedaan, en op welke andere pos-
ten zult u die kunnen recupereren ?

In de Commissie was er ook onduide-
lijkheid over de 0,18 procent voor het
Tewerkstellingsfonds. U hebt gezegd
dat Minister Van den Brande een re-
serve van 500 miljoen frank had en
dat de Executieve die zo snel moge-
lijk zou opeisen. Is dat gebeurd ?
Hoe geschiedt de verdeling ? Wan-
neer, waar en hoe zullen de middelen
worden aangewend ?

Begrotingen

Wij zijn er ook van overtuigd dat een
snelle evaluatie van de tewerkstel-
lingsprogramma’s nodig is, gezien de
zich wijzigende arbeidsmarkt. Wij
veronderstellen dat u rekening zult
houden met de maatschappelijke be-
hoeften en de tewerkstelling van spe-
cifieke doelgroepen. Sanering blijft
echter opportuun en budgettair
noodzakelijk. Wij pleiten dan ook
voor een selectieve afschaffing van
sommige tewerkstellingsprogram-
ma’s. Van SP-zijde heb ik vandaag
vernomen dat zij het dringend nood-
zakelijk vinden de GESCO-regeling
voor gemeenten en OCMW’s  te her-
zien.

Mijnheer de Minister. u hebt aange-
kondigd dat u bereid bent die rege-
ling te versoepelen. Wij zien twee be-
langrijke problemen. Het contingent
voor sommige gemeenten is te hoog,
waardoor de financiële lasten te
zwaar worden. Daarnaast hebben wij
een meer principieel standpunt, waar
volgens mij iedereen achter kan
staan : via tewerkstellingsprogram-
ma’s mogen geen vaklui worden te-
werkgesteld, waarvoor de vraag op
de arbeidsmarkt groter is dan het
aanbod.

De Weerwerkactie voor langdurig
werklozen was een zeer belangrijk  as-
pect van uw beleid tijdens de voorbije
maanden en is volgens u gebaseerd
op een mentaliteitsverandering in de
richting van herintegratie. Dat is ze-
ker een waardevol uitgangspunt,
maar het vormt tevens de zwakte van
het systeem. Het staat of valt met de
wil of de onwil van de werklozen
waarin u zeer veel vertrouwen stelt.

Wij hebben een paar bedenkingen.
Aangezien voor dat programma aan-
zienlijke budgettaire middelen wor-
den uitgetrokken vinden wij een con-
sequente evaluatie essentieel.

Ik werd wat ongerust toen bleek dat
geen antwoord kon worden gegeven
op de vraag naar de juiste kostprijs
voor de integratie van één langdurig
werkloze via de Weerwerkactie. Ik
ga ermee akkoord dat een louter eco-
nomische benadering van dit pro-
bleem geen goed uitgangspunt is.
Toch zou het makkelijk zijn op die
concrete vraag een antwoord te krij-
gen.
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Wij willen dat bij de evaluatie het
rendement van de actie kan worden
berekend. Dan kunnen wij nagaan of
het de moeite loont de actie integraal
voort te zetten.

Mijnheer de Minister, het zal u niet
verwonderen dat ik naar aanleiding
van de gebeurtenissen van maandag
jongstleden duidelijkheid vraag over
uw houding tegenover de idee de vor-
mingsplicht in te voeren.

Minister R. De Wulf : Ik heb dat al
tien keer gezegd. U stelt vragen die
al beantwoord zijn.

De heer D. Van Mechelen : Ik ken
die antwoorden niet. Zullen wij sa-
men het verslag bekijken ? Ik heb het
hier bij me.

Minister R. De Wulf: De antwoor-
den staan zeker in het verslag.

De heer D. Van Mechelen : In het
verslag staat. bijvoorbeeld over de
0,18 procent : ,,De Gemeenschapsmi-
nister verklaart.. . De Executieve zal
het derhalve opvragen.”

Er zijn tal van die antwoorden wan-
neer ik concreet vraag wanneer die
bedragen zullen worden overgehe-
veld. wat men ermee zal doen, hoe
ze zullen worden aangewend. Mis-
schien kunt u daarop straks antwoor-
den.

Minister R. De Wulf : Dat zal ik
doen.

De heer D. Van Mechelen : Mijnheer
de Minister, een aantal leden van uw
partij zullen er wellicht niet erg ge-
lukkig mee zijn dat ik deze aangele-
genheid opnieuw aanhaal, maar vori-
ge week werd er in de Kamer van
Volksvertegenwoordigers een pro-
grammawet besproken. waar de idee
van de vormingsplicht opnieuw een
bepaald element van de besprekin-
gen vormde.

De programmawet werd uiteindelijk
door de meerderheid goedgekeurd,
zodat wij de mening zijn toegedaan
dat deze idee de steun van de verga-
dering had gekregen.

Wij hebben moeten vaststellen dat
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maandag jongstleden ter zake een
duidelijke patsituatie is ontstaan door
uw uitspraak na de ronde-tafelconfe-
rentie- ik hoorde toevallig de uitzen-
ding Actueel van de BRT-radio,
waaruit blijkt dat u lijnrecht tegen-
over uw collega Van den Brande
komt te staan.

Wij zijn van mening dat deze houding
de tewerkstellingspolitiek in ons land
ten zeerste hypothekeert en dat dit
vooral een hypotheek legt op een
aantal essentiële gebieden, met name
de budgettaire gezondmaking van
ons werkloosheidssysteem, op de
herwaardering van het statuut van de
werkloze, op de mogelijkheid om aan
de oproep van internationale instel-
lingen tot meer aandacht en finan-
ciële inzet voor de vorming tegemoet
te komen en tot slot op het tot stand
komen van een definitieve regeling
in verband met de modaliteiten van
de stempelcontrole. die trouwens
door uw fractie uitdrukkelijk wordt
gevraagd.

U zal mij misschien zeggen dat ik in
de herhaling val. maar hier kan niet
duidelijk genoeg worden gesproken.
Wij zijn hier tenslotte in de Vlaamse
Raad. Vorige weck heb ik met bij-
zonder veel belangstelling in de Ka-
mer de debatten over de programma-
wet gevolgd.

Ik zou u ook willen vragen welk
standpunt de Executieve ter zake in-
neemt en of er een mcerdcrhcicl be-
staat om u hierin te volgen.

Bovendien wens ik u een  meer  prin-
cipiële vraag te stellen die ten gevol-
ge van de twee eerste fazen van de
Grondwetsherziening duidelijk op de
voorgrond is getreden. Gaat u ermee
akkoord dat het voeren van een te-
werkstellingsbeleid een uitsluitend
regionale bevoegdheid is. waarbij de
nationale Minister van Tewerkstel-
ling en Arbeid zich zou moeten ont-
houden van beleidsindicaties ?

Ik heb de indruk dat de hele discussie
van maandagnamiddag zich op dat
terrein afspeelt. De nationale Minis-
ter van Tewerkstelling en Arbeid
komt in verband met de hervorming
van de werkloosheidsreglementering
terecht op het beleidsterrein waar-
voor u al dan niet exclusief bevoegd
bent.

Begrotingen

Hoe ziet u de samenwerking en de
relatie tussen uzelf en de nationale
Minister van Tewerkstelling en Ar-
beid in verband met enerzijds de
reglementering en anderzijds de op-
leiding en de arbeidsbemiddeling ?

Ik wens van deze gelegenheid ge-
bruik te maken om, vanuit de oppo-
sitie, een oproep te doen tot het orga-
niseren van een zo breed mogelijk
overleg, over de partijgrenzen heen,
inzake de tewerkstellingspolitiek.

Het bestrijden van de werkloosheid
is en blijft voor de PVV in de eerste
plaats slechts mogelijk door het
bevorderen van de economische acti-
viteit. Gezien de economische herop-
leving en het toenemend probleem
van niet ingevulde arbeidsplaatsen
pleiten wij thans voor een fundamen-
tele nieuwe aanpak van het werkloos-
heidsprobleem. Daarbij onderschrij-
ven wij de idee van een vormings-
plicht in zoverre hieraan de nodige
stimuli en sancties kunnen  worden
ge koppeld.

I n  het kader  v a n  deze bedenkingen
wenst dc PVV het vo lgende  alterna-
tief tc formuleren. met het oog op
het tot stand komen v a n  een wettelijk
kader  ter bestrijding  van de werk-
loosheid en ter ondersteuning van de
wcrkzockcndcn.

Wij zijn de mening toegedaan dat een
grotere nadruk moet worden gelegd
op opleiding en vorming. Een funda-
mentele inspanning ter zake is onont-
beerlijk. maar moet worden geleverd
door de Gewesten. Zulks moet zich
vertalen in een nog betere coördina-
tie van de bestaande mogelijkheden
en in het ter beschikking stellen van
ruimere financiële  middelen.

Mijnheer de Minister. op dat vlak
zijn wij blijkbaar dezelfde mening
toegedaan dat er in de Commissie de
consensus is gegroeid dat u als Minis-
ter van Tewerkstelling een leidingge-
vende rol zou spelen bij het coördine-
ren van alle mogelijke vormings- en
opleidingskansen die de werkzoeken-
den kunnen worden aangeboden.

Dit kan echter slechts een betekenis
hebben wanneer er in de reglemente-
ring bepaalde stimuli worden inge-
bouwd die de werklozen er effectief
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kunnen toe aanzetten te participeren
aan de diverse opleidingen die wor-
den aange boden. Zulks druist dan
echter weer in tegen de filosofie van
uw Weerwerkplan waarbij u meer de
nadruk wilt leggen op de vrijwillig-
heid, op de bereidheid van de werk-
zoekende tot herscholing en reïnte-
gratie.

De gewestelijke diensten voor ar-
beidsbemiddeling en beroepsoplei-
ding moeten in staat worden gesteld
om de langdurige werkloze een aan-
gepast vormingspakket aan te bie-
den, dat rekening houdt met het indi-
viduele profiel van de werkloze ener-
zijds - de vaardigheden en mogelijk-
heden - en anderzijds met de impe-
ratieven van de arbeidsmarkt.

Het is evident dat ook sancties zullen
moeten worden voorzien ten einde
de slaagkansen van dergelijke ambi-
tieuze opleidings- en vormingsplan-
nen niet in het gedrang te brengen.
De weigering om in te gaan op ge-
schikte werkaanbieding moet worden
beschouwd als een uiting van werk-
onwilligheid. wat onomkeerbare ge-
volgen moet hebben op het vlak van
de uitkeringsgerechtigheid.

Het principe van de keuzevrijheid in
hoofde van de werkzoekende zou
echter wel moeten worden gehand-
haafd. In een eerste fase zou een
werkzoekende. op basis van persoon-
lijke interesse of bekwaamheden.
moeten kunnen opteren voor een be-
paalde opleiding.  De moeilijkheid die
zich de volgende jaren zal voordoen
is dat er niet voldoende opleidings-
aanbod zal voorhanden zijn.

In een tweede faze stellen wij dat in-
dien een bepaalde opleiding werd
doorlopen, en dat wanneer de werk-
zoekende na een bepaalde periode
geen passende betrekking heeft ge-
vonden, hij in nauwe samenwerking
met de regionale bureaus voor ar-
beidsbemiddeling, zou kunnen wor-
den verplicht tot een bijkomende
vorming met een duidelijke marktin-
tegrerende doelstelling waarbij de
werkzoekende, binnen een beperkt
vormingsaanbod zelf zal kunnen kie-
zen.
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Werklozen die na een bepaalde pe-
riode, in het systeem dat wij voorstel-
len zou dit na twee jaar zijn, nog geen
geschikte betrekking hebben gevon-
den zouden terecht komen in een re-
geling voor langdurig werklozen,
waarbij zij voor een aantal projecten
prioriteiten krijgen.

Mijnheer de Voorzitter, mijn tijd is
beperkt, dus ik zal proberen af te
ronden met het verduidelijken van
enkele essentiële uitgangspunten van
ons voorstel.

Men verwijt ons dat ons voorstel iets
te ongenuanceerd is daar wij de ver-
plichte vorming rechtstreeks koppe-
len aan het uitkeringsniveau. Een so-
ciale correctie dringt zich hier echter
op. Er moet een fundamenteel on-
derscheid blijven bestaan tussen uit-
keringen aan gezinshoofden of daar-
mee gelijkgestelden en uitkeringen
aan niet-gezinshoofden. Gezinshoof-
den moeten steeds beroep kunnen
blijven doen op een uitkering, ook al
weigeren zij het vormingsaanbod.
Voor de niet gezinshoofden vinden
wij dat het beter is ze te laten terecht
komen in een uitdovende regeling
van werkloosheidsuitkeringen, ge-
koppeld aan hun arbeidsverleden.

Mijnheer de Voorzitter, om te eindi-
gen. en ik ben overtuigd dat verschil-
lende leden uit diverse partijen het
hiermee eens zijn, wil ik nog stellen
dat wij, met het systeem van vor-
mingsplicht en het responsabiliseren
van de werkloze om zich te integre-
ren in de arbeidsmarkt, ook een op-
lossing kunnen bieden aan het pro-
bleem van de dagelijkse stempelcon-
trole, waarvoor een rationalisering
van het systeem zich opdringt zodat
heel wat energie en budgettaire mid-
delen kunnen worden bespaard.

De Voorzitter : Het woord is aan me-
vrouw Kestelijn-Sierens.

Mevrouw M.P. Kestelijn-Sierens (op
de tribune) : Mijnheer de Voorzitter,
de begroting Economie van de
Vlaamse Gemeenschap heeft betrek-
king op heel wat activiteitenprogram-
ma’s. Wij hebben de uitgebreide be-
leidsnota opgebouwd op basis van de
activiteitenprogramma’s ten zeerste
gewaardeerd. Betreffende elk pro-
gramma is op een overzichtelijke ma-
nier uitleg gegeven.

Begrotingen

Ik wens hier betreffende een drietal
domeinen een paar bedenkingen te
formuleren of vragen te stellen.

Ten eerste, wil ik het hebben over
het exportbeleid. We wachten met
ongeduld op de beleidsnota in ver-
band met het exportbeleid voor
Vlaanderen.

Wij hebben inmiddels vernomen dat
er een beleidsnota klaar ligt en dat
die op de eerstvolgende bijeenkomst
van de Commissie voor het Bedrijfs-
leven zal worden besproken. Ik hoop
dat het geen discussie over bevoegd-
heden zal worden, want die riskeert
oeverloos te zijn.

Het is beter pragmatisch tewerk  te
gaan en te kiezen voor een beleid dat
efficiënt is. Ofwel huldigt. men een
autonomistische visie waarbij elk Ge-
west en de nationale overheid met de
geringe middelen die ze toebedeeld
krijgen, volledig zelfstandig initiatie-
ven nemen. Vlaanderen beschikt
maar over 95 miljoen actiemiddelen,
plus 50 miljoen voor individuele
steunverlening. Er zouden ook 96
personeelsleden worden getransfe-
reerd. Ofwel huldigt men de samen-
werkingsvisie. Deze gaat ervan uit
dat door de financieringswet het ex-
portbeleid versnipperd werd en dat
noch de nationale overheid, noch de
Gewesten naar behoren kunnen han-
delen. Ook de SERV is van oordeel
dat de middelen te zeer versnipperd
zijn en maakte op 3 mei 1989 zijn
standpunt bekend.

Ook mijn fractie is van oordeel dat
wij moeten kiezen voor samenwer-
king tussen de Gewesten en met de
nationale overheid. Liever een com-
plementair beleid, dan een concur-
rentieel beleid.

Het is de hoogste tijd dat wij langs
Vlaamse zijde een voorstel doen.
Wallonië heeft reeds een Agence
wallonne pour l’exportation.

Een tweede punt waarover ik het wil
hebben zijn de expansiewetten van
1959 en 1970 ten gunste van de grote
bedrijven.

In de Regeringsverklaring werd be-
paald dat de expansiewetten voor
grote bedrijven moesten worden aan-
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gepast. Wij stellen met genoegen vast
dat de aanvraag en behandelingspro-
cedure vereenvoudigd wordt. Dit is
inderdaad ten zeerste gewenst. Op
het ogenblik worden de dossiers te
traag behandeld. Ook het uitbetalen
van de subsidies gebeurt zeer lang-
zaam.

Mijnheer de Minister, u bent van
oordeel dat selectiviteit een belang-
rijk punt is. Ik kan hierin komen voor
zover criteria worden gehanteerd die
passen in de huidige economische
constellatie en in het breder Euro-
pees perspectief. Het zou echter fout
zijn criteria als tewerkstelling te han-
teren en bijgevolg investeringen te
stimuleren die achterhaald zijn.

Om competitief te blijven moeten wij
voorrang geven aan toekomstgerich-
te activiteiten. De Minister heeft be-
loofd in de Commissie een discussie
te voeren over de nieuwe richtlijnen
die vanaf 1 januari 1990 van toepas-
sing zullen zijn.

In het kader van de expansiemoge-
lijkheden wil ik het ook hebben over
de KMO-wet van 4 augustus 1978 die
herzien zal worden.

De Minister gaat er terecht vanuit dat
een efficiënte toepassing van de ex-
pansiewet voor de KMO een daad-
werkelijke financiële steun moet be-
tekenen bij het investeren.

Rentetoelagen en kapitaalpremies bij
KMO-investeringen zijn wel een es-
sentieel en noodzakelijk onderdeel
van een KMO-vriendelijk beleid.
Kleine en middelgrote ondernemin-
gen beschikken niet over dezelfde
mogelijkheden als de grote onderne-
mingen om hun investeringen te fi-
nancieren. Een financiële tegemoet-
koming bij investeringen moet de ba-
sisgedachte blijven bij het toekennen
van een rentetoelage en/of kapitaal-
premie. Concreet betekent dit dat
geen bijkomende criteria zouden mo-
gen worden gesteld als voorwaarde
voor het toekennen van basispre-
mies.

De huidige berekeningswijze zou in
zijn geheel vereenvoudigd moeten
worden, wat de doorzichtigheid voor
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de KMO’er  zal bevorderen en de af-
handeling van het dossier zal versnel-
len.

De bestaande procedure moet wor-
den versoepeld.

De steun moet ten goede blijven ko-
men aan de totale doelgroep, dus ook
aan de kleinere KMO’s Wanneer het
minimuminvesteringsbedrag zonder
meer wordt opgetrokken. wordt een
groot deel van de doelgroep uitgeslo-
ten.

Ik stel mij ook nog steeds de vraag
waarom de vrije beroepen nog uitge-
sloten worden van de toepassing van
de expansiewet. In de Commissie
heeft u verklaard. mijnheer de Minis-
ter. dat dit niet nodig is gezien zij
andere fiscale voordelen genieten. Ik
zie geen specifieke maatregelen die
van toepassing zijn op de vrije beroe-
pen.

Als het gaat om investeringen aan te
moedigen  wegens hun economisch
nut. is dit ook van toepassing op de
investeringen van vrije beroepen. die
trouwens ook tewerkstelling creëren.
Ik stel vast dat vrije beroepen dik-
wijls het voorwerp uitmaken van een
zekere afgunst. doch men mag niet
vergeten  dat het zelfstandig zijn een
enorme inzet vergt en ook vele risi-
co’s inhoudt.

Ten derde  wil ik het hebben  over de
herziening van de organisatie van de
GOM’s. De GOM’s hebben in het
verleden hun nut al bewezen. En de
doorlichting van de Vlaamse Admini-
stratie bewijst dit nut nogmaals.

Wij kunnen ons echter niet van de
indruk ontdoen dat het nieuwe ont-
werp een te sterke centralisatie op
het Vlaamse vlak beoogt. Er is be-
perking van de autonome functies.

Voor de taken in opdrachtfunctie
wordt de coördinatie verwezenlijkt
door een door de Vlaamse Executie-
ve aangewezen instelling. De GOM’s
zijn steeds in het Vlaamse land een
voorbeeld van coördinatie geweest.

In het ontwerpdecreet wordt onder
meer de nadruk gelegd op het inpas-
sen van de GOM’s in het Vlaams be-
leidskarakter in het algemeen en het
versterken van de relatie met de an-

Begrotingen

dere Vlaamse instellingen. In dit ver-
band wordt er aangestuurd op een
systematisch overleg met de Vlaamse
Administratie.

Er zou ook een jaarlijkse richtnota
worden opgemaakt om de coördina-
tie tussen de GOM’s en de Vlaamse
Administratie en de opdrachten van
de Vlaamse Executieve te bepalen.
Zij moeten ook hun begroting ter
goedkeuring voorleggen aan de
Vlaamse Executieve en zelfs het
reglement van orde.

Ik meen hier toch te mogen aanbren-
gen, mijnheer de Minister, dat er
steeds ruim overleg is geweest met
de Vlaamse Administratie en dat ter-
zake de vrees bestaat dat de GOM’s
die reeds bewezen hebben dat ze in
staat zijn veel te realiseren hierdoor
van hun soepelheid zullen verliezen
en in een keurschijf worden gedwon-
gen die hun werking zeker niet ten
goede zal komen.

Anderzijds roept de splitsing van de
budgettaire toelage in een vast ge-
dcelte voor de autonome werking en
een variërend gedeelte  voor de op-
drachten van de Vlaamse Executieve
eveneens vragen op : zal dit tot een
vermindering van de bestaandc toela-
g e n  voor d e  autonome werking lei-
d e n  ?

Dc bekommernis ligt voor dat de re-
geringscommissarissen ook zouden
evolueren naar een soort supervoor-
zitter van de GOM. Hun taak zou
zoals in het verleden beperkt moeten
blijven tot het conformiteitsonder-
zoek van de beslissingen cn niet tot
een opportuniteitsonderzoek.

Mijnheer de Minister. de GOM’s
hebben zoals ik al zei. hun nut bewe-
zen. Ze werken op het ogenblik op
een zeer efficiënte manier. Ik kan
daarvan getuigen. Zij worden bijna
geleid als een privé-onderneming. Ik
denk niet dat het uw bedoeling is om
van de GOM’s een soort administra-
tie te maken. maar de CVP-fractie is
niet gelukkig met de nieuwe voorstel-
len en vraagt u uw visie ter zake te
herzien. (Applaus bij de meerder-
heid)

De Voorzitter : Minister D e  Wulf
heeft het woord.
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Minister R. De Wuif (op de tribune) :
Mijnheer de Voorzitter, geachte col-
lega’s, een kwartier geleden dacht ik
dat de vragen die aan mij recht-
streeks werden gesteld zeer beperkt
zouden zijn, tot de heer Van Meche-
len het woord nam. Hij heeft echter
vragen gesteld die vroeger reeds wa-
ren aangehaald en die verdienste is
dan ook niet zo groot. Het feit dat
er niet zo veel vragen aan mij recht-
streeks zijn gesteld heeft enkele oor-
zaken.

Een eerste oorzaak is de uitvoerige
gedachtenwisseling die wij in de
Commissie over de tewerkstelling en
de beroepsopleiding hebben kunnen
voeren.

Een tweede oorzaak is ongetwijfeld
het zeer overzichtelijk, beknopt en
toch volledig verslag dat wij van me-
vrouw De Meyer hebben gekregen.

Een derde oorzaak is uiteraard het
feit dat wanneer men Economie. Te-
werkstelling en Beroepsopleiding te-
gelijk behandelt, iedereen natuurlijk
weet dat tewerkstelling en het creë-
ren van duurzame werkgelegenheid.
in de eerste plaats en in zeer grote
mate afhankelijk is van het econo-
misch gebeuren en dat wij dus op dat
ogenblik een verschuiving van voor-

rang krijgen.

Het is niet de bedoeling  vandaag uit
te weiden over de toekomstperspec-
tieven. Die komen genoegzaam  in. .het verslag tot uiting  alsook in de
beleidsnota die ik aan de Raad heb
voorgelegd. Ik wens dus zeer con-
creet in te spelen op de gestelde vra-
gen.

Mijnheer De Roo. u is van mening
- en terecht - dat de werkgevers
een grotere inspanning moeten doen.
voornamelijk op het vlak van de be-
roepsopleiding. Ik ga daar uiteraard
volledig mee akkoord. Ik heb de in-
druk dat. vermits de arbeidsreserve
vermindert, ook de werkgevers meer
en meer in die richting beginnen te
denken.

Door samenwerkingsakkoorden per
sector af te sluiten tracht ik dit te
stimuleren, waardoor de bedrijfssec-
toren een grotere en bestendige bij-
drage leveren in de opleiding van hun

sector. Het zal u niet onbekend zijn
dat dergelijke samenwerkingsak-
koorden reeds werden gesloten met
de sectoren confectie en hout en dat

momenteel onderhandelingen bezig
zijn met andere bedrijfssectoren,
waaronder de zeer belangrijke sector
bouw.

U vraagt zich af of de middelen waar-
over wij beschikken wel voldoende
zijn om de beroepsopleiding op een
ordentelijke manier uit te bouwen.
Eenzelfde vraag heeft ook de heer
Lisabeth gesteld en kwam ook tot ui-
ting in de besprekingen die wij in de
Commissie hebben gevoerd.

Voor 1989 - alhoewel er op het eer-
ste gezicht een budgettair tekort was
van 60 miljoen - werd in de werking
niets afgebouwd of verminderd. Inte-
gendeel. de beroepsopleiding heeft
uitbreiding gekend en houdt er reke-
ning mee dat de rekening voor 1989
sluitend zal zijn. Voor 1990 heeft de
administratie 75 miljoen gevraagd.
Zij heeft echter uit het oog verloren
- hiermee antwoord ik op een ande-
re vraag - dat wij nog meer middel-
en dan voorzien van het ESF mogen
verwachten.

Ik kan u verzekeren dat de middelen
die bijkomend. boven de 150 miljoen
uit het ESF zouden komen. effectief
aan de VDAB zullen worden gespen-
deerd. Soms verliest men uit het oog
dat voor 1990  er ook in de Weer-
werkactie 394  miljoen bijkomende
middelen werden voorzien voor de
beroepsopleiding. Die middelen
moeten niet in specifieke program-
ma’s worden geaffecteerd vermits in
de normale programma’s reeds heel
wat langdurig werklozen worden op-
genomen. Dit is een meer dan vol-
doende geruststelling. Indien er zich
haperingen zouden voordoen. rijst
een nieuw feit waarop wij zullen in-
spelen.

De heer Lisabeth heeft zich samen
met mij erover verheugd dat de be-
groting voor Tewerkstelling tot de
groeiers behoort.

De heer Van Mechelen heeft gespro-
ken over triomfantalisme. Ik heb dat
nooit tentoon gespreid. Ik heb alleen
mijn voldoening uitgesproken over
het feit dat de begroting voor te-

werkstelling en beroepsopleiding
stijgt, waarover wij allen tevreden
zijn.

De heer Lisabeth stelt een vraag over
de beroepsopleiding en de 1,7  mil-
jard. Het antwoord werd reeds gege-
ven. Samen met andere middelen die
aan de inkomstenzijde moeten wor-
den geboekt en wat via de actie
Weerkwerk ter beschikking kan wor-
den gesteld, worden voor de beroeps-
opleiding heel wat bijkomende im-
pulsen geschapen. U stelt vragen
over de problemen inzake de GES-
CO’s  voor de gemeenten en de
OCMW’s. Ook de heer Van Meche-
len heeft daarover een vraag gesteld,
zij het in een heel andere richting en
met een heel andere bedoeling.

Momenteel wordt met verschillende
gemeenten onderhandeld om toe te
laten dat de contracten die destijds
werden afgesloten zouden worden
gewijzigd om rekening te houden met
de veranderde situatie, zowel op het
algemeen economisch vlak. als voor
de gemeenten. Dit om ertoe te ko-
men dat indien zij om een of andere
reden het aantal tcw’erkgestelden

Tijdens de bespreking van de begro-
tingsmaterie Economie, Energie en
Tewerkstelling behandelde de heer F.
Aerts (CVP) het wetenschapsbeleid
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moeten verminderen, zij toch zouden

kunnen blijven genieten van de
400.000 frank die hen voor het basis-

contingent was toegekend. Die be-
sprekingen zijn aan de gang en dat
onderzoek wordt gevoerd.

Het is ook zo dat ik binnen enkele
weken aan de Vlaamse Executieve
een ontwerp van besluit zal voorstel-
len waarbij bepaalde wijzigingen in
dat bestel mogelijk zullen zijn. Het
ligt ook in mijn bedoeling voor ge-
meenten en OCMW’s die deelnemen
aan de Weerwerkactie de mogelijk-
heid te openen om ook over honderd
procent betoelaging te genieten, zo-
als zulks het geval is voor v.z.w.‘s  en
privé-initiatiefnemers. Op die manier
kunnen wij andere noden die in de
gemeenten en de OCMW’s tot uiting
komen. opvangen. 

De heer R. Van Hooland : Denkt u
inzake de GESCO’s aan een algeme-
ne maatregel of denkt u aan ad hoc
overleg met bepaalde organisaties of
openbare besturen ?

Minister R. De Wulf : Het is geen
algemene maatregel. maar het is een
openen van de mogelijkheid. Het is
een maatregel waarbij na onderzoek
geval per geval zal worden nageke-
ken.

De heer R. Van Hooland : U sprak
naar mijn gevoelen terecht over de
beroepsopleiding door werkgevers.
U sprak van de grotere rol van de
werkgevers.

Minister R. De Wulf : Neen, van een
grotere bijdrage door de werkgevers.
Dit kan uit verschillende luiken be-
staan. Het kan bestaan uit een recht-
streekse financiële inbreng, maar ook
uit het ter beschikking stellen van
materiaal en apparatuur. Het kan
ook bestaan uit het ter beschikking
stellen van instructeurs die de laatste
evolutie kennen en dat in de oplei-
ding kunnen inbrengen. Er zijn dus
diverse vormen, maar elk van die
v o r m e n  k o s t  g e l d  e n  h e t  i s  d u s  e e n

financiële inbreng die op dat ogen-
blik door de werkgevers wordt ge-
d a a n .

De heer R. Van Hooland : Ik pleit
voor een grotere rol van de werkge-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 16
13 december 1989

vers die mede wordt gefinancierd
door het Vlaamse Gewest.

U heeft 1,7 miljard uit. U zegt zelf,
mijnheer de Minister, dat de werkge-
ver een nuttige rol kan spelen. Dit
kan mede worden gefinancierd. Als
de kosten van de opleiding volledig
ten laste vallen van het Vlaamse Ge-
west, kost het immers veel meer,
mijnheer de Minister.

Minister R. De Wulf : Hetgeen u
vraagt bestaat reeds, mijnheer Van
Hooland. De opleiding in de onder-
neming is echter een specifieke oplei-
ding die ik niet kan en niet wil veral-
gemenen. Ik heb de indruk dat u de
rollen wil omdraaien en het initiatief
aan de werkgever wil overlaten. Het
initiatief moet echter door de over-
heid worden genomen.

De heer R. Van Hooland : U voert
het beleid, mijnheer de Minister.

Minister R. De Wulf : Ik wens daar
ook meester over te blijven.

De heer R. Van Hooland : Ik wou
zelfs vragen aan minister De Batse-
lier of het niet mogelijk is om de mid-
delen die nu aan de ondernemingen
worden gegeven. voor bepaalde doel-
einden. onder meer voor innovatie.
waarvan we de efficiëntie en de effec-
tiviteit mogen betwijfelen  te besteden
aan de beroepsopleiding binnen de
onderneming.

De heer D. Van Mechelen: Er wor-
den belangrijke financiële inspannin-
gen geleverd op het vlak van onder-
wijs en opleiding. Op het ogenblik
dat de onderwijsopleiding voor een
deel falliet lijkt, verschuiven wij een
deel van onze onmacht naar de on-
dernemingen. Het is al te simplistisch
om te zeggen tegen de ondernemin-
gen : u hebt vaklui nodig, u moet ze
zelf gedeeltelijk opleiden en de oplei-
ding gedeeltelijk financieren.

Minister R. De Wulf : U tracht het
kernpunt van deze gedachtenwisse-
ling te verleggen, mijnheer Van Me-
chelen.

Uw vragen zijn er duidelijk op gericht
om problemen te verwekken tussen
de nationale Regering en de nationa-
le bevoegdheden enerzijds en de ge-

Begrotingen

west- e n  gemeenschapsbevoegdhe-
den anderzijds.

U zal echter bot vangen, mijnheer
Van Mechelen. De besparingen van
de nationale Regering op de trek-
kingsrechten zijn nog niet volledig af-
gehandeld. Er is echter reeds een bij-
komend bedrag van 179 miljoen aan
het Vlaamse Gewest toegewezen.

De 0,18  procent is een nationale aan-
gelegenheid. H e t  Tewerkstellings-
fonds werd opgericht op basis van
een interprofessioneel akkoord. Op
een rondetafelconferentie, vorige
maandag werd de eerste gehouden,
zal men beslissen waaraan het geld
zal worden besteed. In tegenstelling
met hetgeen u beweert was de sfeer
op de rondetafelconferentie positief.
Over de algemene doeistelling, na-
melijk bijkomende maatregelen ne-
men om het aantal langdurige werk-
lozen te verminderen, bestaat een-
stemmigheid.

De meeste actiepunten, waarin de di-
verse Ministers een inbreng hebben
gedaan. vormen een waardevolle dis-
cussiebasis. Er bestaat alleen een me-
ningsverschil over de vormirigsplicht.
Vele  wegen leiden echter naar Ro-
me. Dit meningsverschil zal hopelijk
spoedig worden opgelost.

U heeft gevraagd. mijnheer Van Me-
chelen, wat een Wcerwerker kost.
Stel geen vragen wanneer u vooraf
weet dat er geen antwoord op kan
worden gegeven.

Ik kan u wel zeggen dat er zich tot
nu toe, na enkele maanden. reeds
7Sl personen in de vier Weerwerk-
centra hebben aangeboden en dat er
daarvan 134 werden tewerkgesteld in
het normale economische circuit. Dat
is geen slecht bilan. Het zijn natuur-
lijk bescheiden cijfers. Het is echter
maar een begin. Anderen zijn verwe-
zen naar een vooropleiding of een
schakelopleiding.

Wat ook zeer verheugend is, is dat
28 procent van die personen tussen
de vijf en tien jaar werkloos waren,
het gaat dus om zeer langdurige
werklozen, en dat er meer dan 50
procent langer dan twee jaar werk-
loos waren. Dit bewijst dat wij met
deze actie in de goede richting evo-
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lueren en dat een uitbreiding voor
1990, zoals in de begroting werd be-
schreven, van de centra met 8 eenhe-
den noodzakelijk is.

Waar er in 1988 gemiddeld nog
119.000 werklozen waren met meer
dan één jaar werkloosheid was dit cij-
fer in november van 1989 reeds ge-
daald tot 95.905.

Dat betekent dat dank zij de diverse
acties, waarvan Weerwerk maar een
schakel is, en dank zij de diverse in-
spanningen die worden gedaan, de
langdurige werkloosheid vlugger ver-
mindert dan de werkloosheid in het
algemeen, in tegenstelling tot wat
men beweert.

De heer D. Van Mechelenn : Ik wil
toch even reageren, mijnheer de Mi-
nister op wat u zegt. Mijn vraag over
de Weerwerkactie was gewoon een
vraag om over een zo efficiënt moge-
lijke evaluatie te kunnen beschikken
teneinde het beleid te kunnen bijstu-
ren. Zij was geen kritiek maar net
het tegenovergestelde.

Minister R. De Wulf : Ik had het an-
ders begrepen, mijnheer Van Meche-
len. Het verheugt mij dit te verne-
men.

Ik ben akkoord met u  mijnheer Van
Mechelen. dat de tewerkstellingspro-
gramma’s selectiever moeten zijn.
Dat werd ook door andere sprekers
gezegd. Het gaat inderdaad niet op
dat wij in de tewerkstellingsprogram-
ma’s personen zouden opnemen die
in het normale arbeidscircuit nu al
onvoldoende in aantal zijn.

U heeft tenslotte enkele voorstellen
gedaan. U sprak over meer opleiding
en vorming. Ik ben daarmede ak-
koord, want dat steunt mijn politiek
ten overvloede.

Wat uw ander voorstel betreft, daar-
van neem ik akte.

Wanneer ik de uiteenzettingen eva-
lueer en rekening gehouden met de
gegevens waarover wij nu beschik-
ken, die echter geen aanleiding geven
tot triomfalisme maar die toch be-
moedigend zijn te noemen, dan kan
ik de hoop uitspreken dat wij bij de
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volgende begrotingsbespreking een-
zelfde positieve balans kunnen voor-
leggen dan degene die ik voor 1989
in mijn beleidsnota heb kunnen opne-
men. (Applaus)

De Voorzitter. Minister De Batselier
heeft het woord.

Minister N. De Batselier (op de tribu-
ne) : Mijnheer de Voorzitter, eerst
wil ik de verslaggever danken voor
zijn vrij grondige nota. Vervolgens
wil ik enkele algemene opmerkingen
bij de uiteenzettingen maken.

Ten eerste, door de informatie die
wij hebben gegeven is het blijkbaar
nu mogelijk onderwerpen te bespre-
ken waarover wij vroeger nooit in de
Vlaamse Raad hebben gediscus-
sieerd, ondanks het feit dat wij er
reeds enkele maanden bevoegd voor
zijn.

Een tweede bedenking betreft de al-
gemene situatie van de overheidsfi-
nanciën. Het is duidelijk dat deze be-
groting van Economie geen groeien-
de begroting is, integendeel. Inder-
daad. zij is ook in de cijfers gesa-
neerd. Dit betekent ook dat ik niet
euforisch  ben, maar dat wij binnen
deze begroting accenten moeten leg-
gen. met alle beperkingen vandien.

Degenen die gepleit hebben voor een
restrictief beleid inzake overheidsfi-
nanciën moeten weten dat dit gevol-
gen heeft, ook op economisch vlak
en een aantal voorstellen niet kunnen
worden gerealiseerd.

In de Vlaamse economische context
- en ik heb hieromtrent in de Com-
missie cijfers geciteerd - leven wij
nog altijd in een vrij gunstige con-
juncturele omgeving. Toch blijkt dat
het aantal falingen in Vlaanderen
niet daalt ondanks deze hoogcon-
junctuur. Tegelijkertijd bereidt
Vlaanderen zich erg actief voor op
1992 en 1993 waardoor een aantal
herstructureringen, maar ook falin-
gen. met reuzeschreden op ons afko-
men.

Ik zie het begrotingsjaar 1990 op dat
vlak niet zo positief in. Inderdaad, ik
vrees dat zich voor heel wat onderne-
mingen problemen zullen stellen.
Dat de sociale onrust groeit is dus
niet abnormaal.

Begrotingen

Toch zijn hier verschillende gevallen
geciteerd die weinig gelijkaardig zijn.
UCO en Beliard Shiprepairers zijn
twee totaal verschillende en onverge-
lij kbare dossiers.

Normaliter moest het dossier UCO
niet op mijn tafel belanden. Het gaat
om een herstructurering van een
privé-bedrijf en hiermee heb ik niets
te maken. UCO vraagt heden geen
overheidssteun. Wat is daar het pro-
bleem ? In een onderneming die een
aantal verplichtingen op zich neemt,
moet de Minister of zijn administratie
over het herstructureringsplan wor-
den ingelicht. Dit is de gewone gang
van zaken, maar dit is bij UCO niet
gebeurd. Wanneer noch de Minister
noch de vakbonden worden geïnfor-
meerd, gaat men uiteraard naar so-
ciale onrust.

Het is betreurenswaardig dat UCO
op deze manier heeft gehandeld, ze-
ker in een sector die een lange tradi-
tie van sociaal overleg kent. UCO
heeft erop gerekend dat geen sociaal
conflict zou ontstaan en de werkne-
mers zich bij de beslissing zouden
neerleggen. Dit is een onterechte in-
schatting.

Beliard Shiprepairers is een ander
probleem. In dit dossier had ik aan
Price  Waterhouse een doorlichting
gevraagd. Het resultaat dat uit deze
studie naar voren kwam is dat het
bedrijf op zichzelf niet meer redbaar
was. Toen het bedrijf mij de vereffe-
ning voorstelde, heb ik opnieuw het
vereffeningsplan geanalyseerd. Ook
vandaag stel ik vast dat dit plan niet
in evenwicht is.

Ik kan mij dan ook moeilijk hals over
kop in een dergelijke onderneming
wagen. Als de privé naar faling gaat
is het niet aan de overheid om alle
gekende en ongekende problemen en
ongekende risico’s over te nemen. In
Beliard Shiprepairers heb ik dus ge-
kozen voor een oplossing op basis
van een nieuwe onderneming. Voor
mij blijven de lijken in het oude be-
drijf. Ik wil dus niet opdraaien voor
al de fouten die in dat oude privé-be-
drijf zijn gemaakt.

Aan degenen die pleiten voor een
nieuw bedrijf wens ik echter ook te
zeggen dat dit in eerste instantie een
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zaak is van de privé-sector. Ik kom
alleen maar met overheidsgeld hel-
pen voor een tijdelijke oplossing.
Voor mij hoeft een dergelijke onder-
neming niet in overheidshanden te
zijn. Het scheepsherstellershedrijf
moet niet in overheidshanden zijn en
is niet van die strategische aard dat
de overheid daar moet inzitten. Ik
wil wel een tijdelijke rol spelen tot er
een industriële partner is gevonden.
Niet meer en niet minder.

Op dat vlak wil ik inderdaad sociaal
helpen. Ik heb niet gezegd dat wij
aan sociale begeleiding zouden doen.
De sociale begeleiding moet hoofdza-
kelijk in de nationale Regering - via
de sociale zekerheid - worden gere-
geld met alle problemen vandien in-
zake brugpensioen enzovoort. Dit
moet dus in de paritaire comités en
in de nationale Regering worden ge-
regeld. Ik blijf dus bij deze bevoegd-
heid. Het is zo dat wij op dat vlak
alleen een uitweg hebben wanneer er
daarvoor een extra-enveloppe zou
bestaan. Dit is voor scheepsherstel-
lingen niet beschikbaar.

Wanneer men algemeen mijn hou-
ding vraagt inzake herstructureringen
van bedrijven die heden aan de hand
zou zijn. of die in de komende jaren
kan gebeuren, dan moet ik daarop
antwoorden dat mijn invloed nul is.

Wat kan ik doen ? Heeft deze onder-
neming ooit staatssteun bekomen ?
Zo ja, dan heb ik een zekere invloed.
Wanneer ze niet aan de voorwaarden
voldoet kan ik de overheidssteun te-
rugvorderen. Het resultaat is dan
echter wellicht dat er nog een verdere
afslanking komt. Dit kan dus. maar
men moet weten dat als men a zegt
men ook b moet zeggen.

Ik probeer thans met een preventief
bedrijfsbeleid bij te sturen om vroe-
ger te weten wanneer er problemen
zijn. De herstructurering van een on-
derneming gebeurt echter niet altijd
bij ondernemingen die in moeilijkhe-
den zijn. De herstructurering van een
onderneming kan ook gebeuren in
nog zeer bloeiende ondernemingen
maar met andere marktperspectie-
ven.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 16
13 dcccmbcr 1 9 8 9

Mijn Commissie voor Preventief Be-
drijfsbeleid weet dat niet, want er
gaan geen knipperlichten branden. U
gaat dus nooit door de regels van de
markt, volledig geïnformeerd zijn. Ik
moet wel zeggen dat vrij grote groe-
pen mij vooraf informeren wanneer
belangrijke wijzigingen zullen plaats-
grijpen. Ik herhaal nogmaals : dit is
niet gebeurd bij Uco.

De heer De Roo heeft gevraagd in
elk geval iets te doen aan de regio’s.
Hij heeft verwezen naar de impulsge-
westen die ik wenste aan te duiden
en die normaal gezien in de volgende
plenaire vergadering van het VESOC
worden goedgekeurd, aangezien wij
in de werkgroep tot een vrij grote
eensgezindheid zijn gekomen.

Mijn opdracht aan de GIMV is dan
ook daarvoor een beleid in te vullen,
niet alleen in de expansiewetgeving
maar ook omdat ik daarbij een aantal
activiteiten wil betrekken van dc
GIMV. Ik heb daarvoor nu al een
aantal instrumenten opgezet.

Ik denk aan het Seed-money Fonds
dat vooral gericht is op starters. op
risicovolle projecten. die in deze im-
pulsgewesten zeker en v a s t  a a n  h u n

trekken kunnen  komen.

Ik denk ook aan het initiatief rond
de starters. dat ik heb gelanceerd.
speciaal bedoeld  voor de KMO’s ten
einde hen te begeleiden. Hier betreft
het geen seed-money maar wel ven-
ture capital wat tegelijkertijd een be-

geleiding  betekent voor deze KMO’s.

Velen hebben het gehad over  de
KMO’s. Ik meen dat we te hunnen
opzich te e e n  positievee maatregel
hebben genomen en dat met seed-
money en het venture  capita1 van de
starters, wij 9 0 0  miljoen frank. het
gedeelte GIMV inbegrepen. aan die
twee Fondsen hebben besteed.

Dit is zonder veel omhaal aan ons
voorbijgegaan. maar het is één van
de belangrijkste elementen van in-
dustriële politiek van de laatste jaren.
waardoor wij op een niveau worden
geplaatst zodanig dat wij in Europa
sneller dan de andere landen de Ver-
enigde Staten opvolgen.

Verscheidene leden hebben het ook
gehad over de sectoren.

Begrotingen

De heer Candries was van oordeel
dat wij eerder louter interprofessio-
neell zouden moeten werken en het
gevaar bestaat dat de sectoriële in-
valshoek ons nu afremt.

De heer De Roo zei dat er sterke
sectoriële aspecten waren aan het re-
conversiebeleid zodat wij die secto-
riële invalshoek nodig hebben.

Met mijn beleid geef ik hen allebei
gelijk. Voor technologiebeleid, voor
industrieel beleid, meen ik dat wij
globaal moeten tewerk gaan, niet per
sector. Elke maatregel heeft echter
aparte sectoriële gevolgen. Wij ken-
nen dus geen totaal geïnnoveerde
economie, maar wel een economie
met specifieke sectoren. Als men bij
voorbeeld een impulsprogramma lan-
ceert inzake micro-electronica, dan
gaat dat inderdaad dwars doorheen
alle sectoren. Ik hoop vrijdag het ac-
tieprogramma bio-technologie te
kunnen lanceren voor ongeveer 900
miljoen frank. Dit zal alle facetten
van ons industrieel weefsel doorstro-
men. want zo is het immers opgevat.
Natuurlijk is het aangewezen na te
gaan wat het betekent voor die be-
paalde sector.

Aan de andere kant zijn er ook secto-
ren die een vrij autonoom leven lei-
den. I k  denk onder meer a a n  de
scheepsbouwsector die zelfs door een
aparte wet wordt geregeld, de wet
v a n  1948.

Als men een globaal subsidiëringsbe-
leidd heeft uitgestippeld  clan wil ik we-
ten wat het voor bij voorbeeld de me-
taalsector betekent. Het is duidelijk
dat er op dat vlak behoefte is zowel
aan sectorieel  overleg dan aan een
intersectorieel beleid.

Ik vind het niet tegenstrijdig dat ik
mijn industrieel beleid, beleid inzake
technologie, beleid van export, mor-
gen zowel kan voorleggen aan een
sector als aan het interprofessionele.
Beide niveaus moeten zich kunnen
uitspreken.

Als ik bij voorbeeld over de richtlij-
nen voor de KMO’s beschik, dan
moeten zij zowel bespreekbaar zijn
voor de SERV als intersectorieel
overlegorgaan, als voor de Commis-
sie voor Textiel. Bij de confectienij-
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verheid heeft men bij voorbeeld erg
kleine investeringsdossiers die men in
andere sectoren niet terugvindt. Een
investering van 5 miljoen frank is in
de confectienijverheid een grote in-
vestering. In een andere sector is dat
een lachwekkend bedrag. Wanneer
wij dus zeggen dat het verband moet
houden met de werkgelegenheid dan
is de confectie nog altijd een nijver-
heidstak waar vrij laaggeschoolden,
meestal vrouwen, zijn tewerkgesteld.
Als wij daar oog voor willen hebben,
dan kunnen wij de sector confectie
niet zoals de andere sectoren behan-
delen. Daarom is er precies, naast
een sectoriële, ook een intersectorië-
le invalshoek nodig.

Men heeft het gehad over het open-
baar economisch initiatief. Sommi-
gen hebben mijn politiek zelfs verge-
leken met die van Gorbatsjov in het
Oosten. Het is jammer dat de heer
Bril niet meer aanwezig is. De afwe-
zigen hebben ongelijk, want hij kan
mij dus niet meer antwoorden. Hij
zal dus met zijn waangedachten blij-
ven voortleven.

In vergelijking met de vroegere be-
groting van de heer Waltniel geef ik,
incluis de dotatie aan de GIMV, per
jaar 250 miljoen frank minder voor
het openbaar economisch initiatief
uit. Dit is terecht omdat de hoogcon-
junctuur van vandaag dit niet meer
nodig maakt. Men moet niet verkla-
ren dat ik meer liberaal ben omdat
ik minder uitgeef. Ik hoop dat ik het
op een betere manier uitgeef dan de
vorige Minister. Of het nu om privé-
of overheidsgeld gaat, het accent
moet worden gelegd op de inhoude-
lijke activiteiten die men steunt. Dat
is het bewijs van een al dan niet pro-
gressief beleid.

De heer J. Laverge : Ik wil collega
Bril verdedigen. Uw vergelijking gaat
niet volledig op. De heer Waltniel
was toen niet verantwoordelijk voor
het economisch beleid, maar voor fi-
nanciën. Hij kreeg de gegevens van
de verschillende Ministers, terwijl
Minister Geens het budget opmaak-
te.

Minister N. De Batselier : Aangezien
de Executieve volgens de regels van

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 16
13 december 1989

de collegialiteit en zonder meerder-
heids-minderheidssysteem werkte,
neem ik aan dat de heer Waltniel het
toen eens was met de begroting van
Minister Geens.

De heer J. Laverge : Hij heeft dat
geacteerd !

Minister N. De Batselier : Ik verge-
lijk slechts de begroting van Minister
Waltniel met de mijne omdat men
sprak over mijn oosters verleden.

De heer J. Laverge : Dat was een
lapsus ! Het ging om uw Oostvlaams
verleden ! (Gelach in de zaal)

Minister N. De Batselier : Men heeft
beweerd dat ik minder uitgeef aan de
KMO. Maar telt men de FEERR- en
de ROF-fondsen samen, dan bewij-
zen de cijfers het tegendeel. In 1988
was de globale machtiging 3,440 mil-
jard frank, initieel bedroeg deze
3.940 miljoen frank, zonder de tex-
tielsector. In 1989 aangepast is het
cijfer 5.190 miljoen frank. steeds zon-
der de textielsector. In 1989 werd
voor de textielsector een aparte
machtiging ingeschreven die voor de
KMO 256.7 miljoen frank bedroeg.

Voor 1990 is een globale KMO-
machtiging van 5.400 miljoen frank
voorzien .

Dus de KMO is wél belangrijk. Trou-
wens. in de opdehng van de begro-
ting zelf. wordt er een begrotingsrui-
te ter zake vermeld. Men weet dus
zeer goed wat de functie is van ter
betaling aan de administratie voorge-
legde projecten.

Op basis van het cijfer in de begro-
ting beweert men dat de groei bij de
grotere ondernemingen groter is. Ik
ben alleen maar het slachtoffer van
een hoogconjunctuur. .Terwijl de na-
tionale Regering de hoogconjunctuur
een manier vindt om meer geld te
vergaren met gelijkblijvende richtlij-
nen, geef ik dus meer uit, want er
komen veel meer investeringsdos-
siers bij hoog- dan bij laagconjunc-
tuur binnen.

Voor mij is echter het steunpercenta-
ge belangrijk. Zo was het steunper-
centage in 1987 - daarmee heb ik
dus niets te maken -, een periode

Begrotingen

van hoogconjunctuur - zeker in de
twee-snelhedentheorie - voor
Vlaanderen 9,9 procent, in 1988 9,2
en in 1989 8,3  procent. Met andere
woorden, ik heb het steunpercentage
sterk verminderd ondanks de gelijk-
gebleven richtlijn.

Dit betekent dat ik ter zake vandaag
veel stringenter en selectiever tewerk
ga. Wanneer een bedrijf principiële
toezeggingen kreeg, dan zal ik mij
aan de onder de vorige Executieve
gesloten overeenkomst houden bij
gelijkblijvend investeringsbedrag.
Dat lijkt mij een normale, eerlijke
politiek. Heeft men echter het inves-
teringsbedrag gewijzigd en wordt een
nieuw dossier ingediend, dan wijzig
ik de voorwaarden.

Men heeft ook gezegd dat men niet
zozeer investeringen. behalve buiten-
landse, moet aantrekken. Maar bui-
tenlandse investeringen zorgen, on-
danks het feit dat zij 62 procent van
de totale investeringen uitmaken,
voor amper 47 procent van de te-
werkstellingsgroei. Op grond van dit
criterium zouden het slechte investe-
ringen zijn. Ik zeg dit niet en leg mij
die woorden niet in de mond.

Ik heb evenmin gezegd dat de expan-
siewetgeving enkel volgens het crite-
rium tewerkstelling mag gelden. Ik
ben het evenmin eens met mevrouw
Kestelijn die beweert dat bijkomende
investeringen automatisch bijkomen-
de tewerkstelling in verouderde sec-
toren ten goede komt. Ook de nieu-
we, toekomstige industriële sectoren.
bij voorbeeld die van de gezond-
heids- en miiieutechnologie, zijn ar-
beidsintensief. Men kan dat niet zo
maar in vakjes stoppen. Precies daar-
om werden wij met moeilijkheden ge-
confronteerd bij het herzien van de
richtlijn.

Ik dank de heer Laverge voor de
vraag om planning inzake technolo-
gie en zal trachten hieraan tegemoet
te komen.

De heer J. Laverge : Het gaat om
een strategie, niet om een planning.

Minister N. De Batselier : Ik ben het
daarmee eens. Strategisch denken is
belangrijk. Ik heb dat geacteerd. Ik
zal nu aan mijn kabinetsmedewerkers
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vragen de werkzaamheden ter zake
te versnellen.

Wanneer onze buitenlandse investe-
ringen met het buitenland worden
vergeleken, bij voorbeeld met Neder-
land of met Ierland, kan worden vast-
gesteld dat wij voor bepaalde dossiers
op dit ogenblik niet competitief  zijn
met Ierland.

Mijnheer Laverge, het gaat ook over
staatssteun en niet uitsluitend over
fiscaliteit ; het gaat over staatssteun
en fiscaliteit en R of D en alle andere
mechanismen, waarbij wij tekort
schieten. Bovendien is het niet uit-
sluitend inzake fiscaliteit dat wij te-
kort schieten. Ik raad u aan niet al-
leen theoretisch te discussiëren, maar
op basis van de dossiers.

De heer Lisabethheeft een aantal
concrete vragen gesteld inzake de
Commissie Preventief Bedrijfsbeleid.
Thans is er in de begroting 7 miljoen
frank ingeschreven ; voor mij is dat
onvoldoende. Na de discussie. na de
stemming van het decreet. zal 1 9 9 0
grotendeels voorbij zijn. Bijgevolg
meen ik dat wij op dat vlak alle mo-
gelijkheden hebben om in 1990  rond
te komen, maar niet meer in 1991.

Ik ben het met u eens wanneer u zegt
dat er een aantal gebreken zijn in
verband met deze Commissie. Trou-
wens de Commissie heeft zelf in haar
jaarverslag betreffende 1988 bi j
monde van haar voorzitter Professor
Van Rompuy , alle te kort komingen
van de Commissie naar voren ge-
bracht.

Deze tekortkomingen zijn onder
meer een onderbezetting inzake per-
soneel, vooral een gebrek aan infor-
matie. zowel van de nationale instan-
ties als vanwege de bedrijven, met
weinig respons vanuit de Executieve.
Bovendien werd de vaststelling ge-
daan dat er meer falingen zijn in be-
drijven met minder dan 100 werkne-
mers. Er werd bijgevolg een voorstel
gedaan om dit getal op 50 te brengen.

Op basis hiervan en een aantal ande-
re elementen meen ik te moeten stel-
len dat, wanneer men overheidssteun
geeft en wanneer deze steun van een
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bepaalde orde van grootte is, hij
moet gekoppeld worden, wanneer
het gaat om een bedrijf in moeilijkhe-
den, aan richtlijnen. Deze richtlijnen
moeten door de Commissie worden
gegeven, en niet door de Minister.
Indien deze richtlijnen niet worden
gevolgd. heeft men geen recht meer
op staatssteun, ook niet wanneer het
bedrijf bijna in faling is en wanneer
men tot participaties tracht te ko-
men.

Ik tracht ook het VESOC-secreta-
riaat binnen de SERV te krijgen en
ik meen dat de Executieve daarvoor
gewonnen is. Dit secretariaat mag
echter geen deel uitmaken van een
administratie of van een kabinet,
maar moet autonoom zijn.

Dit betekent dat, zowel  vakbonden
als patroons, ervan verwittigd wor-
den dat het met die richtlijnen niet
meer zó zal zijn dat. wanneer het kalf
verdronken is, men met een geza-
menlijke actie, het manna aan de
overheid zal kunnen vragen. Er zal
dus een stimulans zijn, zowel vanuit
de ondernemingsraad als vanuit de
syndicale delegaties - indien het be-
drijven betreft met minder dan 100
werknemers - om aan de patroons
te zeggen dat het dossier naar de
Commissie voor het Preventief Be-
drijfsleven moet worden gestuurd.

Wat de Vrouwencommissie betreft
hebben wij gesteld dat er ter zake
geen inflatie mag optreden, dit wil
zeggen dat niet alleen de situatie van
de vrouw in het bedrijfsleven mag
worden besproken, maar ook het
probleem vrouw en technologie,
vrouw en energiepolitiek, vrouw en
welzijn enzovoort.

Mijn bedoeling is. e n  dit geldt ook
voor de Exccuticve. deze sectoriële
commissies - beantwoordend aan
wat de heer De Roo zoëven naar  vo-
ren bracht - binnen de SERV op tc
ncmcn.

Inzake de GOM’s werd niet geop-
teerd voor een afschaffing ervan,
doch er zal wel rekening worden ge-
houden met de kritiek ter zake. In
het rapport van de heer De Rijck is
aangetoond dat de coördinatie niet
optimaal is. Trouwens, de GOM’s
zelf wensen een verbetering inzake
coördinatie en wensen een relatie
met de administratie. Zij willen het
beleid kennen waarin ze morgen zul-
len acteren. Tevens vragen zij mij de
directeurs van de GOM’s geregeld te
ontmoeten om een beleid te kunnen
uitstippelen. Deze gesprekken  mo-
gen uiteraard niet afhankelijk zijn
van  de Minister.

Degenen die stellen dat het eens  te
meer een bijkomend organisme is.
wens ik erop te wijzen  dat het in de
praktijk reeds zo ver was dat een be-
paalde nationale Bedrijfsraad mij ad-
viezen gaf, terwijl ik een regionaal
Minister ben.

Er kan worden gepoogd deze proble-
matiek op het Vlaamse niveau te
brengen. zodanig dat alle sociale ge-
sprekspartners zich ook op het regio-
nale niveau moeten aanpassen. wat
geen klein bier is. Inderdaad. het is
niet gemakkelijk de patroonsfedera-
ties en sectoriële vakbonden ertoe te
brengen zich op het regionaal niveau
te organiseren. Wij hebben hen door
deze maatregei daartoe verplicht. Zij
waren bereid vanuit de nationale in-
stanties mij advies te geven. Ik heb
zo een voorbeeld ter illustratie. Ik
denk bijgevolg dat wij op dat vlak
een gedeelte praktische federalise-
ring hebben doorgevoerd.

De heer Candries heeft een aantal
interessante elementen naar voren
gebracht waarmee ik het grotendeels
eens ben. Wat de vorming van vor-
sers betreft, kan ik u meedelen dat
die reeds aanwezig is in het strate-
gisch plan inzake de Kempen. alsme-
de in het actieplan inzake biotechno-
logie. Wij zullen het bedrag bepalen
dat daaraan moet worden besteed.

In die actieprogramma’s bestaat een
duidelijke wisselwerking, enerzijds
van de universitaire centra en ander-
zijds van de industrie. Voor een uni-
versiteit wordt 100 procent door ons
gefinancierd. Aan de industrie wordt
eenzelfde bedrag gevraagd en wij
subsidiëren 50 procent. Aldus geven
wii de industrie een stimulans om in
d e  wedloop van de technologie aan-
wezig te zijn en bekomt men een
combinatie van basisonderzoek met
industriële finaliteit. die zelfs reeds
op het niveau van het pre-competitie-
ve aanwezig is.
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Een derde element is de technologi-
sche begeleiding vanaf het basison-
derzoek.  Dergelijke toepassing ge-
beurt voor het eerst bij de biotechno-
logie.

Inzake de nationale compensaties
hoop ik dat een Commissie zal wor-
den opgericht. Wat Vlaanderen be-
treft, zal ik pogen dergelijke Com-
missie op te richten tegen eind ‘90.
De adviezen van deze Commissie zal
ik aan de nationale Regering overma-
ken.

Dat is het maximum van onze be-
voegdheden, maar ik denk dat wij dat
moeten doen, ten einde Vlaanderen
toe te laten haar standpunt in ver-
band met de compensaties bekend te
maken aan de nationale Regering.

Wat de kunstambachten betreft. is
het niet mijn bedoeling ze in een be-
drijfskeurslijf te dwingen. Mijn per-
soonlijk idee - dat echter niet werd
goedgekeurd door de Executieve -
bestaat erin voor de kunstambachten
een apart centrum te voorzien bij het
Instituut voor Voortdurende  Vor-
ming van de Middenstand. Dit zou
dan moeten gepaard gaan met een
aparte begroting en een aparte wer-
king. met als verplichting het mede-
introduceren van de culturele zaken.

Ik heb mij meermaals laten adviseren
in verband met de kunstambachtcn
en heb lang geaarzeld om deze sector
volledig af te staan aan Minister De-
wael, gezien de duidelijk culturele
impact ter zake. Men heeft mij echter
ook het economische aspect ervan
kunnen aantonen. Gezien de situatie
waarvoor wij staan, ga ik ervan uit
dat het wellicht mogelijk moet zijn
via het Instituut voor Voortdurende
Vorming van de Middenstand en mits
het creëren van een soepel statuut.
de kunstambachten degelijk te laten
functioneren. Het zou dus niet gaan
om een totaal afzonderlijke instelling
al zou er wel een bijzonder element
aanwezig zijn ten voordele zowel van
een culturele als van een economi-
sche strategie.

Het zou ongeveer dezelfde wending
aannemen als de filmindustrie waar-
over ik momenteel met Minister De-
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wael onderhandel, namelijk het tot
stand brengen van één decreet dat
zowel het economische als het cultu-
rele aspect bepaalt en waarbij de toe-
lagen worden samengevoegd. Ten
einde een niet-gecoördineerd beleid
te vermijden, zouden de middelen
bestemd voor de sector Economie die
mij op nationaal vlak toekomen, sa-
men worden besteed voor de culture-
le noodwendigheden. In mijn voor-
stel zal de beslissing in verband met
de filmindustrie dus ook niet worden
getroffen door de Minister, maar wel
automatisch door het Fonds. De Mi-
nister beslist enkel over het totaal be-
drag dat hij er jaarlijks zal aan beste-
den.

De heer Aerts heeft mij ook nog spe-
cifieke vragen gesteld in verband met
de bevoegdheid inzake het weten-
schappelijk onderzoek in Vlaande-
ren. Binnen de Vlaamse Regering is
het basisprincipe dat wetenschapsbe-
leid de hoofdmaterie volgt. Dit bete-
kent dat Minister Coens. die ter zake
over het grootste pakket beschikt,
hoofdzakelijk bevoegd is voor al wat
er gebeurt in de universitaire labora-
toria, dat Minister Kechtermans de
grootste bevoegdheid draagt wan-
neer het wetenschappelijk onderzoek
het milieu betreft en dat ik in hoofd-
zaak bevoegd ben - ik beschik over
het tweede grootste pakket - wan-
neer het wetenschappelijk onderzoek
in verband staat met economie en
technologie.

Wanneer het gaat over randgevallen
zoals milieutechnologie. die dus tege-
lijk te maken heeft met milieu en met
technologie dan behandelen de heer
Kelchtermans en ik deze kwestie sa-
men. Het is dus zeer eenvoudig. De
technologiebevoegdheid gaat ook
door tot in de universitaire labo’s.

Op dat vlak zijn de zaken dus gemak-
kelijk onder mekaar te regelen. Ik
kan wel aannemen waarom er vragen
werden gesteld, vermits er een week
geleden nog een discussie ontstond
aangaande een bepaald dossier. Ik
meen echter dat deze zaak nu is gere-
geld. De coördinatie gebeurt bij het
Ministercomité voor Wetenschapsbe-
leid.

Zelfs de adviezen die wij vragen aan
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de Vlaamse Raad voor Wetenschaps-
beleid geven wij eerst aan het Minis-
terieel Comité door, zodat iedereen
weet waar de anderen mee bezig zijn
en ook alles gecoördineerd kan wor-
den.

De heer J. Laverge : Mijnheer de
Minister, ik heb nog een vraag over
het wetenschappelijk onderzoek. U
zegt dat het wetenschappelijk onder-
zoek de materie volgt en dat de Mi-
nister van Onderwijs het grootste
deel van de middelen krijgt omdat hij
de universitaire onderzoekscentra
onder zijn bevoegdheid heeft. In die
centra gebeuren toch ook onderzoe-
kingen die te maken hebben met mi-
lieu, economie en diverse andere ma-
teries. Hoe wordt dit geïntegreerd ?

Minister N. De Batselier : Als dit
onderzoek een industriële finaliteit
heeft, zelfs als het om basisonder-
zoek gaat, kan ik dit subsidiëren,
maar gaat de goedkeuring van de
projecten via het Ministerieel Co-
mité, waarin ook Minister Coens is
opgenomen, die kan nagaan of het
project niet in strijd is met de univer-
sitaire politiek die hij wil voeren.

De heer J. Laverge : Via bepaalde
organismen en overlegstructuren
komt men dus tot een soort consen-
sus. Bestaat er echter  niet het gevaar
dat de universiteiten te veel onder-
zoeken uitvoeren, wat zeer normaal
en menselijk is, indien niet wordt na-
gekeken of het gaat om basisonder-
zoek of onderzoek met een indus-
triële finaliteit ?

Ik vrees dat de coördinatie wordt be-
moeilijkt door de opsplitsing van be-
voegdheden. Wij zijn een klein land
en een klein gewest met beperkte
middelen. Wij zouden er beter aan
doen onze inspanningen niet te rich-
ten op basisonderzoek. Andere lan-
den hebben daarvoor meer middelen
en menselijk potentieel. Wij zouden
ons beter bezighouden met meer
pragmatische materies.

Minister N. De Batselier : Daarom
wordt het wetenschappelijk onder-
zoek ook volgens de materie opge-
splitst. Elke Minister kan dan oorde-
len of het al dan niet om beleidson-
dersteunende onderzoeken gaat. Als
er slechts één Minister voor Weten-
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schapsbeleid zou zijn, zou hij van-
daag de dag niet meer bekwaam zijn
om te oordelen welke projecten be-
leidsondersteunend zijn. Met de ver-
deling die wij nu kennen, is dit wel
mogelijk.

Er werden ook vragen gesteld over
het FIOV. Het is mijn bedoeling alle
impulsprogramma’s in het FIOV te
integreren. Daarvoor moet het de-
creet of het besluit worden herzien
en dat betekent dat er een Commissie
wordt opgericht die bepaalt wie de
impulsprogramma’s uitvoert. Dat
probleem is dus geregeld, mijnheer
Aerts.

De adviezen ter zake worden beperkt
tot een advies van de Vlaamse Raad
v o o r  Wetenschapsbeleid, v a n  h e t
IWONL bij een industriële finaliteit
en van de SERV. Dat lijkt mij nor-
maal.

Er werd ook gesproken over de toe-
lage voor het SCK. Het programma
inzake leefmilieu is een belangrijk
element binnen het SCK. Dit was
reeds het geval toen het SCK nog
onder de bevoegdheid van de natio-
nale Regering. meer bepaald van de
Minister van Economische Zaken.
viel. Indien wij van het SCK een echt
technologiecentrum willen maken,
moeten wij ons beperken tot één
voogdijminister, want het zou absurd
zijn de bevoegdheden te splitsen.

Mevrouw Kestelijn heeft vragen ge-
steld over de trage uitbetaling van
subsidies aan KMO’s. Ik ben nu on-
geveer een jaar Minister. In die tijd
heb ik één jaar en zes maanden ach-
terstand ingehaald. Aan u om te oor-
delen of dit snel is. Toen ik deze ma-
terie erfde, lagen er nog onbehandel-
de dossiers van vier of vijf jaar oud.

Ik heb gegarandeerd dat wij in twee
jaar tijd deze achterstand zouden in-
halen. Wij hebben een beetje vertra-
ging opgelopen door het verhuizen
naar de nieuwe gebouwen. maar ver-
der zullen wij deze timing waar ma-
ken. (Onderbreking door mevrouw
M.P. Kestelijn-Sierens)
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Minister N. De Batselier : De grote
ondernemingen vormen een pro-
bleem, omdat de onderhandelingen
over de subsidiëring lang kunnen
aanslepen. Wij wachten bijna syste-
matisch tot zowat alle investeringen
gedaan zijn. om te weten wat het ech-
te tewerkstellingseffect  is. Vereen-
voudiging is hier niet nodig, want de
grote ondernemingen zijn vaak beter
op de hoogte van de wetgeving dan
wij. De spitstechnologie is voor hen
zo belangrijk dat zij gespecialiseerde
mensen hebben die permanent onze
administratie met telefoons bestoken
en er de oorzaak van zijn dat dossiers
geregeld te laat worden ingediend.

Ik bespreek nu de rol van de GOM’s.
Het is niet juist dat er naar centralisa-
tie wordt gestreefd. De GOM’s blij-
ven gedecentraliseerde organen.
maar wij streven wel naar coördina-
tie. Hun beleid moet overeenkomen
met het beleid van de Executieve.
Die informatie en coördinatie is een
proces in beide richtingen. Tenslotte
zijn het instellingen van de Vlaamse
Gemeenschap met middelen van de
Vlaamse Gemeenschap en dus is een
link met het beleid van de Vlaamse
Regering een must bij een goed over-
heidsbeheer.

Wanneer  men zegt dat de CVP-frac-
tic het niet eens is met de GOM-aan-
gelegenheid aanvaard ik dat en neem
ik daarover. in alle kordaatheid. mijn
verantwoordelijkheid  op. Ik zal voor
dat dossier vechten en in voorko-
mend geval zullen wij daarvan de
consequenties zien. (Applaus)

De Voorzitter : De heer De Roo
heeft het woord.

De heer J. De Roo : Mijnheer de
Minister. ik wens even terug te ko-
men op een van de elementen uit uw
antwoord. dat voor mij zeer bevredi-
gend was en waar ik mij in ruime
mate kan bij aansluiten, met name
de herstructureringen die momenteel
bezig zijn. Wat ik echter niet zo goed
heb begrepen is de volgende verkla-
ring - en u hebt in dat verband ver-
wezen naar de dossiers UCO, Inter-
brew en Beliard -  ,,ik heb in feite
geen macht. ik kan niets doen. het
zijn privé-ondernemingen die zich
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herstructureren in een bredere con-
text”.

Ik neem aan dat het niet zo eenvou-
dig is, maar waar het uiteindelijk
voor de betrokken werknemers op
aan komt is dat ze verder hun brood
kunnen verdienen. In vele gevallen
wordt te gemakkelijk gezegd dat er
op de arbeidsmarkt voldoende vraag
is en dat het probleem zichzelf wel
zal oplossen. Het gaat hoofdzakelijk
om personen die jarenlang in dat be-
drijf hebben gewerkt en die niet zo
gemakkelijk kunnen worden omge-
schoold.

Toch menen wij te kunnen vaststellen
dat in streken waar dergelijke proble-
men zich stellen, een enorme vraag
is. en dat wanneer een bedrijf dat
jarenlang heeft gewerkt niet kan blij-
ven bestaan er voor de streek recon-
versiemiddelen moet zijn.

Uit uw antwoord heb ik afgeleid dat
u veel verwacht van het impulspro-
gramma  in de acht zones, dat u ook
aan de VESOC zult voorleggen. Het
is ook mogelijk dat er herstructure-
ringen komen in streken waar het im-
pulsprogramma niet speelt en die ook
niet behoren tot het cigcntijkc ont-
wikkelingsgewest.

Ik vraag u dan of u geen mogelijkheid
hebt om. langs de GIMV of de ex-
pansiewetgeving impulsen te geven
naar reconversie toe. zodanig dat de
negatieve effecten  van de herstructu-
reringen maximaal kunnen worden
opgevangen. Wij gaan daarbij uit van
de waarschijnlijkheid dat de dossiers
die wij nu kennen wel eens het begin
zouden kunnen zijn van een hele
reeks die de volgende drie jaar zullen
volgen.

Ik ben zeer tevreden met de verkla-
ringen van de Minister dat er ook een
sectorieet beleid nodig is. naast een
algemeen economisch en industrieel
beleid. Vroeg of laat zal het ook
noodzakelijk  zijn sectorieel aspecten
in het beleid in te schrijven. Ik vraag
u nu concreet of er middelen zijn
voor reconversie voor die streken en
sectoren die getroffen zijn. In de
voorbije tien jaar kende men proble-
men in de textielnijverheid, de staal-
industrie enzovoort.  Er werd toen ge-
werkt met een systeem waarvan het
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uitgangspunt goed was, maar dat
naar mijn gevoel nooit perfect heeft
gewerkt. Het systeem bestond erin
trekkingsrecht te verlenen met het
oog op reconversie voor de getroffen
streken.

Minister N. De Batselier : Ik heb
daar geen middelen voor. Zelfs voor
de impulsgewesten zal de Executieve
haar toestemming moeten geven om
daarvoor een stuk van het reconver-
siebeleid van Limburg te gebruiken.
Zoals u weet zal dat geen eenvoudige
discussie worden. Wij zullen ten
vroegste in mei het beleid ten aanzien
van die impulsgewesten kunnen be-
palen. evenals de kostprijs ervan.

In een hoogconjunctuur zullen er al-
tijd herstructureringen zijn die door
het marktmechanisme zullen moeten
worden opgevangen. 

Hoe jammer dat ook mag zijn, maar
de Executieve zal niet in staat zijn
om daarvan de financiële weerslag op
te vangen. Dat is voor de Executieve
onbetaalbaar. De sociale begeleiding
blijft allereerst een zaak van de natio-
nale overheid.

De Voorzitter : Mevrouw Kestelijn, heeft het woord.

Mevrouw M.-P. Kestelijn-Sierens :

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 16
13 december  1989

Mijnheer de Voorzitter, met de op-
drachten die de Minister de GOM’s
oplegt kunnen wij het eens zijn, niet
met de verplichtingen en de geregel-
de concertatie. Op het ogenblik wor-
den de GOM’s gerund zoals een
privé-bedrijf. wat veel soepelheid
toelaat.

Minister N. De Batselier : Mevrouw,
ik stel vast dat u er ook van uitgaat
dat een privé-administratie altijd
goed wordt gerund en een openbare
administratie niet. Dat is een totaal
foute redenering. Ik kan u het voor-
beeld geven van privé-ondernemin-
gen die slecht beheerd worden en van
openbare administraties die efficiënt
werken.

Ik neem dergelijke uitspraken niet.
Ze zijn nefast voor onze administra-
tie. Wij hebben het altijd over de her-
waardering van de administratie,
maar wij herhalen voortdurend dat
onze ambtenaren onbekwaam zijn.
Ik heb meermaals vastgesteld dat
dossiers beter behandeld werden
door administraties dan door sommi-
ge wetenschappelijke teams.

Ik zal de GOM’s een algemeen kader
opleggen. maar in de dagdagelijkse
werking zal ik niet tussenbeide ko-
men.  Ik ben voorstander van be-
heersflexibiliteit. Het is zeker niet
mijn bedoeling er bureaucratische in-
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Regeling werkzaamheden

stellingen van te maken. Ze zullen
worden betrokken bij de opstelling
van het richtplan en daar maximaal
hun zeg over hebben.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De Voorzitter : Hie r  m e d e  zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om halftien  en 14
uur opnieuw bijeen om de algemene
bespreking voort te zetten met de
materies Media, Cultuur alsmede
Onderwijs en Vorming.

Is de Raad het daarmede eens ? (In-
stemming)

Dan is aldus besloten.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.15  uur.
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